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prvi latnikzgornjevipavski časnik

Kaj zaželeti bralcem Latnika ob 
predpraznični izdaji? Najbolj enostavno 
je zaželeti blagoslovljene in mirne božične 
praznike in veselo pričakovanje novega leta. 
Kaj pa za celo leto 2024? 

Najbrž povsem zadostuje to, kar sama želim, 
da bi mi zaželeli drugi. Gre za parafrazo 
znanega rekla, da sočloveku ne stori ničesar 
takega, kar ne bi želela, da ti kdo stori tebi.

Sem pa ravno dovolj stara, da ne padam na 
poceni štose o »saj po novem, saj po novem 
boljše bo«, toda tudi dovolj mlada (in še 
vedno rahlo naivna), da ne bi resnično upala 
na uresničitev kakšne skrite želje, pa čeprav 
zadeti na lotu. 

Preštela sem lanske čestitke in ugotovila, da 
jih večina na prvo mesto postavlja SREČNO, 
pred ZDRAVO, kar me rahlo čudi, saj vsi 
vemo, da je »zdravje naše največje bogastvo« 
in če si lahko kaj za prihajajoče leto želimo, 
je vendarle to le zdravje nas samih in naših 
bližnjih. Morda pa ta vrstni red izhaja iz 
balkanske 'prislovice', da se je bolje roditi brez 
onega kot pa brez sreče, ker če imaš srečo, ti 
tudi ono zraste. 

Povsem mirne vesti vam lahko tudi 
svetujem, da si ob prelomu leta ne postavljate 
prehudih zaobljub, saj bi se povsem po 
nepotrebnem izpostavljali stresu, ki se 
nujno pojavi ob neizpolnjenih željah. Več kot 
dokazano je, da zaobljube ne delujejo in se 
jih večina razblini že pred koncem januarja. 

Mesec je dobil ime po Janusu, rimskem 
bogu začetka in konca. Imel je dva obraza – z 
enim je gledal naprej v prihodnost, z drugim 
pa nazaj v preteklost. Zato običajno ob koncu 
leta potegnemo črto, nekakšno inventuro – v 
podjetjih, društvih, izbiramo naj športnike in 
naj osebnosti … 

Staro slovensko ime za januar je prosinec, 
ki »prosi proso«, saj je bil januar lačen zimski 
mesec. Proso je namreč žito, ki je bogato z 
vitamini, in simbol rodovitnosti. Zdi se 
najdaljši mesec v letu (je dolg kot ponedeljek!) 
in še pred postom primeren za hujšanje, 
pa če gre za zaobljubo ali kar tako. Spet se 
naslanjam na lansko izkušnjo (predlansko 
…), ko sem vsak decembrski teden nabila vsaj 
pol kile. Veselica tu, veselica tam, dobrote 
na vsakem koraku in kdo bi se držal nazaj? 
Je dvig telesne mase v tem času pri človeku 
atavizem (tako kot pri polhih, medvedih, 
vevericah ali siničkah) ali pa neposrečena 
civilizacijska pridobitev?

Vam zaupam proti koncu januarja 
(prosinca) v že 260. številki! 

Nancy Vidmar

Srečno, zdravo in veselo!

Ajdovščina, ODPIRALNI ČAS: 
pon - pet: 8:00 - 18:00 sob: 8:00 - 12:00

VRTNI CENTER 
AJDOVŠČINA

Prižgali smo luč - Ajdovščina sije!

Srečno 2024, iz Ajdovščine v svet, 
v obetavno prihodnost
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Občina Ajdovščina je 
prepoznana kot nosilka 
številnih dobrih praks, ki 
privlačijo raznolike deležnike. Z 
zanimanjem jih je spoznaval tudi 
evropski poslanec Matjaž Nemec, 
ki se je 1. decembra mudil na 
obisku v Ajdovščini. V občinski 
sejni sobi ga je sprejel župan Tadej 
Beočanin in mu s svojo ekipo 
predstavil dosedanje in bodoče 
projekte, ki jih Občina Ajdovščina 
snuje na več področjih. Obeta 
se Expo Vipavske doline, Park 
znanja in drugi projekti, za katere 
si Občina Ajdovščina nadeja 
tudi podporo s strani države 
in Evropske unije. Tovrstna 
srečanja so odlična priložnost, da 
udejanjimo in zasnujemo trdne 
poti sodelovanja med lokalno in 
državno oblastjo, je ob srečanju 
izpostavil župan Tadej Beočanin.  
»Veseli smo današnjega obiska 
evropskega poslanca Matjaža 
Nemca, saj so tovrstna srečanja 
odlična priložnost za snovanje 
bodočih projektov, ki posegajo 
na različna vsebinska področja in 
so povezana v dolgoročni razvoj 
naše skupnosti, kot je denimo 
področje kmetijstva, razvoja in 
raziskav s področja izobraževanja 
in splošno kvalitete življenja na 
našem območju. Prihajamo 

namreč na točko, ko postajamo 
tudi na evropskem parketu 
igralec in tukaj bo sodelovanje z 
evropskim poslancem pomagalo 
pri tem, da se še lažje uveljavimo 
v velikih evropskih zgodbah, 
v velikih evropskih projektih.« 
Evropski poslanec Matjaž Nemec 
je pohvalil neverjeten preboj, ki 
ga je Ajdovščina deležna. »Vsakič 
znova in vsakič z veseljem se 
vračam v Ajdovščino, ki postaja 
sinonim za razvoj ne zgolj regije 
pač pa tudi Slovenije nasploh. 
Ponosen sem, da lahko Ajdovščino 
prikazujemo kot primere dobre 
prakse, ne samo zaradi tega, ker je 
ozrta v prihodnost, ampak zlasti 
zato, ker daje ljudem kakovost 
bivanja kot si ga drugod po Evropi 
samo želijo.«  

Svoj obisk je evropski poslanec 
nadaljeval z ogledom uspešnega 
ajdovskega podjetja Incom, 
prisrčno dobrodošlico so mu 
pripravili v našem dnevnem 
centru Hiša mladih v Palah, kjer 
starostniki krepijo kvalitetno 
starost s številnimi aktivnostmi, 
obisk pa je zaključil z mladimi. 
Dijakinje in dijaki Srednje šole 
Veno Pilon so z aktivno držo 
še enkrat več dokazali, da je 
vedoželjnost tista, ki utira mnogo 
uspešnih poti.

Spoštovane občanke, cenjeni 
občani!

Vsako leto se ob letu obsorej 
zazremo v prehojeno pot, kot bi 
želeli skleniti krogotok vsega, 
kar nam je prineslo minulo leto. 
Pogled nazaj je sklenjen prav v 
mesecu največjega prazničnega 
obilja in polne vznesenosti, ko 
nas december z vsem svojim 
sijajem navdaja z navdihom po 
snovanju novih, odločnejših poti. 
Kot skupnost smo na prehojeno 
pot lahko še kako ponosni. 
Prepričan sem, da bomo ob tako 
vzpodbudnih pogojih, ki jih je 
moč čutiti na vseh področjih 
delovanja občine Ajdovščina, 
zasnovali sijoče poti tudi v letu, 
ki prihaja. 

Trenutno se z razvojnim 
potencialom naše občine 
nahajamo na prelomni točki. 
Odločiti se bo potrebno, kako 
naprej – ali nadaljevati doslej 
zastavljeno vizijo razvoja ali 
posvetiti pozornost (tudi) drugim 
področjem. Zato smo prav ob 
koncu starega in začetku novega 

leta na vse vas naslovili anketo 
o nadaljnjem razvoju občine 
Ajdovščina. Pomembno je, da 
zasnujemo nadaljnjo razvojno 
pot z vključevanjem vseh vas, 
drage občanke in občani, ki 
imate enkratno priložnost, da 
podate svoje mnenje, videnje in 
smernice, katerim naj občina 
Ajdovščina v prihodnje posveča 
največ energije. Prepričan sem, da 
bomo skupaj, kot že neštetokrat 

doslej, znali zasnovati smernice 
za dobrobit nas in vseh naših 
zanamcev. 

Občina Ajdovščina je 
prepoznana kot odzivna, 
pripravljena na spremembe, 
inovativna, morebiti na trenutke 
celo drzna. A nikakor ne klonimo 
pred novimi izzivi, temveč jih 
rešujemo, se z njimi spopadamo 
in dokazujemo, da nemogoče 
postane mogoče. V tem letu 
smo smelo zaključili kar nekaj 
pomembnih projektov ter 
preudarno zastavili nove. Ponosen 
sem, da je bila zaključena največja 
investicija v pitno vodo pri nas, 
vodooskrbni sistem Hubelj-Skuk, 
tik pred vselitvijo je Dom starejših 
občanov Kresnice, stanovanjske 
kapacitete so v polnem razmahu, 
krepi se družbeno življenje, 
kolektivni duh se vije iz naših 
krajevnih skupnosti in nam 
daje vedeti, kako sta pomembni 
složnost in solidarnost za krepitev 
naših vezi. S smelimi pogledi pa 
načrtujemo korake, ki peljejo v 
smeri prodorne skupnosti na več 
področjih. 

Drage občanke, dragi občani!
V novo leto vstopamo odločno, 

zavedajoč se dejstva, da se na 
krilih vzpodbudnega razvoja 
vse bolj odpiramo svetu. Zatorej, 
naj bodo v letu, ki prihaja, vaši 
pogledi daljnosežni, osnovani 
na odločnosti, pogumu in 
neomajni volji spreminjati svet 
na bolje. Želim vam doživete 
božične praznike, ponosno 
praznovanje dneva samostojnosti 
in enotnosti, ki nam daje vedeti, 
koliko enotnosti in poguma je 
potrebnega za odločen korak na 
novo pot. 

Z najlepšimi željami za 
vašo osebno srečo, zdravje in 
zadovoljstvo vam voščim srečno 
2024!

Tadej Beočanin, župan 
Občine Ajdovščina

Županovo voščilo ob praznikih

Na krilih vzpodbudnega razvoja 
s pogledom usmerjenim v 
obetajočo prihodnost

Na obisku evropski 
poslanec Matjaž Nemec

V začetku decembra se je v Ajdovščini mudil evropski poslanec 
Matjaž Nemec s svojo ekipo. V občinski stavbi ga je sprejel župan 
Tadej Beočanin, obisk pa je nadaljeval z ogledom podjetja Incom, 
Hiše dobre volje in Srednje šole Veno Pilon Ajdovščina.

Koncert ob prazniku 

Praznični 26. december, dan samostojnosti in enotnosti, bomo v Ajdovščini počastili s koncertom 
Pihalnega orkestra Burja Ajdovščina in gostjo Evo Boto. Slavnostni govornik bo predsednik ZVVS 
Ladislav Lipič.
Orkester je letošnji praznični program premierno predstavil na koncertu v Lokavcu. Program 
koncerta sestavljajo hiti prepoznavne slovenske pevke Eve Boto, orkester pa dodaja tudi nekaj 
imenitnih prazničnih instrumentalov. Prijazno povabljeni v torek, 26. decembra, ob 19.00, na 
praznični koncert ob dnevu samostojnosti in enotnosti v Dvorano prve slovenske vlade v Ajdovščini.

Prižgali smo luč – Ajdovščina sije!
V Ajdovščini smo letos prvič prižgali novoletne lučke s prireditvijo Prižgimo luč, ljudje!, pred 

nekaj-tisoč glavo množico obiskovalcev na Lavričevem trgu. Pod taktirko Petra Avbarja smo bili 
priča prazničnemu spektaklu, ki je navkljub zimskim temperaturam ogrel srca ljudi.

Mestno središče je zasijalo 
v praznični podobi. V sklopu 
dogodka Veseli december je 
potekal prižig lučk, ki ga je 
dodatno popestril še dobrodelni 
novoletni bazar in pokušina 
penin iz Zavoda Vipavski Križ. 
Več tisoč ljudi se je v soju luči 
zbralo na Lavričevem trgu in 
pospremilo prižig lučk, ki je letos 
prvič tako pompozno potekal v 
Ajdovščini. Odprlo se je tudi 

drsališče, manjkale niso niti 
praznične dobrote v prazničnih 
hiškah. Peter Avbar je z Osnovno 
šolo Danila Lokarja priredil pravi 
praznični spektakel z naslovom 
Prižgimo luč, ljudje, v katerem 
ni manjkalo plesnih, glasbenih 
in kulturnih vložkov, največji 
poudarek je bil na izsekih iz 
Malega princa, predstave, ki žanje 
mnogo uspehov. Mestne ulice so 
zažarele z več tisoč odtenki, pred 

Dvorano prve slovenske vlade 
sije krogla, v grajsko obzidje pa 
je prispela kočija z jelenčki. 

Letošnji december v Ajdovščini 
je tudi bolj bogat s prireditvami, 
ki se bodo v zadnjem tednu 
le še stopnjevale, z vrhuncem 
na silvestrovo, ko nas bodo na 
zabavi na Lavričevem trgu k 
plesu spodbujali Čuki. Naužijte se 
prazničnega utripa, vesel in varen 
vstop v 2024 vam želimo!
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Občina Ajdovščina in njene 
politike podpore gospodarskemu 
in kmetijskemu razvoju 
predstavljajo primer dobre 
prakse, ki privlači in navdihuje 
tudi države onkraj naših meja. 
Mongolsko mesto Darkhan 
se je že lansko leto pobližje 
seznanilo z delovanjem občine 
Ajdovščina in nekaterih uspešnih 
ajdovskih podjetij. Izhajajoč iz 
lanskega študijskega obiska, ki 
je potekal  v okviru evropskega 
projekta FRIENDSHIP "Krepitev 
prijateljstva med EU in Mongolijo 
prek pravične, odporne in 
inovativne rasti v provinci 
Darkhan-Uul", ki ga financira EU 

in se izvaja med leti 2022 in 2025, 
je prišlo do tesnejšega prijateljstva 
med Občino Ajdovščina in 
mongolsko občino Darkhan-Uul. 

Konec novembra je bil tako 
uradno predan podpisan 
sporazum o vzpostavitvi 
prijateljskih odnosov. Namen 
tega memoranduma o soglasju 
je potrditi pobudo, ki se izvaja 
v okviru evropskega projekta 
FRIENDSHIP, ki bo tudi v 
prihodnje krepila sodelovanje 
obeh občina na več interesnih 
področjih, še zlasti tiste s področja 
okolja, rešitev za pametna 
mesta in pametno kmetijstvo, 
razvoj podeželja, intenzivno 

kmetijstvo in razvijala druge 
podporne programe. Ob boku 
srečanja so bili predstavljeni 
trije projekti, primeri dobrih 
praks, ki jih Občina Ajdovščina 
spleta na različnih področjih. 
Janez Furlan, vodja oddelka 
za gospodarstvo in razvojne 
zadeve je predstavljal projekt 
namakanja, direktorica Regijske 
razvojne agencije Rod Brigita 
Habjan Štolfa virtualno Tržnico 
na borjaču in znamko Vipavska 
dolina, svetovalec župana Bogdan 
Česnik pa je izpostavil primere, 
ki jih občina Ajdovščina snuje 
na področju pametne skupnosti 
in digitalizacije. Gostje so obisk 

nadaljevali na podjetju C-astral 
in ga sklenili na posestvu 
Ferjančič s predstavitvijo 
delovanja podjetja Pipistrel. 
Takšna izmenjava bo lokalnim 
in regionalnim uradnikom 
in mongolskim deležnikom, 
vključno z raziskovalci, 
akademskimi in tehničnimi 
strokovnjaki, ponudila priložnost 
za sodelovanje s predstavniki EU, 
vključno z občinskimi uradniki 
in tehničnimi strokovnjaki 
o temah inovacijskih politik, 
ozelenitve mest, spodbujanja 
podjetništva in zagon podjetij za 
pospeševanje poslovanja. Župan 
Tadej Beočanin je ob podpisu 

memoranduma izrazil veliko 
željo po nadaljnjem sodelovanju 
z mongolskim mestom Darkhan, 
tako v okviru tega projekta kot tudi 
pri vseh nadaljnjih, še zlasti tistih s 
področja pametnih mest, razvoja 
kmetijstva in e-uprave. Zahvalil 
se je tudi združenju NALAS - 
Mreži združenj lokalnih oblasti 
jugovzhodne Evrope (NALAS), 
ki skupaj s Skupnostjo občin 
Slovenije spleta nove priložnosti 
čezmejnega sodelovanja. Občina 
Ajdovščina je tako s podpisom 
tega memoranduma pridobila 
še eno prijateljsko mesto, ki se je 
pridružilo italijanskemu Quilianu 
in kitajskemu Jurongu.

Podpisan memorandum o vzpostavitvi prijateljskih 
odnosov z mestom Darkhan iz Mongolije

Občina Ajdovščina je z mongolskim mestom Darkhan sklenila memorandum o vzpostavitvi prijateljskih odnosom. Z Mongolci se že dve leti v okviru evropskega 
projekta Frendship spletajo trdne prijateljske vezi in izmenjujejo dobre prakse zlasti s področja pametnih mest ter kmetijstva in okolja.

Občanke in občani boste v 
prihodnjih dneh v vaše poštne 
nabiralnike prejeli anketo o 
nadaljnjem razvoju občine 
Ajdovščina. Anketa daje vpogled 

v trenutni razvojni potencial, 
prinaša slikovit prikaz doslej 
narejena, istočasno pa vabi k 
podaji mnenja o trenutnem in 
prihodnjem stanju razvoja naše 

skupnosti. Vabimo vas, da s 
pričujočo anketo soodločate o 
tem, kakšen naj bo razvoj občine 
v prihodnje. S  sodelovanjem v 
anketi boste pomembno vplivali 
na nadaljnji potek razvoja 
občine, tako na gospodarskem, 
družbenem kot  okoljskem 
področju. Občina Ajdovščina 
je namreč prišla do točke, 
ko se moramo odločiti, kako 
naprej – ali nadaljevati doslej 
zastavljeno vizijo razvoja ali 
posvetiti pozornost (tudi) drugim 
področjem. Anketa je anonimna, 
vaš odziv pa izjemnega pomena, 
zato vas vabimo, da v njej 
sodelujete. Vsako mnenje šteje 
in vsako bo pomembno, ko 
bomo snovali nove strategije in 
smernice razvoja naše občine. 

Vsako vaše mnenje je 
dragocena bit za smelo zasnovane 
nadaljnje poti, izpostavlja župan 
Tadej Beočanin. »Trenutno se z 
razvojnim potencialom nahajamo 
na prelomni točki. Pomembno je, 
da zasnujemo nadaljnjo razvojno 
pot z vključevanjem vseh vas, 
drage občanke in občani, ki imate 
enkratno priložnost, da podate 
svoje mnenje, videnje in smernice, 
katerim naj občina Ajdovščina v 
prihodnje posveča največ energije. 
Prepričan sem, da bomo skupaj, 
kot že neštetokrat doslej, znali 
zasnovati smernice za dobrobit 
nas in vseh naših zanamcev. 
Vabljeni k izpolnjevanju ankete  
naša zaveza ostaja, da vsako 
mnenje ne zgolj šteje, temveč bo 
tudi upoštevano,« je še izpostavil 

v svojem nagovoru. 
Izpolnjeno anketo vrnite do 8. 

januarja – oddajte jo v priloženi 
kuverti v najbližji nabiralnik 
ali dostavite v trgovine Fama 
(v Lokavcu, na Colu in na 
Lavričevem trgu), v Kavarno Ave, 
Trgovino Mlinotest v Črničah ali 
Okrepčevalnico Jagoda na Otlici). 

V primeru, da bi potrebovali 
dodatne izvode ankete za ostale 
člane vaše družine, nam pišite na 
naslov anketa@ajdovscina.si in 
poslali vam bomo dodaten izvod. 
Anketo bo moč izpolniti tudi na 
spletu prek portala: 1KA. Več 
informacij na spletišču občine 
Ajdovščina (www.ajdovscina.si). 

Za vaš doprinos in sodelovanje 
se vam najlepše zahvaljujemo!

Anketa o nadaljnjem razvoju občine Ajdovščina
Občanke in občani boste v teh dneh v vaše poštne nabiralnike z revijo Lokalne Ajdovščina prejeli anketo o nadaljnjem razvoju občine Ajdovščina. Anketa je 

obširna, zajema vsa področja delovanja občinske uprave in bo odlično izhodišče za snovanje nadaljnjih razvojnih poti naše skupnosti. Vabljeni k sodelovanju!

Zagnali smo sončne elektrarne
Vseh pet sončnih elektrarn, ki smo jih skupaj s podjetjem GEN-i postavili na petih javnih 

objektih, so 5. decembra letos začele s poskusnim obratovanjem. Več kot 150 gospodinjstev bo 
v kratkem priključenih na nove skupnostne elektrarne po mestu.

Sončna energija je obnovljiv vir 
energije, kar predstavlja izjemen 
doprinos okolju, saj uporaba 
sončne svetlobe, ki pade na zemljo 
in jo pretvorimo v elektriko, ne 
povzroča nobene okoljske škode. 
Poleg tega elektrika, ustvarjena s 
sončnimi kolektorji, ne povzroča 
nobenih emisij toplogrednih 
plinov. Pri proizvodnji električne 
energije s sončnimi kolektorji 
se iz narave ne jemlje nič in v 
ozračje ne izpušča nič. Edino, 
kar se ustvarja, je čista energija, 
kar je tudi ena izmed usmeritev 
Občine Ajdovščina na področju 
trajnostnega razvoja.

Občina Ajdovščina je občanke 
in občane pozvala k izkazu 
interesa za koriščenje električne 
energije, proizvedene v sončnih 
elektrarnah na strehah javnih 
objektov. Po uspešno izpeljanem 

pilotnem projektu – prvi 
samooskrbni skupnosti v državi, 
postavljeni v Budanjah – je občina 
Ajdovščina skupaj z investitorjem 
s sončnimi elektrarnami opremila 
še štiri javne objekte, ki bodo za 
koriščenje energije dostopne vsem 
zainteresiranim uporabnikom, 
prednost pa bodo imeli občani 
občine Ajdovščina.

Odziv na javni poziv je 
presegel vsa pričakovanja. 
Skupaj z investitorjem smo se 
odločili, da v OVE skupnost 
vključimo še sončno elektrarno 
na strehi Zdravstvenega 
doma in ponudimo zeleno 
električno energijo približno 160 
občanom, oziroma skoraj vsem 
prijavljenim. Interesenti bodo 
v  kratkem prejeli individualno 
ponudbo, ki omogoča vključitev 
v  samooskrbno energetsko 

skupnost. Pričakovana življenjska 
doba sončne elektrarne je 30 let, 
zato bo pripravljena ponudba za  
dolgoročno  uporabo dela sončne 
elektrarne.  Z dolgoročno uporabo 
sončne elektrarne si bodo občani 
zagotovili trajnostno energijo po 
zagotovljeni ceni uporabnine, 
hkrati pa se izognili obveznostim 
(soglasjem, stroškom ….), ki bi jih 
bili deležni ob odločitvi za lastno 
sončno elektrarno: poseg na 
domači strehi, sprememba videza 
doma, vzdrževanje, zavarovanje, 
spremljanje delovanja naprave 
…  Pričakuje se, da bo med 150 
in 160 gospodinjstev v občini 
sprejelo ponudbo in podpisalo 
pogodbo z investitorjem, kar 
bo doprineslo kar nekaj evrov 
mesečnega prihranka pri 
računu za električno energijo, še 
sporočajo investitorji.

Nova električna polnilna postaja
Občina Ajdovščina se vse bolj usmerja v trajnostno mobilnost. Še en korak več na poti k temu 

bo pridobljena nova polnilna postaja za električna vozila, sredstva za postavitev je donirala 
Addiko banka. V Ajdovščini bodo tako na voljo štiri občinske električne polnilne postaje za 
električna vozila, namenjena tako občanom kot tudi obiskovalcem.

Potem ko je Addiko banka 
v Ajdovščini odprla svojo 
poslovalnico, nadaljuje v 
smeri trdnega sodelovanja z 
lokalno skupnostjo. V skladu s 
poslanstvom je banka Občini 

Ajdovščina donirala sredstva 
za postavitev nove električne 
postaje za električna vozila, ki bo 
postavljena za občinsko stavbo. 
»Z gotovostjo lahko rečemo, da bo 
nova polnila postaja za električna 

vozila z dvema priključkoma za 
polnjenje še en korak več na poti 
k trajnostni mobilnosti, ki je 
ena od pomembnih usmeritev 
Občine Ajdovščina. Občina 
Ajdovščina na več področjih 
stremi k trajnostni naravnanosti 
in zavezi, da na inovativen način 
podpira inovativne projekte, še 
zlasti tiste, usmerjene v zelene, 
okolju prijazne rešitve. Naj bo 
lepa gesta Addiko banke zgled 
dobrega in trdnega sodelovanja 
tudi v prihodnje,” izpostavlja 
Bogdan Česnik, višji svetovalec 
župana za gospodarstvo.

S tem bo občina Ajdovščina 
bogatejša za četrto javno polnilno 
postajo za električna vozila. 
Skupaj bo na območju občine 
Ajdovščina tako osem polnilnih 
mest, namenjenih tako občanom 
kot tudi obiskovalcem. 

Vabljeni k sodelovanju v postopku 
priprave sprememb in dopolnitev 
Občinskega prostorskega načrta

Občina Ajdovščina je v postopku priprave sprememb in 
dopolnitev Občinskega prostorskega načrta. Občanke in 
občani ste že v začetni fazi priprav povabljeni k sodelovanju. 
Javni posvet preko občinske spletne strani bo potekal vse 
do 29. decembra letos.

Občina Ajdovščina se zaveda 
kako pomembno je načrtovanje 
in urejanje prostora za 
vsakdanje življenje ljudi in 
delovanje družbe nasploh, 
od načrtovanja kakovostih 
domovanj, zagotavljanja 
dostopnosti do javnih storitev, 
zagotavljanja ustrezne 
infrastrukturne opremljenosti 
ter dostopnosti do javnih 
zelenih in odprtih površin.

Občinski prostorski načrt je 
temeljni prostorski akt občine, 
v katerem so upoštevane 
usmeritve državnih prostorskih 
aktov in razvojnih potreb 
občine ter varstvenih zahtev 
in v skladu z njimi določeni 
cilji in izhodišča prostorskega 
razvoja občine. Strateški del 
predstavlja dolgoročno vizijo 
razvoja in določa temeljne 
usmeritve prostorskega 
razvoja občine. Izvedbeni del 
določa podrobnejše prostorske 
izvedbene pogoje, območja 
podrobne namenske rabe 
prostora in je neposredna 
pravna podlaga za vse posege 
v prostor na območju občine.

Občina je pristopila k 
korekturnemu postopku 
izvedbenega dela zaradi 
določenih neskladij v odloku 
in grafičnem delu, ki jih je 
potrebno v čim krajšem času 
uskladiti tako, da bo čim manj 
nejasnosti in težav z uporabo 

normativnih določb odloka 
pri projektiranju in gradnji 
objektov ter pri izvajanju 
drugih posegov v prostor.

S sodelovanjem strokovne 
in zainteresirane javnosti v 
začetni fazi želi občina pridobiti 
dodatna mnenja, pripombe in 
predloge, ki bodo pripomogli 
k načrtovanju bolj smiselnih in 
kakovostnejših rešitev. Tiste, ki 
se boste vključili v posvetovanja, 
vabimo, da se z vsebinami 
seznanite in v razpravah 
prispevate svoja mnenja ter 
predloge za oblikovanje dobrih 
rešitev za celotno skupnost.

Javni posvet SD OPN 1-1, 
korekturni postopek poteka 
od 8. do 29. 12. 2023. Gradivo 
je na voljo na spletni strani 
Občine Ajdovščina, do njega 
lahko dostopate preko povezave 
na vstopni strani (shranjen pa 
je v zavihku Javna naročila, 
objave, razpisi / Prostorski akti 
/ Spremembe in dopolnitve 
Občinskega prostorskega 
načrta). 

Zainteresirani lahko občini 
podate pripombe in predloge 
k objavljenemu gradivu do 
vključno 29. 12. 2023 pisno 
na naslov: Občina Ajdovščina, 
Cesta 5. maja 6a, 5270 
Ajdovščina ali na elektronski 
naslov: obcinaprostor@
ajdovscina.si.

Vabljeni k sodelovanju!

Obratovalni čas gostiln in 
turističnih kmetij, kjer dnevno 
sprejemajo goste, se deli na 
redni obratovalni čas – to 
je čas med 6. in 22. uro – ter 
podaljšan obratovalni čas – 
sprejemanje gostov tudi izven 
rednega obratovalnega časa. 
Obvezno morajo do konca 
leta občinski upravi najaviti 
urnike obratovanja tisti obrati, 
ki so v letošnjem letu obratovali 
izven rednega obratovalnega 
časa ter tisti, ki nameravajo 
tako obratovati v letu 2024. 
Obratom, ki so letos poslovali 
v rednem obratovalnem urniku 
ter nameravajo tako obratovati 

tudi v letu 2024, pa tega ni 
treba.  

Obrazec za prijavo 
obratovalnega časa gostinskega 
obrata ali kmetije je objavljen 
na spletni strani Občine 
Ajdovščina, v zavihku Postopki 
in obrazci, pod naslovom 
Obratovalni čas gostiln in 
kmetij. Tu so objavljene tudi 
podrobnejše informacije o 
postopku. K vlogi za podaljšan 
obratovalni čas je potrebno 
priložiti še mnenje krajevne 
skupnosti ter soglasje lastnika, 
v kolikor gostinec ni lastnik 
objekta. 

Pravočasno najavite spremembe 
obratovalnega časa

Gostinci in kmetije, kjer sprejemate goste, imate pred 
koncem leta še opravek – če želite v prihodnjem letu poslovati 
tudi izven rednega obratovalnega časa, morate do konca leta 
občinski upravi najaviti urnik obratovanja za prihodnje leto.
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Lokavec se vse bolj razvija
V Lokavcu so se v zadnjih mesecih razveselili kar nekaj novih pridobitev, ki bodo kraj obogatile 

tako z boljšo prometno varnostjo kot izboljšano infrastrukturo na družbenem področju.
Lokavec dobiva novo 

podobo. Pred časom je zaživela 
kolesarska pot iz Ajdovščine, ki 
je med domačini postala odlična 
rekreativna povezava z mestom. 
Velika investicija se je v letošnjem 
letu nadaljevala z izgradnjo 
pločnika in obnovljenim voziščem 
od Grajška vse do odcepa za 
Paljkovše. Prav v teh dneh se 
dela zaključujejo s polaganjem 
finega asfalta. Manjkajo še talne 
oznake za večjo varnost.  Za 
varnost pešcev je poleg urejenih 
prometnih površin poskrbljeno 
tudi s primerno razsvetljavo. 
Razsvetljava je  postavljena tudi na 
travnatem nogometnem igrišču. 
V naslednjem mesecu pričakujejo 
še namestitev pokritih klopi za  
rezervne igralce. Zgledno bo 
urejeno  tudi otroško igrišče ob 
dvorani, ki bo deležno sanacije z 
nasutjem primerne podlage. Za 
možnost raznolike športne vadbe 
je poskrbelo tudi društvo Slano 
blato, ki je postavilo dodatna 
orodja na zunanjemu fitnesu pod 
Dvorano Edmunda Čibeja. Začela 
se je tudi gradnja ekološkega 
otoka v zaselku Gorenje. S tem 
bodo vsi zaselki v Lokavcu imeli 
urejene ekološke otoke. Direkcija 
za infrastrukturo pa je nedavno 

Na Brodu, nasproti picerije 
Porka Eva, uredila in utrdila 
brežino nad državno cesto. Tudi 
razpadajoč kamniti zid med Vasjo 
in Kalušami je saniran, vozišče 
pa se je tudi razširilo. V Krajevni 
skupnosti Lokavec pa že snujejo 
nov razvoj, pripravljajo se projekti  
za ureditev križišča na Grajšku. 
Izdeluje se dokumentacija za 
postavitev žarnega zidu v letu 
2024. V načrtu je tudi celovita 
sanacija podlage asfaltnega 
igrišča v letu 2024. 

Ne zgolj infrastruktura, bogato 

je v Lokavcu tudi družabno 
življenje. V Dvorani Edmunda 
Čibeja se kulturne in športne 
prireditve kar vrstijo, mnoge 
daleč presegajo lokalni okvir 
in privabljajo obiskovalce od 
vsepovsod. Dvorana, ki je 
zanimiva tudi za zaključene 
dogodke, kot so zabave in poroke, 
je v decembru poskrbela za 
božično razpoloženje otrok v vasi, 
prireditveno leto pa je imenitno 
zaključil koncert Pihalnega 
orkestra Burja Ajdovščina z 
gostjo Evo Boto.

V Budanjah poteka 
ureditev pokopališča 
z žarnimi nišami

V okviru Moje pobude so krajani Budanj in Dolge Poljane 
predlagali ureditev prostora pokopališča z ureditvijo žarnega 
zidu z žarnimi nišami. Investicija se je razširila še na urejanje 
osrednje klančine s stopniščem in zelenice.

Obsežna, 85 tisočakov vredna 
investicija, poteka v teh dneh 
v Budanjah.  V prvi fazi se bo 
udejanjilo Mojo pobudo, v kateri 
so krajani Budanj in Dolge 
Poljane predlagali ureditev 
pokopališča z žarnim zidom z 
devetimi žarnimi nišami. Uredilo 
pa se bo tudi osrednjo klančino s 
stopniščem in okolico. Nameščen 
bo tudi pitnik, vodno korito in 

lična ograja. V nadaljevanju pa 
se pričakuje še ureditev novega 
dela pokopališča. Na novem 
delu pokopališča je predvidenih 
10 enojnih klasičnih grobov in 
56 žarnih grobov razvrščenih 
v štirih linijah. V planu je tudi 
dograditev dodatnih 18  žarnih 
niš. Investicijo izvaja KSD 
Ajdovščina in bo končana še pred 
koncem zime.

Gradi se obvozno 
cesto v Mircah

Na območju Mirc, oziroma v Poslovni coni Ajdovščina – širitev 
zahod, se gradbeni stroji občinske naložbe v komunalno 
infrastrukturo srečujejo s tistimi, ki gradijo poslovne objekte. 
Komunalna infrastruktura je že položena, v gradnji je obvozna 
cesta, ki bo olajšala logistične poti do poslovnih objektov, ki 
prav tako pospešeno rastejo.

Poslovna cona Mirce se 
širi proti zahodu. Občina tu 
izvaja naložbo v komunalno 
infrastrukturo – vodovod, 
kanalizacija, prestavljen bo glavni 
meteorni odvodnik, urejena 
je tudi kabelska kanalizacija 
za potrebe elektrifikacije in 
telefonije. Trenutno je v gradnji 
obvozna cesta okoli novega dela 
poslovne cone. Zgrajenih bo okoli 
300 dolžinskih metrov nove ceste. 
Naložba, ki je s terenskimi deli 
pričela v letošnjem septembru, 
teče po načrtovani časovnici in 
bo v celoti zaključena do poletja 
prihodnje leto. Gradi domače 

gradbeno podjetje Stopar PGM d. 
o. o., vrednost pogodbenih del z 
davkom je 826.000 evrov. Občini 
Ajdovščina je uspelo kar 70 % 
vrednosti pridobiti iz evropskih 
sredstev, iz naslova Načrta za 
okrevanje in odpornost. 

Naložbo sofinancirata Evropska unija 
iz Evropskega načrta za odpornost in 

okrevanje (NextGeneration EU)

Zelenijo tudi krajevne skupnosti
Medtem ko se v Ajdovščini zeleni projekt zasaditev zaključuje, so aktivnosti preusmerjene v 

okoliške krajevne skupnosti. Na podeželju dela intenzivno potekajo, sadi se drevesa, do božično 
novoletnih praznikov pa se bodo izvedle še druge zasaditve.

V nekaterih krajevnih 
skupnostih so bile pred pričetkom 
sajenja potrebne uskladitve 
projektnih rešitev, najpogostejši 
razlog je v tem, da je v času 
od prejema predlogov s strani 
krajevnih skupnosti do izvedbe 
prišlo do sprememb na terenu 
oziroma  Kljub temu nič ni 
zamujenega. Zemlja je še topla 

in najboljši čas za sajenje dreves 
je jeseni, ko drevesa počivajo in 
niso v aktivni rasti. Rast korenin 
pred nastopom zime drevesom 
pomaga, da se hitro ukoreninijo 
in so tako prilagojena na vročino 
in sušo v naslednjem poletju.

Čeprav je pri ozelenitvi 
krajevnih skupnosti poudarek 
na drevesih, so v manjšem 

obsegu predvidene tudi zasaditve 
grmov in trajnic. Jesen je namreč 
primeren čas tudi za sajenje teh 
okrasnih trajnih rastlin. Te se 
sicer lahko sadi tudi spomladi 
ali kadarkoli v letu, razen kadar 
je zemlja zmrznjena ali prepojena 
z vodo. Vendar pa poleti sajene 
trajnice potrebujejo izdatnejše 
zalivanje.

Projekt RIMROM na konferenci 
ob 25. obletnici vpisa Ogleja med 
Unescovo svetovno dediščino

Občina Ajdovščina je vodilni partner projekta RIMROM v katerem kot partner nastopa tudi 
Fundacija Oglej. Od 5. - 7.12.2023 je v Ogleju potekala konferenca AQUILEIA 25 let Unesca, na 
kateri se je predstavil projekt RIMROM. V okviru projekta bomo izvedli raznolike aktivnosti 
vezane na povezovanje čezmejne dediščine prostora za ustvarjanje celostne izkušnje 
obiskovalcev GO!2025.

Oglej, ustanovljen leta 181 pr. 
n. št., kot eno največjih mest 
rimskega cesarstva in eno glavnih 
pristanišč v Sredozemlju, je bil 
izhodišče glavnih trgovskih, 
kulturnih in vojaških poti proti 
severovzhodni Evropi. Danes je 
to pomembno območje Unesca, 
v zaledju lagune Furlanije Julijske 
krajine, avtonomne regije, v 
središču Evrope z visoko stopnjo 
turizma. Fundacija Oglej je je bila 
ustanovljena leta 2006 z namenom 
promoviranja in krepitve razvoja 
arheoloških najdišč v Ogleju, ki je 
od leta 1998 vpisan na Unescov 
seznam svetovne dediščine. 

Na tridnevni konferenci so 
se, po protokolarnem uvodnem 
začetnem sprejemu v osrednji 
baziliki, izvedle številčne okrogle 
mize z aktualnimi pogovori na 
temo kulturne dediščine območja 
in izzivi, ki jih ta prinaša. Potekala 
je predstavitev posodobitve 
načrta upravljanja Unescovega 
območja Oglej, ki je temeljni 
strateški dokument, izdelan s 
sodelovanjem vseh pristojnih 
organov, društev, občanov in 
drugih. Odvijala se je izmenjava 
dobrih praks in sodelovanja 
na področju upravljanja, 
komunikacije, dostopnosti in 

izboljšave med Unescovimi 
območji in arheološkimi najdišči 
ter drugo.

Projekt RIMROM je sodeloval 
na okrogli mizi, kjer smo se 
pogovarjali o pomenu promocije 
območij z bogato dediščino, 
preko dogodkov oživljanja in 
uprizarjanja pretekle zgodovine 
in s tem vpliva na razvoj turizma 
in gospodarstva teritorija. Med 
drugim je župan Ogleja, g. 
Emanuele Zorino, predstavil 
dogodek žive zgodovine Tempora 
in Aquileia, županja Čedada, ga. 
Daniela Bernardi dogodek Palio 
di San Donato, predstavljen 
je bil tudi dogodek Palma alle 
armi iz Palmanove. Projekt 
RIMROM se je vključil v razgovor 
s pripravami na Rimske dneve 
v Ajdovščini, tj. uprizoritvijo 
vsakdanjega življenja Rimljanov 

v Castri v pozni antiki ter bitke 
pri Mrzli reki leta 394 n. št., eni 
najpomembnejših bitk v poznem 
obdobju rimskega cesarstva.

Projekt RIMROM se bo uradno 
začel januarja naslednje leto. V 
okviru projekta se poleg same 
izvedbe načrtovanega dogodka 
nadejamo tesnega sodelovanja 
z območjem UNESCA v Ogleju 
ter učenja interpretacije rimske 
kulturne dediščine in razvoja 
potenciala, ki ga za lokalno okolje 
prinaša.  

Oddelek za gospodarstvo in 
razvojne zadeve

Projekt RIMROM financira Evropska unija iz 
Sklada za male projekte GO!2025 programa 

Interreg VI-A Italija-Slovenija 2021-2027, ki ga 
upravlja EZTS GO.

Portreti z Ajdovske tržnice

Ingrid Slejko 
"Za prodajo na tržnici potrebuješ nekaj izkušenj, doma pa 

veliko podpore," je prepričana Ingrid Slejko, izkušena ponudnica 
mleka in mlečnih izdelkov na Ajdovski tržnici. S svojimi siri in 
kasneje z mlekomatom so Slejkovi pomagali utirati pot današnji 
ponudbi lokalno pridelane hrane v mestu.

Na kmetiji v Velikih Žabljah so 
Slejkovi od nekdaj redili krave. 
Erik Slejko, mož gospe Ingrid, se 
je izšolal za kmetijskega tehnika, 
po spletu okoliščin pa se je dodatno 
izobrazil iz sirarstva. Danes je 
priznan mojster, Slejkov sir, tudi 
tisti s tolminskih planin, pa slovi 
daleč naokrog. Z vztrajnostjo 
celotne družine in z visoko 
kakovostjo mlečnih izdelkov so 
pridobili veliko število stalnih 
odjemalcev.

Gospa Ingrid, pravite, da 
bi lahko prodala več, kot 
uspete izdelati. Kako dolgo 
pot ste prehodili do današnje 
prepoznavnosti?

Dolga leta smo pridelovali 
in prodajali le mleko. Pred 
štirinajstimi leti smo v Ajdovščini 
postavili prvi mlekomat, leto 
kasneje smo začeli redno izdelovati 
tudi sir. Izkušnje s sirarstvom pa 
smo nabirali že prej. Prelomno je 
bilo leto 2003, ko je bila tako huda 
suša, da smo morali nekaj krav 
odpeljati na Tolminsko. Tam smo 
se srečali s sirarstvom, nato pa 
so nas vse nižje cene mleka in še 
nekaj drugih naključij pripeljali 
do odločitve, da začnemo del 
pridelanega mleka siriti. Moj mož 
se je učil od tolminskih sirarjev, 
v Italiji pa se je naučil izdelave 
mozzarele.

Krave še vedno vsako leto 
odpeljete na planino pod Krnom, 
kajne? 

Ja, petnajst naših krav preživi 
poletje na planini Kašina pod 
Krnom, kjer smo člani pašne 
skupnosti. Vsak gospodar mora 
sam poskrbeti za sirjenje, zato 
moj mož poleti odhaja na planino 
trikrat tedensko. Paša je tam 
idealna, kakovost mleka s planine 
je vredna vsega truda. Na sejmu v 
Tolminu, ki ga prirejajo na koncu 
pašne sezone, je bil letos naš sir 
najbolje ocenjen. Na to smo res 
ponosni.

Za kakovostno mleko in izdelke 
skrbite tudi doma v Žabljah.

Krave krmimo le s suho krmo, 
zato je naše mleko bolj sladko, ima 
manj kisline in ne povzroča težav 
pri sirjenju. Pri izdelavi sira in 
drugih izdelkov dodajamo mleku 
samo sirišče, nobenih drugih 
dodatkov, kaj šele kemijskih. Naš 
sir zato ni nujno vedno enak, v siru 
so lahko včasih tudi večje luknje. 
Je pa vedno dober, ker vztrajamo 
pri starih tehnologijah, tako kot to 
delajo v hribih. 

Kaj vse lahko na vaši kmetiji 
ponudite kupcem?

Imamo redne odjemalce svežega 
mleka. Med siri imajo pomembno 
mesto tolminski siri, poltrdi in trdi, 
ki ga zorimo šest mesecev ali več. Iz 
mleka krav, ki jih redimo v Žabljah, 
izdelujemo poltrdi sir, podoben 
nanoškemu. Poznani smo po 
mozzareli, kupcem pa ponujamo 
tudi albuminsko skuto, jogurte in 
maslo. Na Ajdovski tržnici, kamor 
prihajam ob sobotah, so vsi naši 
izdelki vedno na voljo tudi v dveh 
naših avtomatih, enem za mleko 
in drugem za ostale izdelke. S 
tako prodajo se prihrani veliko 
embalaže.

Kje vse še prodajate?
Ob četrtkih prodajam na tržnici 

v Vipavi, ob sredah v Sežani. Veliko 
stalnih kupcev pa prihaja kar k 
nam domov. Vsako leto prodajamo 
na Pohodu po Vertovčevih poteh, 
za druge dogodke pa ni časa, tudi 
za prodajo preko Facebooka ni časa 
(smeh).

Tolminski sir je vaša zvezda, 
kajne?

Res je zelo priljubljen, vendar ga 
je vedno premalo. Ponudba tega 
sira je sezonska, od julija tja do 
novega leta. Nekaj ga tudi staramo. 
Krave na planini pa dajo tudi manj 
mleka, odvisno od sezone. 

Ste s prodajo na Ajdovski tržnici 
zadovoljni?

Kupci postanejo tvoji, če si najprej 
ti njihov, če se potrudiš. Ponuditi 
moraš kakovost po primerni ceni. 
Seveda smo s prodajo zadovoljno, 
sicer ne bi vztrajali toliko let.

Javna dražba parcel v zaselku 
Strane na Planini 

Občina Ajdovščina prireja javno dražbo parcel – stavbnih zemljišč – na območju katastrske 
občine 2399 – Planina Strane. Dražba bo potekala 23. 1. 2024 ob 9.00 v Dvorani prve slovenske 
vlade v Ajdovščini. 

Za območje, na katerem se 
nahajajo nepremičnine, ki so 
predmet prodaje, je sprejet 
Odlok o občinskem podrobnem 
prostorskem načrtu za območje 
zaselka Strane na Planini (Uradni 
list RS 67/21), ki na nepremičninah 
p r e d v i d e v a  g r a d n j o 
prostostoječih individualnih eno 
ali dvodružinskih stanovanjskih 
stavb. Občina Ajdovščina bo 
območje zaselka Strane na Planini 
komunalno opremila predvidoma 
do konca maja 2025. 

Prodaja se 22 nepremičnin, 
pretežno posamično, v enem 
primeru pa gre za sklop dveh 
parcel. Prodane bodo dražiteljem, 
ki se bodo strinjali s pogoji iz 
razpisne dokumentacije ter 
ponudili najvišjo ceno – ta mora 

biti enaka ali višja od izklicne. Za 
sodelovanje na javni dražbi bo 
potrebno vplačati varščino. Vse 
ostale podrobnosti so zapisane 
v razpisni dokumentaciji Javne 
dražbe za prodajo nepremičnin 
v lasti Občine Ajdovščina, ki 
je objavljena na spletni strani 

Občine Ajdovščina: zgornji 
zavihek Javna naročila, objave, 
razpisi / Obvestila – občinske 
nepremičnine, datum objave: 
19. 12. 2023. Do nje pa lahko 
dostopate tudi preko povezave 
iz naslovne strani občinskega 
spletišča. 
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V ljubljanski Operi je potekal 
droben, a nadvse svečan in 
srčen dogodek, na katerem je 
predsednica Zveze kulturnih 

društev Slovenije Maja Jerman 
Bratec podelila pet priznanj ZKD 
Slovenije zaslužnim ustvarjalcem 
in organizatorjem ljubiteljske 

kulture. Med dobitniki priznanj je 
tudi Klara Štrancar iz Ajdovščine. 
Klaro v Ajdovščini poznamo 
kot nadvse aktivno in odlično 

ljubiteljsko ustvarjalko, ki je v 
marsikaterem pogledu s svojim 
delom in ustvarjalnostjo presegla 
zgolj ljubiteljstvo. Predvsem je 
ustvarjalna v tretjem življenjskem 
obdobju, deluje v kulturnih 
skupinah Društva upokojencev 
Ajdovščina in Društva MOST, 
Univerze za tretje življenjsko 
obdobje Ajdovščina. Poleg petja 
– je dolgoletna članica Ženskega 
pevskega zbora Večernica – so 
njena strast lutke. Lutkovna 
skupina Žar, v kateri sodeluje od 
samega začetka, letos beleži 20 let 
delovanja in prav pred kratkim 
je skupina na odrček postavila 
novo predstavo Zeleni fantek. 
Klara skupaj z animatorko Greti 
na odru glasovno oživlja deklico 
Ivano. V bogati beri predstav, 
ki jih je Lutkovna skupina Žar 
uprizarjala skozi dve desetletji, 
velja še posebej izpostaviti Klarin 
študijski projekt – Bevkovo 

zgodbo Pestrna je priredila 
na način, da njeno globoko 
misel razumejo tudi sodobni 
otroci. Pestrna je navdušila na 
mnogih odrih.  Klara Štrancar 
je ob lastnem angažmaju v 
ljubiteljski kulturi v domačih 
društvih delovala tudi v Zvezi 
kulturnih društev Slovenije. 
Kot članica predsedstva zveze 
je aktivno sooblikovala politike 
na ljubiteljskem kulturnem 
področju, za kar se ji je zveza 
zahvalila z izročitvijo priznanja 
z zlato medaljo. Ob Klari Štrancar 
so ob tej priložnosti priznanja 
prejeli še Franjo Murko, Branko 
Čepin, Marjan Lužnik in Tone 
Urbas. Prejemnike priznanj so 
popeljali na ogled ljubljanske 
operne hiše, nato pa so si ogledali 
predstavo Bolero v izvedbi SNG 
Opera in balet Maribor. Čestitke!

Klari Štrancar priznanje ZKD Slovenije
Zveza kulturnih društev Slovenije je konec novembra na slovesni prireditvi v Ljubljani podelila najvišja priznanja najzaslužnejšim sodelavcem zveze za zadnji dve leti. 

Čestitke Klari Štrancar za prejeto priznanje Zveze kulturnih društev Slovenije z zlato medaljo, za prizadevno delo v predsedstvu ZKD Slovenije v mandatu 2017-2022.

Kino Ajdovščina 
napoveduje praznično 
presenečenje 

Prav v letošnjem veselem decembru v Ajdovščini se Dvorana 
prve slovenske vlade opremlja s sodobno kino opremo – nov 
laserski kino projektor je že na svojem mestu! Pravo filmsko 
doživetje pa zagotavlja tudi vrhunska zvočna oprema Dolby 
Surround 7.1. Z novo opremo prihaja v ajdovski kino bonus film 
– Medvedkov božični čudež, 22. 12. ob 17.00.

Ljubitelji filmske umetnosti 
in kino zabave ste v zadnjem 
mesecu potrdili, da je vrnitev 
kina v Ajdovščino dobrodošla. 
Prav vse filmske predstave doslej 
so bile dobro obiskane, najbolj 
dragoceni obiskovalci ajdovskega 
kina pa ste otroci, ki na risankah 
napolnite dvorano do zadnjega 
kotička. Z novim laserskim kino 
projektorjem je zagotovljena 
odlična kakovost slike, že sedaj 
pa je v naši dvorani vrhunska 
tudi zvočna oprema, filme 
podpira Dolby Surround 7.1. Kino 
Ajdovščina je na sporedu na prvi 
četrtek in petek v mesecu, filmi pa 
se vrtijo tudi med vsemi šolskimi 
počitnicami. Cena vstopnice za 

katerikoli film v Kinu Ajdovščina 
je 5 evrov, kupiti jih je mogoče 
na spletu mojekarte.si,  osebno v 
Arena Stolp baru, ali pa uro pred 
predstavo. 

Z novim projektorjem pa 
v ajdovski kino prihaja tudi 
božično darilo za vse otroke, 
dodaten film, ki bo na sporedu 
jutri – v petek, 22. decembra, ob 
17.00. MEDVEDKOV BOŽIČNI 
ČUDEŽ je letošnja svetovna 
decembrska filmska uspešnica, 
zato ga morate videti, risanka 
je sinhronizirana v slovenščino. 
Vstopnice po 5 evrov so na voljo 
v baru ob dvorani ali pa uro pred 
začetkom predstave.Življenje je lepše s Sopotniki

Zavod Sopotniki, ki tudi v Ajdovščini, v sodelovanju z Občino, že vrsto let ponuja brezplačne 
prevoze za starejše, je prejemnik nagrade za izjemno delo na področju socialnega varstva 2023 
Ministrstva za delo, družino, socialne zadeve in enake možnosti. Zasluženo! Čestitke vsem, ki 
sooblikujete ta imeniten in nadvse koristen prostovoljski program.

Zavod Sopotniki je prejel 
skupinsko nagrado za zaposlene 
oziroma člane pravne osebe, ki 
dalj časa uspešno delujejo na 
področju socialnega varstva v 
skladu s kodeksom etičnih načel 
v socialnem varstvu in predpisi 
socialnega varstva in je dobro 
prepoznana v lokalnem okolju. 
Takšne nagrade ministrstvo 
podeljuje vsake tri leta, zato so 
kreatorji programa Sopotnik 
lahko zares zelo ponosni nanjo. 
V obrazložitvi nagrade je med 
drugim zapisano: »Nagrajence, 
zaposlene in prostovoljce, 
odlikuje skrbnost, prijaznost, 
dobrot a ,  i novat iv nost , 
naprednost, odločnost, nenehen 
napredek v zagotavljanju 
vključenosti starejših v družabno 
življenje, zagotavljanju dostopa 
do storitev, krepitvi dostojanstva 

in podaljševanju samostojnosti 
starejših. V vseh njihovih 
prizadevanjih je na prvem 
mestu človek in pristni, topli 
ter srčni odnosi med izvajalci 
storitve in uporabniki. S 
svojim delom prispevajo tudi k 
razbremenitvi institucij za oskrbo 
starejših in k razbremenitvi 
delovnega prebivalstva.« Ob 
zavodu Sopotniki so nagrado 
prejeli še Jasmina Breznik, 
direktorica Varstveno delovnega 
centra Polž Maribor, Tatjana 
Popović, direktorica Centra za 
usposabljanje, delo in varstvo 
Dolfke Boštjančič Draga ter 
Društvo za delo z mladimi v stiski 
Žarek.

Zavod Sopotniki na prvi pogled 
ponuja zgolj prevoze za starejše, 
vendar pa delo zaposlenih in 
prostovoljcev krepko presega ta 

vsebinski okvir, saj v prvi vrsti 
ponujajo socialno storitev. V 
Ajdovščini se na Sopotnikovo 
telefonsko številko 051 33 99 44 
prijazno oglasi koordinatorka 
Tjaša. Čeprav gre včasih na 
tesno – dva avtomobila in 24 
prostovoljcev sicer zadošča za 
nujne poti naših starostnikov – 
zna Tjaša skombinirati prevoze 
tako, da vsi pridejo pravočasno 
do svojega cilja. Sopotniki v 
Ajdovščini delujejo že pet let. 

Vsem, ki sestavljate Sopotnikove 
ekipe po vseh 16 slovenskih 
občinah, še posebej pa ajdovskim 
prostovoljkam in prostovoljcem, 
se zahvaljujemo za njihov 
prispevek h kakovostnejšemu 
življenju naših starostnikov. 
Človek človeku sopotnik!

Spoštovane občanke in občani,
ob koncu leta se želimo v Zavodu Sopotniki iskreno zahvaliti 

našim partnerjem Občini Ajdovščina, Zavodu za šport Ajdovščina 
in MKC Hiši mladih Ajdovščina za izkazano zaupanje in podporo 
pri izvajanju storitve brezplačnih prevozov za starejše. Brez 
pomoči partnerjev ne bi mogli uresničevati našega poslanstva in 
pomagati starejšim.

Iskreno hvala vsem prostovoljcem, ki so v letu 2023 v enoti 
Sopotniki Ajdovščina opravili kar 1.594 prevozov. Hvaležni 
smo za vso skrbnost, prijaznost in toplino, ki so jo prostovoljci 
namenili starejšim. Za njihovo točnost, odgovornost in strpnost 
v prometu. Zaradi predanega dela prostovoljcev starejši zaupajo 
v našo storitev.

Za nesebično podporo enoti Sopotniki Ajdovščina smo 
neizmerno hvaležni tudi donatorjem, katerih velikodušnost nam 
je omogočila kvalitetno organizacijo dela. To se je poznalo vsak 
dan na terenu, v našem prijaznem sprejemu starejših v naša vozila 
in dobri volji, ki smo jo delili med seboj na poti. Iskreno hvala 
donatorjem: Andrej Trošt s.p. PE Bistro Luft, Okrepčevalnica 
Tarantela Mevljudin Bedžeti s.p., Fabi d.o.o. Vipava – Pizzerija 
Anja, Avtohiša Lavrenčič Bojan Lavrenčič s.p., Sit-Go d.o.o. PE 
Caffe Bordo, Misenplas d.o.o. – Na Livadi, Okrepčevalnica Štor 
– Pri Nives Nives Troha s.p. in Talimar d.o.o.

Posebna zahvala gre tudi starejšim, ki so nas vsak dan 
navdihovali s svojo življenjsko močjo in modrostjo. Njihova 
družba je napolnjevala naše dni s toplino in smehom.

Vsem občankam in občanom želimo čarobne praznike in obilico 
medsebojnega razumevanja. Naj bo prihajajoče leto polno novih 
priložnosti, zdravja in uspeha.

Zavod Sopotniki

Zavod Sopotniki se zahvaljuje 
partnerjem, prostovoljcem in 
donatorjem ter vošči lepe praznike

Praznično vzdušje v Hiši dobre 
volje Ajdovščina

December je mesec, ki nas v vsem hitenju vsaj malo ustavi. Zavemo se namreč, kako pomembna 
je bližina drugega in to, da tistim, ki jih imamo radi, to pokažemo na poseben način. Tako se je 
tudi v Hiši dobre volje na prav poseben način razplamtela ljubezen in se razbohotila v posebnih 
srečanjih in stiskih rok, ki so ob predani toplini nosili iskrene želje: da bi ob srečnih božičnih 
praznikih tudi v novem letu doživeli čim več lepih, brezskrbnih in nepozabnih trenutkov.

S Kulturnim društvom Norma 
7 smo si z doživeto kulturnico 
ustvarili prav posebno dopoldne 
– neverjetno ustvarjalne članice 
so nam v družbi barvitih in živih 
portretov, ki so nas živahno 
opazovali s slikarskih platen, 
interpretirale svojo poezijo, 
nam prebirale zgodbe ter s svojo 
energijo na nas pustile visok 
umetniški vtis. 

»Pokloni čas, polepšaj dan!« in 
»Berimo skupaj!«:

Nacionalni inštitut za javno 
zdravje je sprožil vseslovensko 
akcijo »Pokloni čas, polepšaj dan«, 
ki je ob mednarodnem dnevu 
starejših napisal marsikatero 
nepozabno zgodbo. Eno od teh 
smo v sodelovanju s Centrom 
za krepitev zdravja Ajdovščina 
in udeleženci programa Občine 
Ajdovščina Mladost na burji 
napisali tudi sami. Naše male 
sive celice smo na prijeten 
način razmigali z igrivimi 
deklamacijami, miselnimi igrami 
in starimi pregovori, ki so nam 
jih pod mentorstvom učiteljice 
Marjetice Stopar na zelo izviren 
način pripravile učenke in 
učenci 5. b razreda OŠ Danila 
Lokarja Ajdovščina. Da pa telo 
ne bi zaostajalo za našim umom, 
smo se s fizioterapevtko Saro 
z veseljem učili tudi vadbo za 
staranje brez poškodb. Z velikim 
veseljem pa smo sodelovali tudi v 
projektu »Beremo skupaj« in na 
polno uživali ob prijetnem branju 
dijakinje 1. letnika Srednje šole 
Veno Pilon Ajdovščina. 

Medgeneracijsko jesensko 
pomlajevanje:

S svojo prisrčnostjo nas redno 
razvajajo tudi otroci iz Vrtca 
Gnezdo, naši vedno razigrani 
sosedje, s katerimi smo z veseljem 
zapeli nekaj pesmi in se naužili 
njihove mladostne pristnosti. 
Obiskali pa so nas tudi otroci 
iz Ciriusa Vipava, ki so nam z 
gospo Lili in gospo Valentino 
pripravili krasen program, ki 
smo ga zaokrožili z nepozabnim 
druženjem ob skupnem 
jesenskem ustvarjanju. Skupaj s 
3. b razredom OŠ Danila Lokarja 
Ajdovščina smo uživali v doživetih 
deklamacijah, svoje možgane smo 
krepili ob zagonetkah in ugankah 
ter ob gledališkem doživljanju 
kamišibaj zgodb. Ko smo z 
družabnimi igrami nahranili 
še svoj tekmovalni duh, smo 
se upoštevajoč pravilo »važno 
je sodelovati in ne zmagati« 
razveselili zapestnic prijateljstva 

in se v objemu razšli. Veselimo 
pa se tudi nadaljnjih srečanj z 
Luko in Laro, ki bosta v okviru 
projekta PUM Ljudske univerze 
Ajdovščina z našimi dobrovoljci 
in dobrovoljkami igrala družabne 
igre in prirejala ustvarjalne 
delavnice. 

Skrb za zdravje:
Razveselili smo se rednega 

zdravstvenega obiska iz Doma 
upokojencev Nova Gorica, saj 
nas je naša glavna sestra Nataša 
seznanila s sezonskimi cepljenji, 
ki jih za zmanjšanje tveganja 
obolenj v zimskem času zdravstvo 
priporoča, fizioterapevtka Polona 
pa nam je predstavila pravilno 
vstajanje in prestavljanje iz 
vozička na stol in počivalnik. 
Njihovo srečanje je posebno tudi 
zato, ker s seboj vedno prineseta 
en kup pozitivne energije in 
smeha! Obiskala nas je tudi gospa 
Špela iz Centra za krepitev zdravja 
Ajdovščina in nam predstavila 
zdravo prehrano, ki je na dolgi 
rok ključna za uravnavanje 
sladkorja v krvi. Z veseljem smo 
dočakali rezultate meritev ravni 
krvnega sladkorja in ponosni 
ugotovili, da nima prav nihče 
povišane vrednosti! Presrečni, da 
smo zdravi, smo sprejeli skupno 
odločitev, da bomo še naprej 
vztrajali pri zdravih navadah, se 
vzajemno podpirali in se trudili  
stvari še izboljšati.

Duhovna oskrba:
Izjemno toplo pri srcu nam je, 

ko nas obišče gospod Franc Likar, 
župnik iz župnije Ajdovščina, ki 
nam omogoča, da se mesečno 
duhovno podkrepimo. V oktobru 
nam je pripravil zelo lepo urico 
o angelih, v novembru pa o 

prazniku Vseh svetih. Hvaležni 
za to ljubezen.

Digitalno opismenjevanje:
Prav malo ponosni pa smo, 

da nas je Inštitut za mladinsko 
politiko vključil v projekt 
»Digitalne veščine za starejše« 
in nam s tem dokazal, da res še 
nismo za staro šaro, ampak da 
se lahko še marsičesa naučimo! 
Že prvo srečanje nam je bilo 
zelo zanimivo – brez časopisa v 
rokah smo listali po Primorskih 
novicah, brez odhoda do njenih 
vrat smo poiskali delovni čas 
Lekarne, najlepše pa je bilo, ko 
smo začeli potovati … najprej 
smo se odpravili na domač naslov, 
nato pa svoj korak poslali v svet 
– obiskali smo Pariz, Švedsko 
in Madagaskar ter presenečeni 
ugotovili, da je postal svet še 
manjši, kot je bil nekoč. Splet 
nam je povedal tudi, koliko časa 
smo potrebovali za pot – če bi šli 
na Madagaskar peš, bi še sedaj 
hodili, z letalom, pa bi že obkrožili 
svet! Z velikim navdušenjem 
pričakujemo nadaljevanje in za 
gospo Anjo in gospo Antonelo 
že pripravljamo nova radovedna 
vprašanja. Kako lepo je biti v 
koraku s časom!

Če se nam želite pridružiti, ne 
oklevajte in nas kontaktirajte. 
Odprti smo vsak delavnik od 
ponedeljka do petka med 7 h in 17 
h. Prisrčno vabljeni in dobrodošli! 
Če želite več informacij, se lahko 
obrnete na Hišo dobre volje na 
051 230 883 ali hisa.ajdovscina@
dung.si, vedno pa vam je na voljo 
tudi strokovna delavka Tina Krog 
na 051 605 699 ali tina.krog@
dung.si.

KINO MED POČITNICAMI: 

Sreda, 27. december:

ob 15.00 – RACE!, 
sinhronizirana risanka 

ob 17.00 – MEDVEDKOV 
BOŽIČNI ČUDEŽ, 
sinhronizirana risanka 

ob 17.00 – ŠEPET METULJA, 
slovenski mladinski celovečerec 

ob 20.00 – POSLEDNJI HEROJ, 
slovenska črna komedija 

Ob 15.00 – LASSIE – 
NOVA PUSTOLOVŠČINA, 
sinhroniziran družinski film 

Ob 17.30 – BARBIE, svetovna 
filmska uspešnica letošnjega leta 

OB 20.00 – IA, družinska 
komedija, poljsko-italijanska 
koprodukcija, nagrada žirije na 
festivalu v Cannesu, nominacija 
za oskarja za najboljši 
mednarodni film!!

Četrtek, 28. december: Petek, 22. december: 
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Glavne projektne aktivnosti na 
slovenski strani bodo usmerjene 
v razvoj daljinske kolesarske 
povezave D7, ki povezuje mejna 
prehoda Robič in Jelšane čez Kras 
in Brkine. Trasa D7 bo v okviru 
projekta podrobneje opredeljena, 
saj potek nekaterih odsekov še ni 
določen. Načrtuje se izboljšanje 
kakovosti turistične ponudbe 
vzdolž poti s postavitvijo 
polnilnih postaj za električna 
kolesa in dodatnimi kolesi za 
izposojo, poskrbelo se bo za 
dolgoročno upravljanje poti in 
njeno promocijo. V Vipavski 
dolini bodo poskusno uvedli 
sezonske kombi prevoze koles 
do intermodalnega vozlišča 
v bližnjem Čedadu. Prevozi 
bodo predstavljali dopolnitev 
k sezonski avtobusni povezavi 
Tolmin-Čedad, sofinancirani v 
okviru strateškega čezmejnega 
projekta Adrioncycletour. 
Kar zadeva promocijo, se bo 
nadgradilo spletni zemljevid 
čezmejnih kolesarskih poti, ki 
je dostopen na spletni strani 
https://bike-alpeadria.eu. Za 
območje Obalno-kraške regije 
pa se bo pripravilo prometno 
študijo za izboljšanje javnega 
avtobusnega potniškega prometa 
na primestnih in čezmejnih 
linijah. 

Na italijanski strani bodo 
na območju dolin rek Ter in 
Nadiža, ki ju povezuje regionalna 
kolesarska pot FVG3, nadgradili 
kolesarsko turistično ponudbo in 
e-mobilnost, tako kot na območju 

Krasa in Brkinov. V Vzhodnem 
Venetu pa nameravajo izboljšati 
ponudbo prevozov kolesarjev z 
barkami. Predvidena je uvedba 
nove ladijske linije med Duno 
Verde in Caorlami v Beneški 
laguni ter po reki Lemene do 
Cavanelle v občini Concordia 
Sagittaria, kjer bodo na reki 
postavili tudi mostovž za 
pristajanje ladje. 

Kot so izpostavili na novinarski 
konferenci, ki je potekala ob 
uvodnem srečanju, je projekt 
Inter Bike III nadaljevalni od 
prejšnjih dveh istoimenskih 
projektov, ki sta se izvajala v 
obdobju od leta 2011 do 2020. 
V njunem delovanju je bila 
vzpostavljena 1.000-kilometrska 
čezmejna kolesarska povezava 
od Kranjske Gore do Ravenne, 
poimenovana Adriabike. 
Sodelujoči partnerji so ob njej 
zgradili 25 km novih kolesarskih 
poti in obnovili okoli 100 km 
obstoječih poti v vrednosti skoraj 
dveh milijona evrov. Poskusno so 
bile uvedene avtobusne in ladijske 
linije za prevoz koles. Nekatere 
na italijanski strani so postale 
redne sezonske linije. Inter 
Bike III bo potekal vzporedno s 
čezmejnim strateškim projektom 
Adrioncycletour, ki se osredotoča 
na razvoj obalne kolesarske 
povezave med sedmimi državami 
Jadranskega in Jonskega morja ter 
kolesarskih navezav v zaledna 
območja.

Na dogodku so zbrane 
nagovorili tudi predstavniki 

drugih organizacij. Danica 
Šantelj Arrighetti iz Ministrstva 
za kohezijo in regionalni razvoj je 
poudarila, da je bil projekt Inter 
Bike III izbran med prispelimi 
projekti na lanski razpis za 
tako imenovane kapitalizacijske 
projekte, ki združujejo rezultate 
že zaključenih čezmejnih 
projektov in spodbujajo prenos 
dobrih praks na nova območja. 
Andreja Grom iz Organa 
upravljanja Programa Interreg 
Italija-Slovenija s sedežem v Trstu 
je izpostavila prepoznavnost tega 
projekta v javnosti. Miha Benčina 
iz Ministrstva za okolje, prostor 
in energijo je prisotne seznanil z 
informacijo, da bo prihodnje leto 
pripravljen strateški dokument 
kolesarjenja v Sloveniji. Janez 
Furlan iz Občine Ajdovščina pa 
je izrazil zadovoljstvo, da občina 
preko razvojne agencije ponovno 
sodeluje pri projektu in tako 
nadaljuje z razvojem kolesarjenja 
v Vipavski dolini. 

Celotna vrednost projekta, ki 
se bo zaključil septembra 2025, 
je skoraj 750.000 evrov, od česar 
znaša prispevek Evropske unije 
600.000 evrov. Vodilni partner 
projekta smo Regijska razvojna 
agencija ROD iz Ajdovščine, 
sodelujejo pa še Regionalni 
razvojni center Koper, Občina 
Ilirska Bistrica, lokalni akcijski 
skupini iz Vzhodnega Veneta 
(GAL Venezia Orientale) ter dolin 
rek Ter in Nadiža (GAL Torre 
Natisone) in turistično podjetje 
Caorle.it.

Na predstavitev sobe pobega, ki 
so jo obiskovalci lahko preizkusili 
zadnji vikend v septembru na 
dogodku InCastra, so se Pumovci 
začeli pripravljati že poleti, saj 
so se želeli tako lokalni kot širši 
javnosti predstaviti na kar najbolj 
kreativen način. Po besedah 
mentorice PUM-O+ Maje Lemut 
cilj projekta ni bil le promocijski, 
temveč tudi, da se naučijo 
izdelati sobo pobega s trajnostno, 
zeleno vsebino. Udeleženci so s 
projektom razvijali in krepili 
moč opazovanja, kritično 
mišljenje, komunikacijo, 
medsebojno sodelovanje, 
problem sko  m i š l jenje , 
svoje motorične spretnosti, 
matematične kompetence 
(razvoj in oblikovanje miselnih 
ugank, nalog, namigov ipd.), 
samoiniciativnost in podjetnost, 
digitalno pismenost, socialne 
zmožnosti ter kompetence za 
zeleno prihodnost. Za začetek so 
raziskali različne sobe pobega po 
Sloveniji in svetu, obenem pa tudi 
že določili okvirne naloge. 

»V avgustu smo s projektom 
nadaljevali ter podajali različne 
ideje o temi in vsebini sobe 
pobega, dokončna ideja o njeni 
vsebini pa se je razvila v okviru 
brane delavnice, na kateri smo 
brali kratko zgodbo Priklenjeni 
slon avtorja Jorgeja Bucayja 
in individualno ustvarjali 

njeno nadaljevanje. Dokončno 
vsebino smo nadgradili preko 
umetne inteligence Chat GPT, 
katere uporabo ter prednosti 
in slabosti smo spoznavali na 
eni od interesnih dejavnosti,« 
pravi Maja Lemut. Po skupinah 
so nato raziskovali in iskali 
ideje, kako namige, uganke in 
naloge ponuditi v reševanje 
obiskovalcem sobe pobega ter 
kako naj bi ta izgledala, kako jo 
oblikovati, kdo bo pomagal pri 
izdelavi, kje kupiti material …

Udeleženci so sami narisali 
skico premične sobe pobega, 
o njeni realizaciji pa so se 
posvetovali tudi z mentorji v 
Garaži, ustvarjalno-delovnem 
prostoru, ki ga vodi Zavod Beta. 
Po pogovoru so skico nadgradili 
in kupili material (les), ki ga je 
nato lokalni mizar pripravil za 
nadaljnjo izdelavo inštalacije. 
Udeleženci so že pred postavitvijo 
inštalacije razmišljali tudi o 
njenem notranjem in zunanjem 
izgledu. Svoje ideje so predstavili 
akademski slikarki Mojci Gulič 
in skupaj z njo izdelali zunanjo 
podobo sobe pobega.

Septembra so sobo pobega 
dokončali, pri čemer je 
bilo potrebnega kar precej 
usklajevanja in kreativnosti pri 
oblikovanju ugank. Poudarek so 
dali miselnim nalogam, ki so od 
obiskovalcev zahtevale kar precej 

iznajdljivosti. Projekt so uspešno 
predstavili na InCastri, kjer se je 
veliko obiskovalcev pomerilo v 
reševanju ugank v sobi pobega, 
kar je za udeležence projekta 
pomenilo potrditev, da so delo 
opravili zelo dobro. »Veseli smo 
bili, da sta bila naš trud in delo pri 
izdelavi sobe pobega poplačana. 
Ta projekt mi je namreč pomenil 
ogromno, saj je od nas zahteval 
veliko iznajdljivosti in dela. Vesela 
sem bila, da si ga je ogledalo 
veliko ljudi, med katerimi so bili 
tudi naši prijatelji in sorodniki, 
je povedala ena od ajdovskih 
Pumovcev. »Z delom v skupini 
je vse veliko lažje, saj smo na ta 
način lažje prišli do idej in rešitev, 
kot če bi se projekta lotili sami,« 
je prepričana druga. 

Kot poudarja Alenka Magajne, 
vodja mentorske skupine 
PUM-O+, preko programa 
PUM-O+ mladi med 15. in 29. 
letom razvijajo svoje potenciale 
in pridobivajo temeljne veščine 
za uspešno vključitev na trg dela 
ter samozavestno zaključevanje 
ali nadaljevanje šolanja. Preko 
projektnega dela in aktivnega 
preživljanja prostega časa ob 
strokovni podpori hkrati krepijo 
tudi svojo splošno izobraženost, 
oblikujejo poklicno identiteto 
ter razvijajo socialno-kulturno 
delovanje. »Mladim, ki imajo učne 
težave in so zaradi tega izstopili iz 
šolanja, pomagamo, da naredijo 
izpite in dokončajo šolanje ali 
pa iščemo njihove druge talente 
in jih na tej podlagi usmerjamo. 
Letos smo v programu PUM-O+ 
že dosegli 24 udeležencev, kar je 

maksimum za ta program. Mladi, 
ki se vključujejo v program, so 
večinoma stari okrog 20 oziroma 
21 let. Letos se lahko v program 
prvič vpišejo mladi do 29. leta, 
saj je bila starostna omejitev za 
program prej do 25. leta. Program 
je nadvse dragocen tudi zato, ker 
se preko nudenja učne pomoči z 
udeleženci povežemo in dobimo 
njihovo zaupanje, zato so nam 
tudi pripravljeni zaupati svoje 
težave,« izpostavlja. 

O programu PUM-O+ imajo 
veliko lepih besed tudi njegovi 
udeleženci. »Na PUM-O+ 
prihajam, ker se rada družim z 
ljudmi. Tu sem spoznala novo 
okolje in prijatelje ter nove 
mentorice. Veliko sem se naučila 
o življenju na splošno, prav zdaj 
čakam na testiranje za službo,« 
priznava ena od udeleženk. 
»Tukaj lahko dobiš učno pomoč, 
mentorice pa nam stojijo ob 
strani,« pravi druga. 

V PUM-O+ pa snujejo tudi že 

naslednji projekt, ki nosi naslov 
Aktivna kuhinja brez panina. »S 
tem projektom želimo spodbuditi 
udeležence k zdravemu 
prehranjevanju. Pogovarjali 
se bomo o zdravi prehrani 
in imeli kuharske delavnice. 
Veliko udeležencev namreč ne 
zna kuhati, zato so te kuharske 
delavnice zelo dobrodošle. Za 
lažje izvedbe delavnic se moramo 
zahvaliti tudi podjetju Mlinotest, 
ki nam je podaril sestavine,« 
pravi Alenka Magajne. Dejavnosti 
Pumovcev je mogoče spoznati 
na njihovi Facebook strani, svoje 
aktivnosti pa bodo predstavili 
tudi v Tednu vseživljenjskega 
učenja.

Program PUM-O+ je 
sofinanciran s strani Republike 
Slovenije, Ministrstva za delo 
družino, socialne zadeve in enake 
možnosti ter Evropske unije iz 
sredstev Evropskega socialnega 
sklada.

Program, ki bogati lokalno skupnost
Program Za vas, ki se izvaja v okviru Letnega programa izobraževanja odraslih Občine 

Ajdovščina, je zasnovan z namenom, da se izobraževalne vsebine čim bolj približajo lokalnim 
skupnostim. V tem trenutku intenzivno delujemo v Krajevni skupnosti Malovše-Gojače, 
Predmeja in Velike Žablje. 

V Krajevni skupnosti Malovše-
Gojače smo se osredotočili na 
razvoj kreativnosti in spretnosti 
v okviru delavnice kreativnega 
šivanja. Udeleženke se ob vodstvu 
mentorice učijo različnih tehnik 
šivanja. V Velikih Žabljah in na 
Planini smo se odločili, da se 
posvetimo zdravju skozi gibanje 
in zdravo prehrano. Skupina 
udeleženk aktivno deluje na 
dvigovanju ozaveščenosti o 
pomenu gibanja in pravilne 
prehrane za ohranjanje zdravja. 
S skupnimi napori spodbujamo 
življenjski slog, ki prispeva 
k boljšemu počutju in večji 

vitalnosti. V Krajevni skupnosti 
Predmeja pa smo združili različne 
generacije. Skozi peko kruha in 
spoznavanje učinkov zeliščnih 
čajev ustvarjamo prostor, kjer se 
otroci, starši in stari starši lahko 
učijo drug od drugega. Takšna 
skupna druženja krepijo vez 
med generacijami in prispevajo 
k bogatitvi lokalne skupnosti. 

Prepr ičani smo, da 
izobraževanje najbolje zaživi, ko 
se približa ljudem in njihovim 
vsakodnevnim potrebam. 
Program Za vas s svojimi 
dejavnostmi pomembno vpliva na 
povezovanje v lokalnem okolju.

Pumovci s sobo pobega dokazali svoje spretnosti, 
kreativnost in timsko delo 

Na letošnji InCastri – Dnevu ajdovske industrije in podjetništva so se izkazali tudi udeleženci programa Ljudske univerze Ajdovščina PUM-O+, ki so javnosti 
predstavili svoj projekt sobe pobega (Escape room). Slednja je bila namreč izjemno dobro obiskana, hkrati pa je bila odlična priložnost za učenje in razvoj 
spretnosti, vključno s timskim delom, kreativnostjo, oblikovanjem rekvizitov, vodenjem dogodka in komunikacijo s strankami. Poleg tega so se Pumovci tako 
naučili pomembnosti načrtovanja in organizacije pri izvajanju projektov.

Uvodno srečanje projekta 
Inter bike III

Na sedežu Regijske razvojne agencije ROD v Ajdovščini je 7. decembra potekalo uvodno srečanje 
partnerjev čezmejnega projekta Inter Bike III - Navezava zalednih kolesarskih povezav na poti 
Adriabike in Adrioncycletour, ki ga sofinancira Evropska unija v okviru Programa Interreg VI-A Italija-
Slovenija 2021-2027. Projekt se osredotoča na razvoj kolesarskega turizma na čezmejnem območju.

Na Slapu slovesno 
obeležili 150. obletnico 
začetka delovanja 
Sadje- in vinorejske šole

Krajevna skupnost Slap in Regijska razvojna agencija ROD 
Ajdovščina, v vlogi vodilnega partnerja LAS Vipavska dolina, 
sta s finančno pomočjo Ministrstva za kmetijstvo, gozdarstvo 
in prehrano pripravili 17. novembra dogodek ob obeležitvi 150. 
obletnice začetka delovanja Sadje- in vinorejske šole na Slapu 
pri Vipavi.

Zbrane na 'Slapenskem placu' 
sta najprej nagovorila predsednik 
KS Slap Mitja Volk in predsednik 
LAS Vipavska dolina Janez Furlan. 
Sledila je zanimiva predstavitev 
tedanje šole, ki jo je pripravila 
domačinka, zgodovinarka Neža 
Pregeljc. 

Ideja o ustanovitvi šole se je 
pojavila že leta 1869, ko je grof 
Karel Lanthieri ponudil svojo 
graščino na Slapu in pripadajoča 
zemljišča za ustanovitev 
kmetijske šole v deželi Kranjski, 
s poudarkom na sadjarstvu in 
vinogradništvu. Z nekaj truda in 
pregovarjanja je bila 6. decembra 
1872 ustanovljena Sadje- in 
vinorejska šola na Slapu. Njeno 
odprtje je potekalo 17. septembra 

1873, takrat se je tudi začel 
pouk prvega letnika. Šola je 
bila ustanovljena z namenom 
podajanja znanja o 'umnem' 
vinogradništvu in vinarstvu ter 
tudi o sadjarstvu, kakšno leto tudi 
o svilogojstvu. Šolo na Slapu je 
vseh 13 let vodil Rihard Dolenc, 
»eden največjih slovenskih 
kmetijskih strokovnjakov svojega 
časa«. Šolanje je potekalo dve 
šolski leti z začetkom 1. novembra 
in zaključkom 31. oktobra. 
Počitnice so učenci imeli 12 dni 
okrog velike noči. Pomembno je 
izpostaviti, da je šolanje potekalo 
v slovenskem jeziku (kmetijska 
šola s slovenskim in italijanskim 
učnim jezikom je bila v Gorici 
ustanovljena že nekaj let prej). 
Poudarek je bil na praktičnem 
pouku, ta je potekal v vinogradih, 
vrtovih in sadovnjakih okrog 
gradu in vasi Slap (imeli so 

poskusne vinograde, velik 
botanični vrt, drevesnico, 
zelenjavni vrt, čebelnjake itn.), pa 
tudi v različnih prostorih v gradu 
(vinska klet, tehnična delavnica – 
kuhanje žganja, sušenje različnega 
sadja, priprava kisa itn., kipelna 
klet, kjer so učenci bili predvsem 
ob trgatvi, saj so tu bile kadi za 
pripravo rdečega in belega vina, 
mlini, klet za sadje in zelenjavo 
itn.). Po trinajstih letih delovanja 
se je šola preselila na Grm na 
Dolenjsko.z

Drugi del dogodka je na 
Posestvu Rouna zaokrožila 
okrogla miza z osrednjo tematiko 
o stanju in izzivih kmetijskih 
šol ter o njihovem pomenu za 
ohranjanje, prenos in razvoj 

kmetij. Sodelovali so: mladi 
vinogradnik in vinar s Slapa 
Roman Marc, vodja Sektorja 
za horizontalno politiko na 
Ministrstvu za kmetijstvo, 
gozdarstvo in prehrano Hermina 
Oberstar, ravnateljica Biotehniške 
šole Šempeter Barbara Miklavčič 
Velikonja, vodja kmetijsko 
svetovalne službe pri KGZ Nova 
Gorica Vasja Juretič, generalna 
sekretarka Zveze slovenske 
podeželske mladine Andreja 
Grobiša in dr. Jože Podgoršek, 
predavatelj na centru Grm Novo 
mesto. Enoinpol urna diskusija 
je bila premalo za odpiranje vseh 
perečih tematik povezanih z 
znanjem, ki ga danes potrebuje 
umni kmet, so se pa govorci 
strinjali, da so danes kmetijske 
šole pred številnimi izzivi, rešitve 
so tudi v prenovi programov in v 
dvigu ugleda poklica kmeta.
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Projektni dan učiteljem in 
dijakom omogoča drugačno obliko 
pouka ali izvedbo načrtovane 
dejavnosti, saj jih ne omejuje niti 
šolski zvonec niti stene učilnice 
ter bolj ali manj mirno sedenje 
v klopi. Delo poteka v skupinah 
dijakov, ki se združujejo na podlagi 
skupnega interesa in ne učnega 
programa ali letnika, ki ga dijak 
obiskuje. Interes, ki ga izkažejo 
dijaki za sodelovanje v posamezni 
skupini, je odličen temelj za 
motivirano delo in uspešne 
rezultate. Znanje in izkušnje s 
sodobnimi učnimi pristopi in 
metodami dela, ki so jih učitelji 
pridobivali skozi izobraževanja v 
razvojnih projektih v zadnjih letih, 
se pokažejo tudi ob načrtovanju 
in izvedbi projektnih dni, ki 
so na naši šoli že tradicionalni. 
S sodobnimi oblikami pouka 
uresničujemo predmetne cilje 
učnih načrtov, obenem pa 
razvijamo prečne veščine, kot 
so medpredmetno sodelovanje, 
sodelovalno in  kritično mišljenje, 
samoregulacija, pripadnost, 
solidarnost, medsebojni odnosi, 
pomoč, sočutje, skrb zase in za 
druge ter naravo. 

V preteklih letih smo k 
sodelovanju večkrat povabili 
zunanje sodelavce, večinoma 
strokovnjake z različnih področij, 
ki so vsebinsko in izvedbeno 
obogatili naše dejavnosti. Letos 
smo razmišljali nekoliko drugače. 
Odprli smo se navzven ter 
ponudili svoje znanje, veščine in 
čas različnim skupinam v lokalni 
skupnosti, vodenje delavnic pa 
prepustili tudi dijakom. Učitelji in 
zunanji mentorji smo bili v vlogi 
mentorjev in usmerjevalcev.  

Pri načrtovanju projektnega 
dne so se ideje porajale spontano, 
odzivi na povabilo k soustvarjanju 
dejavnosti so bili navdušujoči 
in obvezujoči, saj so se odpirale 
številne raznolike priložnosti za 
povezovanje, kar je omogočilo 
izpeljavo 40 delavnic, ki so 
pokrivale različna področja in 
nudile priložnosti za realizacijo 
zastavljenih ciljev. 

K sodelovanju smo povabili 
različne zavode, institucije in 
društva, ki delujejo v lokalnem 
okolju in se tako povezali z 
različnimi starostnimi skupinami. 
Pridružili so se nam: Vrtec 
Ajdovščina, OŠ Danila Lokarja, 
Prilagojeni program z nižjim 
izobrazbenim standardom OŠ 
Danila Lokarja, OŠ Šturje, CIRIUS 
Vipava, VDC Ajdovščina-Vipava, 
PUMO-O+, ki deluje pod okriljem 

Ljudske univerze Ajdovščina, 
Mladinski svet Ajdovščina in 
Inštitut za mladinsko politiko 
Ajdovščina, Dom starejših občanov 
Ajdovščina, Karitas Ajdovščina, 
Rdeči križ Ajdovščina, Društvo 
MOST, Društvo upokojencev 
Ajdovščina, Hiša dobre volje 
Ajdovščina, Fotografsko društvo 
Veno Pilon Ajdovščina in Zavod 
za gozdove Slovenije – Območna 
enota Sežana.

Cilji letošnjega projektnega dne 
so bili preko konkretnih izkušenj 
in avtentičnih situacij razvijati 
socialne, sodelovalne in čustvene 
veščine, empatijo, nenasilno, 
spoštljivo in enakopravno 
komunikacijo z različnimi 
skupinami in posamezniki, 
sodelovanje in povezovanje z 
različnimi skupnostmi v lokalnem 
okolju, krepitev sposobnosti 
predajanja in sprejemanja znanja 
ter prepoznavanje pomena lastnih 
odločitev in ravnanj za dobro 
delovanje družbe. 

Šest skupin dijakov je obiskalo 
enote vrtca na Ribniku in ob 
Hublju, kjer so predšolskim 
otrokom skozi igro omogočili 
izkušnje pomoči, solidarnosti 
in timskega dela, izvajali urice 
angleščine, naravoslovne poskuse 
in čarali ter skozi dejavnosti 
razvijali matematične koncepte. 

Druženje z učenci nižjih 
razredov obeh osnovnih šol so 
dijaki popestrili z različnimi 
socialnimi igrami, ki prispevajo 
k spoznavanju samega sebe ter 
izboljšajo komunikacijo z drugimi.  
Druga skupina dijakov je skupaj z 
učenci 3. razreda v mini gledališčih 
v škatli uprizorila zgodbe, ki vabijo 
k solidarnosti.

Dijaki so se za en dan postavili 
v čevlje učitelja ter z učenci višjih 
razredov obeh ajdovskih osnovnih 
šol izvedli naravoslovni dan. 
Na OŠ Danila Lokarja je bil ta 
obarvan s fizikalnimi razlagami 
in poskusi. Šestošolci OŠ Šturje pa 
so s pomočjo naših dijakov urili 
veščine raziskovanja pri vseh treh 
naravoslovnih predmetih: fiziki, 
biologiji in kemiji.

Delavnici Zapleši in zapoj z 
menoj in Barve doma sta povezali 
naše dijake z učenci prilagojenega 
programa OŠ Danila Lokarja. S 
pomočjo gibalnih, glasbenih in 
ustvarjalnih dejavnosti so postali 
srčni sopotniki drug drugemu.

Delavnici Iz rok v roke sta z 
ročnimi spretnostmi povezali 
osnovnošolce OŠ Šturje, članice 
društva MOST in Društva 
upokojencev Ajdovščina ter 

naše dijake. Nastali so prelepi 
izdelki cvetja iz papirja, 
raznolike kvačkane in pletene 
zapestnice, predvsem pa je bilo 
med delom veliko časa za klepet, 
pripovedovanje zgodb in učenje 
spretnosti.

Za otroke s posebnimi potrebami 
iz CIRIUS-a so dijaki pripravili 
dve delavnici, s katerima  so z 
aktivnim druženjem in igro krepili 
zavedanje o pomenu sprejemanja, 
sodelovanja, medsebojne pomoči 
in strpnosti, obenem pa so jim 
obogatili in polepšali dan. 

Z mlajšimi odraslimi, 
vključenimi v PUM-O+, so dijaki 
iskali močna področja, raziskovali 
poti, ki jih odpira znanje, ter 
razvijali sposobnost projekcije 
mnogoterih prihodnosti. 
Delavnica je mladim udeležencem 
nudila priložnost za osebno rast, 
razvoj spretnosti in gradnjo 
medsebojnih odnosov. 

Z Inštitutom za mladinsko 
politiko so dijaki raziskali in 
poiskali možnosti vključevanja 
mladih pri odločanju in 
ustvarjanju prijazne lokalne 
skupnosti za vse ter se seznanili s 
pomenom prostovoljstva in delom 
mladih prostovoljcev. 

Nekateri mentorji so se skupaj 
z dijaki odločili za druženje 
z uporabniki zavoda VDC 
Ajdovščina-Vipava, v katerega 
so vključene osebe z motnjami v 
telesnem in duševnem razvoju. V 
mali športni dvorani so potekale 
zabavne gibalne dejavnosti, v 
prostorih VDC-ja pa so dijaki z 
učenci zapeli, zaplesali in brali 
pesmi ter pravljice. 

V domu starejših občanov so 
stanovalci doma skupaj z dijaki 
zapeli pesmi iz mladih dni, ki so 
privabile nasmehe na lica in obudile 
spomine na mladost. Druga 
skupina dijakov je poskrbela, da je 
iz čajnih kuhinj opojno zadišalo po 
sveže pečenih kruhovih srčkih in 
slastnih palačinkah, s katerimi so 
pogostili stanovalce.

Z društvom upokojencev 
Ajdovščina smo se družili na 
balinišču, kjer so dijaki in dijakinje 
spoznavali pravila balinanja in se 
preizkusili v zanje novem športu. 
V okviru delavnice Vdahnimo 
papirju dušo so dijaki skupaj s 
prostovoljci ustvarjali novoletne 
vizitke, namenjene starejšim 
občanom ajdovske občine, 
obenem pa spoznavali delo in 
pomen prostovoljstva in programa 
Starejši za starejše v lokalni 
skupnosti. S člani Društva Most, 
ki svojo ustvarjalnost dokazujejo 
skozi aktivno vključevanje v 
različne krožke, ni bilo težko 
poiskati skupnih interesov. Učili 
smo se tujih jezikov, italijanščine 
in angleščine, skupaj zaplesali, 
izdelovali voščilnice in zapestnice, 
s člani zgodovinskega krožka 
spoznavali industrijsko dediščino 
Ajdovščine, zadišalo je po zeliščih, 
naši dijaki pa so starejšim pomagali 
premostiti tudi zadrego ob uporabi 
sodobne tehnologije.

Prav tako smo z družabnimi 
igrami, branjem zgodb in skupnim 
ustvarjanjem polepšali dan 
dobrovoljkam in dobrovoljcem 
ajdovske Hiše dobre volje. 

V sodelovanju z Rdečim križem 
in Karitasom smo podarili svoj 
čas tistim posameznikom v 
naši skupnosti, ki se soočajo s 
socialnimi stiskami, in se družili 
z ukrajinskimi otroki. Pozabili 
nismo niti na naravo na našem 
Krasu, ki je lani poleti doživela 
hudo opustošenje. Skupina 
dijakov je z ramo ob rami z našimi 
nizozemskimi gosti programa 
Erasmus+ izmenjave zasadila 
drevesa, ki bodo že čez nekaj 
mesecev ozelenela in vdahnila 
novo življenje pogorišču. 

Projektni dan smo zaključili z 
nasmehom na obrazu in toplino 
v srcu. Vtisi in odzivi vseh 
sodelujočih so navdušujoči. Dijaki 
so se zrelo in samozavestno soočali 
z izzivi, odgovorno opravili svoje 
naloge, se ob tem veliko naučili in 
se imeli lepo. Zunanji sodelujoči 
so izrazili zadovoljstvo z izvedbo 
in sodelovalnim odnosom dijakov. 
Izpostavili so, da je bilo druženje 
prijetno, poučno in predvsem 
čustveno toplo. Ob koncu druženja 
so spraševali: “Kdaj pridete spet?” 
Tudi učitelji, nosilci posamezne 
dejavnosti, so izpostavili, da je delo 
potekalo tekoče in motivirano, 
da so se dijaki odlično izkazali 
v svojih vlogah ter da smo  jih 
spoznali v drugačni luči, kot smo 
jih sicer vajeni pri pouku. Ob vsem 
tem pa nas je izredno obogatila 
tudi izkušnja delitve svojega časa, 
saj je prav to tisto neprecenljivo, 
kar lahko podarimo sočloveku in s 
čimer lahko ustvarimo sočutnejšo 
in bolj povezano družbo.

Ob tej priložnosti bi se še enkrat 
zahvalili vsem institucijam, 
zavodom in društvom za 
pripravljenost na sodelovanje 
in soustvarjanje čudovitih 
priložnosti, ki so nas vse obogatile. 
S projektnim dnem smo aktivno 
živeli in dodatno podkrepili vizijo 
naše šole, ki se glasi: “Pilonovci 
stopamo po poti srčnosti, 
vedoželjnosti in ustvarjalnosti.”

Vabimo vas, da si na spletni strani 
Srednje šole Veno Pilon Ajdovščina 
ogledate krajši prispevek in video, 
ki je nastal ob našem skupnem 
soustvarjanju. 

Maja Terbižan, 
Jasna Budanović Jerončič, 

Andreja Kokošin, 
Mojca Vidmar, Sonja Marušič

Projektni dan na Srednji šoli Veno Pilon Ajdovščina

Človek človeku srčni sopotnik 
1 dan, 40 različnih skupin, 15 zunanjih organizacij in zavodov, 46 učiteljev, več kot 500 dijakov 

in preko 660 zunanjih sodelujočih. 22. novembra 2023 je na  Srednji šoli Veno Pilon Ajdovščina 
potekal že sedmi projektni dan. Letošnjega smo posvetili solidarnosti, medsebojnim odnosom, 
pomoči, sočutju ter medgeneracijskemu soustvarjanju v lokalni skupnosti  za lepše sobivanje 
vseh nas. Naslovili smo ga Človek človeku srčni sopotnik.

Mlinotest s koncertom Perpetuum Jazzile poskrbel za 
praznično vzdušje med zaposlenimi

V soboto, 2. decembra,  je 
v Športni dvorani Police 
v Ajdovščini poteka lo 
tradicionalno prednovoletno 
druženje Mlinotestovk in 
Mlinotestovcev, ki ga vsako 
leto v znak zahvale za minulih 
365 dni pripadnosti podjetje 
podari zaposlenim in njihovim 
družinam ter najtesnejšim 
poslovnim partnerjem. Srečanja 
se je udeležil tudi župan občine 
Ajdovščina, Tadej Beočanin.

Večer se je pričel z nagovorom 
predsednika uprave, Danila 
Kobala, ki je vsem prisotnim 
predal toplo popotnico za 
prihajajoče 2024, nadaljeval pa 
v sproščenem vzdušju v družbi 
Iztoka Gustinčiča. 

Decembrsko druženje pa 
zaposlene v Mlinotestovi 
družini poveže tudi v priložnosti 
iskrene zahvale, saj podjetje 

na slavnostnem večeru svojim 
jubilantom, ki so obeležili 30 ali 40 
let skupnih trenutkov, ter tistim 
sodelavcem, ki so v minulem letu 
največ doprinesli k skupnemu 
uspehu, podeli posebne nagrade 
in priznanja.

Kot je bilo moč slišati ob 
pričetku podelitev nagrad, 
»v tako veliki družini, kot je 
Mlinotest, uspeha ne merimo 
le z izjemnimi rezultati in 
inovacijami, temveč tudi z 
vrlinami: občutkom sprejetosti, 
ekipnega duha, pripravljenostjo 
pomagati in deliti znanje. To so 
vrednote, ki jih še posebej cenimo 
in gojimo, zato posameznikom, 
ki vsakodnevno prispevajo k 
skupnemu dobremu, podelimo 
nagrade Mlinotestovec leta 
oziroma Zaslužni Mlinotestovec.« 

Nagrade Mlinotestovec leta je 
letos prejelo pet zaposlenih, trije 

iz različnih proizvodnih obratov 
v Ajdovščini in dva iz podpornih 
služb. Najvišjo nagrado Zaslužna 
Mlinotestovka pa je letos prejela 
Milijana Stijović, direktorica 
hčerinskega podjetja Mlinotest-S 
Ruma v Srbiji, ki je s svojo 
odločnostjo in zagnanostjo 
osvojila srbsko tržišče s svežo 
testenino in njoki ter tako 
dodatno okrepila Mlinotestovo 
prisotnost v regiji. 

Vrhunec tradicionalnega 
druženja je bil koncert 
Perpetuum Jazzile, ki je prisotne 
v uro in pol trajajočem nastopu 
z glasbo popeljal čez vse celine 
sveta. Čudovit večer pa se je 
za več kot 800 obiskovalcev – 
zaposlenih in njihovih družinskih 
članov – zaključil ob obloženih 
mizah z odlično pogostitvijo, 
trkanjem kozarcev in sproščenim 
druženjem pozno v noč.

Mlinotest je svojim zaposlenim in njihovim družinam tudi letos podaril čaroben uvod v 
praznični december. Tradicionalen slavnosten večer je na Policah povezal preko 800 ljudi.
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Prejemniki nagrad Mlinotestovec leta in zaslužni Mlinotestovec

Prejemniki zahvale ob jubilejnih 30 oziroma 40 letih dela na Mlinotestu

Danilo Kobal, predsednik uprave Mlinotest Iztok Gustinčič

Perpetuum Jazzile
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Obiskal nas je v začetku meseca 
Miklavž s svojim spremstvom, 
obiskali so nas ajdovski kitaristi 
pod vodstvom Gordana 
Novakoviča in zadišale so sladke 
cvrte štravbe izpod prstov pridnih 
gospodinj iz Vrhpolja in okolice.

Obilo smeha in poskočnih 
ritmov pa so nam prinesli tudi 
Rdeči noski. Glasbeni talenti, ki 
prinašajo brezskrbne trenutke, ki 
pomagajo vsakemu, da pozabi na 
vsakdanje skrbi.

Doživeli smo veliko lepih 
trenutkov s plesalci plesnega 
centra ADC ter s simpatičnimi 
muzikanti OŠ Col, za mirnejše 
bralne urice pa so bili naši zvesti 

bralci nagrajeni v akciji Primorci 
beremo.

Proti koncu meseca se bodo 
zvrstili še mnogi nastopajoči in 
mnogi, ki prinašajo dobro voljo in 
poskušajo na kakršenkoli način 
prižgati svetlo lučko v našem 
Domu. Prav vsem, ki so se preko 
celega leta spomnili z drobnimi 
pozornostmi polepšati trenutke, 
se iz srca zahvaljujemo. Prav 
vsi, stanovalci in delavci bi radi 
povedali, da je vsaka dobra volja 
cenjena, da smo za njo hvaležni in 
da bo sprejeta z odprtimi rokami 
tudi še naprej.

Velika hvala vsem, ki se 
spomnite na nas!

V jutranjih urah 16. decembra 
smo se podali v sončen dan novim 
dogodivščinam naproti. Pot nas je 
vodila mimo Ljubljane, Celja in 
Ptuja, vse do Varaždina. Tu smo 
si najprej ogledali srednjeveški 
Stari grad, ki ga zapisi prvič 
omenjajo v 12. stoletju in naj 
bi služil kot sedež prefektov 
Varaždinske županije. Konec 
14. stoletja je prišel v last grofov 
Celjskih. Trdnjava je bila temeljito 
prenovljena v 16. stoletju. Okoli 
gradu je bil speljan jarek z vodo, 
s čimer postane značilna vrsta 
utrdbe, imenovana wasserburg. 
Varaždinska trdnjava je konec 
stoletja trajno prišla v roke 
madžarsko-hrvaške rodbine 
Erdödy. 

Ogledali smo si trajne muzejske 
zbirke - oblek, pohištva, 
opremljenosti družabnih 
prostorov v različnih obdobjih, 
cehovske znake, ki so krasili 
pročelja njihovih delavnic, zbirko 

keramične posode in orožja, pa 
vrsto čudovitih ur. Nato smo se 
z lokalno vodičko sprehodili po 
mestu in si ogledali znamenitosti 
tega starega mesta ob Dravi. Sledil 
je še ogled starega dela mestnega 
pokopališča, ki je znan tudi po 
svoji zasaditvi zelenja. Sledil je 
postanek in druženje ob kosilu. 
Na mesto je počasi padal mrak. 
Luči in lučke so se začele prižigati 
in čarati predpraznično vzdušje. 
Večerni sprehod po mestnem 
jedru med okrašenimi stojnicami, 
ki so ponujale vse vrst dobrot, 
ogled starih mogočnih cerkva, 

prižig 3. adventne sveče pred 
mestno katedralo je v nas vzbudil 
praznični duh. Še postanek 
pri stojnicah in hitro je prišla 
ura odhoda. Zadnji pogled na 
okrašeno mesto nas je zapeljal v 
svoje sanje, medtem ko smo varno 
prispeli domov.

Vsem članom društva 
invalidov Ajdovščina - Vipava 
in vsem dobrim ljudem želim 
blagoslovljen Božični večer, v letu 
2024 pa zdravja in veliko dobre 
volje, ki mnogokrat prežene tudi 
bolezen. Srečno 2024!

Manica Jerkič, predsednica DI

Lepo je nekaj dati in lepo je 
nekaj prejeti, še lepše pa je dati 
del sebe nekomu, ki to nujno 
potrebuje za življenje. Zato smo 
se motoristi, člani Moto Kluba Q 
VEJTR WAJDUŠNA, ponovno 
zbrali in v šempetrski bolnišnici 

darovali kri za tiste, ki jo bodo v 
prihodnjih mesecih potrebovali. 

Če še nimate ideje, kako nekoga 
obdarovati, bi tudi vas rad povabil 
h krvodajalstvu.

Elvis Marc, Moto Klub Q 
VEJTR WAJDUŠNA

Na čarobni čas praznovanja 
božiča pa bodo mimoidoče 
spominjale tudi jaslice, ki jih v 
Malih Žabljah že štiri leta vaščani 
skrbno oblikujejo in postavijo v 
vsakem izmed šestih zaselkov. 

Vabimo vas na sprehod po 
Malih Žabljah, na silvestrski 

večer pa se nam v primeru 
lepega vremena lahko pridružite 
ob svetleči smrečici, kjer bomo 
malo pred polnočjo nazdravili 
prihajajočemu novem letu in si 
zaželeli vse najboljše!

Nataša Sever

Božički na motorjih 
darovali pol litra

Veseli december ne bi mogel biti vesel, če se ne bi spomnili 
na ljudi okoli sebe in ljudi, ki jih imamo radi, ter množice ljudi, 
ki niso tako srečni, kot smo mogoče mi. December je mesec 
obdarovanja in predvsem mesec dajanja. Želimo si, da postanejo 
tudi ostali meseci v letu podobni decembru.

Zbrali smo se v nedeljo, 26. 
novembra, na avtobusni postaji 
v Ajdovščini vsi radovedni in v 
polnem pričakovanju kaj se bo ta 
dan dogajalo. Nabralo se nas je 
precej radovednih, tako da smo 
skoraj zapolnili veliki avtobus. Na 
začetku vožnje nas je predsednik 
Damjan pozdravil, a še ni kaj 
dosti razkril, kaj bomo videli. 

Le kam nas najprej peljejo 
kolesa avtobusa? Peljali smo se 
proti Razdrtemu in tam zavili 
proti obali, a že na odcepu Divača 
zapustili avtocesto. Mogoče bomo 
šli v Škocjanske jame, Vremščico 
? Polno idej je prišlo na plano. 
A nič od tega. Peljemo se in 
zavijemo proti Rodiku. Vasica 
med Brkini in Krasom, znana 
po gostilnah in bogati kulturni 
in zgodovinski dediščini. Kaj si 
bomo tukaj ogledali?

Najprej smo se pred vaškim 
domom ustavili ob jutranji 
kavici in krofih. Pred vaškim 
domom so nas pričkali lokalni 
vodiči. Najprej smo si ogledali 
muzej Mitskega parka v Rodiku 
(Center za obiskovalce), kjer so 

nam predstavili veliko stvari - 
od znamenitosti področja, do 
mitoloških zanimivosti, življenja 
nekoč in danes. Po ogledu muzeja 
je sledil še 7,5 km dolg pohod 
po Lintverjevem krogu pod 
vodstvom lokalne vodičke Judite 
in njene hčere. 

Najprej smo si ogledali 
zanimivosti vasi Rodik; vaško 
korito, 'štirno', cerkev, rimski 
epigrafski napis in še druge 
zanimivosti. Po ogledu vasi smo 
se podali naprej na vrhove nad 
vasjo Rodik. Na poti Lintverjevega 
kroga so zanimive točke, ki 
se obogatene z zgodovino. Na 
vsaki točki sta nam vodički 
pripovedovali zanimivosti in 
zgodbe.

Prvi vrh, ki smo ga osvojili, 
je Čuka, kjer je prikazana kača 
na kamnu in zraven jezerce, 
ki po pripovedi vodičke nikoli 
ni brez vode, ker je povezano z 
območnimi izviri. Nadaljevali 
smo pot proti vrhu Ajdovščina. 
Rekli smo si, da smo se Ajdovci 
iz Ajdovščine odpravili na vrh 
Ajdovščine. Tudi ta predel 

ima zanimivo zgodovino, saj 
so na omenjenem vrhu vidni 
ostanki naselbine, kjer so živeli 
Ajdi. Vidni so tudi ostanki 
kovaškega nakovala. Domačini 
temu območju rečejo 'Jajdovšna', 
prebivalci pa so bili 'Jajdi'.

Pot nadaljujemo naprej proti 
Njivicam, kjer je v kamnu 
človeški odtis trupa brez glave in 
spodnjega dela nog. Pred spustom 
v vas Rodik nas čaka še pot do 
'Kobilje glave', kjer je v kamnu 
vidna glava konja.

Od tu naprej nas čaka še spust 
v dolino nazaj do vaškega doma 
Rodika, kjer se je zaključil naš 
prvi del izleta v neznano. A ta del 
je sedaj za nas že poznan.

Usedemo se ponovno na 
avtobus in gremo naprej. »Kam 
pa sedaj?« se sprašujemo. Baje 
nas čakata še dve presenečenji. 

Kolesa avtobusa so nas pripeljala 
v Divačo in se usmerila proti 
kraju Lokev. Mogoče gremo v 
pršutarno, ali pa celo v Lipico. 
Spet smo usekali mimo. Nič od 
tega.

Ko smo v krožišču, kjer je bila 
tabla za jamo Vilenico, zavili v 
njeni smeri, je bila lokacija že bolj 
znana. Res je, sledil je ogled jame 
Vilenica.

Pred jamo smo naredili večji 
postanek z obilno planinsko 
malico (rezanje pršuta, kruh, 
sir, hren, kumarice, vino, sok in 
sladice). Moške in ženske roke 
so poskrbele, da smo si napolnili 
želodčke za še zadnji del izleta. 
Jama Vilenica je dobila ime po 
vilah, ki naj bi bile prisotne na 
tem področju, vsaj tako pravijo 
zgodbe iz davnih časov.

Podali smo se v jamo. Lep 

urejen spust po stopnicah nas je 
pripeljal do prve dvorane, ki se ji 
reče Plesna dvorana. Nadaljujemo 
naprej v globino skozi drevored 
kapnikov in rdečo dvorano, ter 
zaključimo v Veliki dvorani, 
kjer se ogled za turiste konča. 
Vračamo se nazaj na izhodišče po 
isti poti. Jama je vredna ogleda. 
Potrebna je predhodna najava. 
Z ogledom jame pod vodstvom 
jamarskega vodiča Jordana se 
je naš pohodniški del izleta v 
neznano zaključil. 

Ajdovski planinci smo se tako 
iz Ajdovščine odpravili na vrh 
Ajdovščina in v jamo Vilenica, 
z vmesnimi lepimi ogledi in 
spoznanji, da v naši Sloveniji 
obstaja še veliko kotičkov, ki jih 
še ne poznamo. 

Gorazd Lapanja, Planinsko 
društvo Ajdovščina

Na izletu v neznano
Izlet v neznano je poseben dogodek in izlet Planinskega 

društva Ajdovščina, ki se šteje kot zaključek planinskega leta. 
Samo ime pritegne, saj smo vedno radovedni, kaj se bo skrivalo 
in kaj si bomo zanimivega, novega in lepega ogledali.

Praznične lučke zasijale
Na prvo adventno nedeljo, 3. decembra, so v KS Male Žablje, 

v sodelovanju s Športno kulturnim turističnim društvom Male 
Žablje, postavili praznično smrečico in prižgali lučke, ki bodo 
krajane razveseljevale ves praznični decembrski čas. Smrečica 
stoji v novem športnem parku, v središču vasi.

Multipla skleroza ni ovira
Oboleli z multiplo sklerozo z našega območja se srečujemo v 

Goriški podružnici multiple skleroze. Naši bolezni pravijo tudi 
'bolezen tisočerih obrazov', saj se pri vsaki osebi izraža drugače. 
Prav zaradi tega smo zelo zanimiva in pestra druščina.

Kljub vsemu se radi družimo in 
veselimo. Organiziramo piknike, 
srečanja in pogovorne skupine. 
Tokrat smo se odločili za ogled 
komedije Jamska ženska, v režiji 
Ranka Babiča, ki jo je odigrala 
Rebeka Dremelj. Predstava nas 
je sprostila, pošteno nasmejala 
in nam za nekaj časa 'napolnila 
baterije'.             Estera Vodopivec

Slovo od starega leta
Načrtovana novoletna zabava članov Društva invalidov Ajdovščina – Vipava se je v trenutku 

umaknila ponudbi organiziranega ogleda adventnega Varaždina.

Decembrski dnevi v 
DSO Ajdovščina

Kljub temu, da si večkrat v sivih in hladnih adventnih dnevih 
zaželimo počitka in miru, pa se prikradejo vseeno ure veselja, 
glasbe, lepega petja in smeha. In tudi takih ur se v decembru 
zelo razveselimo in smo vsem, ki se zanje potrudijo, hvaležni.
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Naslov je morda preveč 
bombastičen in po svoje 
zavajajoč, vendar gre za temo, 
ki je nadvse pereča. Oljčna 
muha dela oljkarjem sive lase, 
saj zna ponekod močno oklestiti 
pridelek. Žižula pa gosti drobcene 
prebivalce, ki so naravni 
sovražnik oljčne muhe. Če bi torej 
že ob načrtovanju oljčnega nasada 
namenili nekaj prostora žižuli, 
bi se morda izognili kasnejšemu 
škropljenju oljk. Toda več o tem 
kasneje, najprej spoznajmo žižulo 
kot sadno vrsto.  

Na Vipavskem je bolj poredko 
zastopana, kar pa še ne pomeni, 
da pri nas ne bi uspevala. Je 
namreč zelo trpežna. V času 
mirovanja prenese temperature 
celo do - 25 stopinj Celzija, 
tudi spomladanskim pozebam 
se ogne, saj brsti pozno, šele v 
maju, in cveti več kot dva meseca. 
Pomembno je še, da kar dobro 
prenaša sušo, pa tudi na bolezni 
je odporna. Prvotna domovina 
je Kitajska, kjer je še danes zelo 
razširjena drevesna vrsta. 

K nam naj bi prišla preko 
Benetk. Na obalnem območju 

se je zelo lepo udomačila in tam 
lahko najdemo že zelo visoke 
in košate primerke. Tod so jo 
vzgajali posamič in v glavnem 
v obliki drevesa. Lahko pa jo 
gojimo kot grm, kar je bolj 
značilno za dalmatinske otoke, 
kjer jo zasajajo bolj ambiciozno, 
tudi že za tržno pridelavo. V polni 
rodnosti lahko navrže tudi 40 kg 
po drevesu ali grmu. Na tržnicah 
po Sloveniji so prej izjema kot 
pravilo, večja je ponudba na 
tržnicah dalmatinskih mest, kjer 
pa menda ne gre v promet. Morda 
je kriva cena, ki so jo branjevke 
na začetku letošnje sezone navile 
na 8 evrov za kg, nato spustile na 
5, da bi na koncu pristale pri treh 
evrih.

Povrhu vsega jo imajo rade 
tudi čebele, seveda cvetove, 
ki so rumeno zelene barve, so 
dvospolni, v šopih ali posamezno, 
in kot rečeno, žižula cveti daljše 
obdobje.

Plodovi žižule so podolgovati, 
najprej zeleni in podobni olivam, 
septembra pa se obarvajo rjavo 
rdeče, oktobra ali novembra se 
omehčajo in postanejo nekoliko 

nagrbančeni. Tedaj so podobni 
datljem, le da so manjši in zato 
se je žižule oprijelo ime kitajski 
datelj, medtem ko je ponekod po 
Dalmaciji poznana kot čičimak.

Imajo sladkasto kiselkast 
okus in jih lahko uživate sveže, 
posušene, lahko pripravite 
marmelado, pogosto jih namočijo 
v žganju ali žganje dobijo z 
destilacijo fermentiranih plodov. 
Manj znana je uporaba v obliki 
čajev, pa čeprav so pripravki 
uporabni za krepitev imunskega 
sistema, pomaga pri težavah z 
želodcem in želodčno kislino, 
čisti kri in lajša utrujenost, ne gre 
prezreti niti zniževanje krvnega 
pritiska. . 

Sicer pa so žižule odličen 
vir vitamina C, B kompleksa 
ter rudnin, mineralov in 
bioflavonoidov, vsebujejo tudi 
veliko vlaknin. 

Še enkrat, zakaj se splača gojiti 
žižule? Najprej, ni občutljiva 
na temperaturne razlike, saj 
prenese + 40 stopinj poleti in – 
25 pozimi. Ni izbirčna niti glede 
zemlje, nekoliko slabše prenaša 
le karbonatna tla. Ob ustreznih 

agrotehničnih ukrepih (rez, 
gnojenje, namakanje) daje visoke 
prinose in kakovostne plodove, 
rodi redno in obilno ter zarodi 
zgodaj, že v tretjem letu po 
sajenju. Za zdaj pri nas še nima 
škodljivcev oziroma bolezni. 
Morda je za prepišne lege bolj 
kot drevesna vzgojna oblika 
primernejša grmasta, v dovolj 
gostem sestoju (ga kar dobro 
prenaša) pa bi jo lahko uporabili 
tudi kot dekorativno ograjo (živo 
mejo) ali vsaj kot protivetrno 
zaščito. 

Na našem trgu so plodovi žižule 
deficitarni (kar je lahko prednost 
ali pa slabost), skorja in listi so 
zanimivi za farmacevte, plodovi 
pa so obstojni daljše obdobje. Če 
ne gredo v konzum ali promet, jih 
lahko sušimo ali pa fermentiramo 
in kasneje destiliramo.

In zdaj o pomenu žižule v eko 
pridelavi. Na rastlini gostuje 
muha Carpomia incompleta, ki 
omogoča razvoj predatorske osice 
Psyttalia (Opius) concolor. Ta pa 
parazitira na ličinkah oljčne muhe 
– samička izleže jajčeca v ličinke 
oljčne muhe. V ličinki muhe se 
torej razvijejo 'gostujoče' ličinke 
osice in jo takorekoč shirajo in po 
preobrazbi zapustijo. To se dogaja 

pri ličinkah tretjega stadija oljčne 
muhe, včasih pa tudi drugega in 
celo prvega. 

Žal je o tem zelo malo raziskav, 
sploh pri nas ne, nekaj več tam, 
kjer oljčna muha povzroča 
velikansko škodo. Tako so 
na Balearih umetno naselili 
predatorsko osico in ugotovili, 
da je napadla četrtino z oljčno 
muho prizadetih plodov oljk iz 
povsem ekološke pridelave (brez 
vsakršnega insekticida). Ali je to 
dovolj za resen boj proti muhi? 
Najbrž ne, ampak v ekološki 
pridelavi je tudi to bolje kot nič. 
Poleg tega še ni jasno, kako bi se 
osica počutila v prepišni Vipavski 
dolini.

Ne glede na odprta vprašanja pa 
ne gre zanemariti priporočila iz 
sosednje Hrvaške, da bi v vsakem 
od oljčnih nasadov morali 
posaditi vsaj 5 % žižul, kar niti ni 
tako veliko – pet žižul na 95 oljk. 

VRTNI CENTER 
AJDOVŠČINA

Bogata ponudba novoletnih okraskov, smrečič in božičnih zvezd.

ODPIRALNI ČAS:
ponedeljek - petek: 

8:00 - 18:00
sobota: 8:00 - 12:00

Goriška 64, obrtna cona Gmajna, Tel: 05/ 36 71 500

Miklavž se je na pot podal 
sicer že 5. decembra, torej večer 
prej, pa mu to lahko oprostimo 
zaradi povečanega obsega dela 
v tistih dneh. Društvo Fežularji 
iz Velikih Žabelj in KS Velike 
Žablje so tako letos obdarili 30 
otrok med leti 1 in 12. Kakšnemu 
otroku sta hudička tudi namenila 
šibo, angelčka pa sta poskrbela, da 
se otroci niso preveč bali. Zahvala 
vsem sodelujočim in donatorjem 
za slastna darila.        D. Š.

Sveti Miklavž obiskal 
otroke v Velikih Žabljah

Praznično 
obdarovanje invalidov

Konec meseca novembra smo se na pobudo vodstva Zveze 
delovnih invalidov Slovenije, udeležili usposabljanja v Čatežu. 
Istočasno je potekal praznični Bazar, kjer so se na stojnicah 
predstavila društva invalidov Slovenije v okviru svoje 
koordinacije. Naša koordinacija pod vodstvom DI Dornberk se 
je predstavila z ročno izdelanimi adventnimi venčki.

Že med letom so naše članice 
v delavnici ročnih del kvačkale 
košarice, katere smo napolnili z 
lešniki in jih darilno opremili. 
Skupno 150 košaric smo po 
končanem Bazarju v Čatežu, kot 
novoletno darilo ZDIS, poklonili 
vsem prisotnim predstavnikom 
Društev invalidov Slovenije. Ker 
smo bili vsi invalidi vse leto 2023 
zelo pridni, nas je prav ta dan v 
Čatežu obiskal sv. Miklavž, ki 
nam je pri delitvi priskočil na 
pomoč.

Ponosni smo na zahvalo, ki 
smo jo prejeli od Zveze delovnih 
invalidov Slovenije!

Trikrat nagrajeni čebelar
Za Gočana Dušana Arčona 

lahko rečemo, da je letos njegovo 
čebelarsko leto. Na čebelarskih 
tekmovanjih je namreč letos 
osvojil kar tri naslove. 

Obalno čebelarsko društvo 
Koper mu je podelilo zlati 
priznanji za hojev in gozdni med, 
čebelarsko društvo Semič pa ga 
je nagradilo z zlatim priznanjem 
za lipov med. Dušan Arčon, član 
čebelarskega društva J. Vodopivca 
Ajdovščina-Vipava, je dolgoletni 
čebelar in ljubitelj narave, ki se s 

čebelarstvom ukvarja že 55 let. 
Ima 60 panjev, ki se nahajajo v 
okolici Goč, čebele pa pelje tudi 
na pašo v bližnje in bolj oddaljene 
kraje, odvisno od trenutne 
paše. Svoje izkušnje in znanje 
o čebelarjenju ter čebelah rad 
posreduje mlajšim in starejšim 
– kot jim sam reče v hecu 'moji 
vajenci', ki jih ni malo.

Dušanu čestitamo in želimo še 
veliko potrpljenja ter veselja med 
njegovimi čebelicami.

Anja Godnič

CIRIUS Vipava

Miklavžev prihod in prižig lučk

Na naši šoli smo 6. decembra 
z veseljem gostili sv. Miklavža 
in pričarali čarobno vzdušje, ki 
je napolnilo ves dan z veseljem. 
Praznovanje se je začelo, ko so se 
učenci, obdani z očarljivimi zvoki 
božične glasbe, zbrali in s svojimi 
ročno izdelanimi izdelki okrasili 
smrečico v avli Centra.

Sv. Miklavž je v spremstvu 
ljubkih angelčkov ter nagajivega 

parklja razveselil učence, pogostil 
s sladkarijami in sočnimi 
mandarinami. Kot posebnost 
je vsak učenec prejel ročno 
izdelano pisano kapo in odejo, 
ki ju je velikodušno razdelil 
sam Miklavž. Odeje in kape 
so naredile in darovale gospe, 
ki so cel december kvačkale in 
pletle; združujejo se v skupino 
'Nitke nas povezujejo'. Učenci 

so bili nad svojimi darili tako 
navdušeni, da so mu nekateri celo 
zapeli, medtem ko so drugi igrivo 
posedli parklja za šolske klopi in 
ga poučili o lepem vedenju.

Med smehom in veseljem 
so učenci nestrpno pomerjali 
svoje nove kape, se zavijali v 
tople odeje in se objemali z 
angelskimi obiskovalci. Na koncu 
se je poslovil sveti Miklavž, pred 
odhodom je zbrano množico v 
dvorani nagovoril ter slovesno 
prižgal naše lepo okrašeno 
božično drevesce, ki simbolizira 
vrhunec prazničnega in 
prisrčnega dne.

Prisrčna hvala tudi zlatim 
in pridnim rokam 'Nitk', saj 
bodo njihovi izdelki greli naše 
glave, noge ter hvaležna srca 
ter nas razveseljevali preko tega 
prazničnega decembra.

Zaposleni v CIRIUS Vipava

Bi žižula rešila oljke (oljkarje)?
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Veliko lepega so skupaj doživeli, 
ponesli slovensko pesem po 
mnogih krajih domovine, Evrope, 
prejeli veliko zahval in priznanj 
za svoje delo. Radi prepevajo in 
tudi odigrajo šaljive igre, ki jih 
sami zapišejo.

Kot se za tak jubilej spodobi, so 
v goste povabili prijatelje, da je bil 
večer bogat in zabaven. Dogodek 
se je odvijal v Dvorani Edmunda 
Čibeja v Lokavcu. Združile so 
moči vse sekcije DU Ajdovščina 
in na ogled postavile svoje izdelke. 
Fotografi so se predstavili z novo 
zgodbo o starih predmetih, ki so 
jih ovekovečili v Muzeju Budanje. 
Ročna dela lokavških žena je 
pripravila že svojo vsakoletno, 
15. razstavo v Lokavcu. Pridružila 
se je še zeliščarska sekcija, ki jo 
vodi Marija Božič, in predstavila 
zdravilne rastline, čaje in maže.

Goste je pozdravil predsednik 
DU Ajdovščina Milan Marc in 
predsednik KS Lokavec Angel 
Vidmar.

V nadaljevanju večera so 
zapele pevke ŽePZ Večernica 
pod vodstvom Mirana Rustje. 
Predstavili so se učenci 
podružnične šole Lokavec, ki 

so obudili spomin na davne 
čase, ko so otroci po pouku kar 
tekmovali, kdo bo ušpičil boljšo 
potegavščino. Dramski del Zarje 
se je predstavil z novo šaljivo 
igro o zamenjavi zdravnikov v 
ambulanti. Igro sta zapisala Bojan 
Pergar in Nevenka Vidmar.

Zapela je Ženska pevska 
skupina Kalina iz Ilirske Bistrice. 
Solistka in zborovodkinja skupine 
je Janja Konestabo. Za zaključek 
pa je skupina kitaristov Akordi 
odigrala in odpela svoj program. 
Njihov umetniški vodja je 
Gordan Novaković. Zarja je večer 
zaključila z venčkom šaljivih 
ljudskih, pod vodstvom Zore 
Gregorc.

Prireditev je v lep jesenski šopek 
povezala Alenka N. Bizjak. Večer 
se je nadaljeval v dobri družbi, 
ogledu razstav in klepetu. 

Nevenka Vidmar, 
DU Ajdovščina

18 let Zarje
Dramsko pevska skupina ZARJA je letos praznovala 18. rojstni dan.

Tradicija je, da na Društvu 
upokojencev organiziramo 
martinovanje v neznano. Ko se 
člani odločijo za izlet, ne poznajo 
destinacije. Letos se je vpisalo 
toliko članov, da smo najeli dva 
avtobusa. Iz Ajdovščine smo 
krenili 18. 11. 2023. Tretjina 
udeležencev je uganila destinacijo, 
to je bila Štajerska. Šest izžrebanih 
je dobilo nagrade. Že takoj zjutraj 
smo se nasmejali. Žrebal je 
najstarejši, čez devetdeset let star 
član, pa ni znal prebrat imena 
izžrebanca. Izkazalo se je, da je 
bila izžrebana njegova žena.

Dan je bil lep, vreme sončno, 
narava se je odela v rjavo, rumeno, 
pa še malo zelene, travniki, 
drevje so se prelivali v odtenkih 
jesenskih barv, zrli smo okno med 
vožnjo in uživali. 

Ne gre drugače, prvi postanek 
je bil na Trojanah. Že ko se 
peljemo proti Trojanom, nam 
zadišijo krofi. Tudi Trojane so 
tradicionalne. Krof in kavica sta 
se prilegla. 

Nato pa naprej proti Slovenskim 
Konjicam in še malo pod Roglo v 
Zreče, kjer smo imeli na kmetiji 
Andrejc degustacijo štirih vin, 
pridelanih na kmetiji. Že pred 
vhodom sta nas presenetila dva 
mlada harmonikaša in nas celo 
uro obiska zabavala tako, da 
smo z njima zapeli, zavriskali in 
zaplesali. Dobra volja se je razlila 
med vse prisotne. 

Prehitro je bilo treba naprej. 
V gostišču pod Roglo so nas v 
restavraciji čakali že na vhodu 
z aperitivom. Vstopili smo v 
prostor, krasen ambient, dovršena 
arhitektura, pogrnjene mize, 
spominjalo je na Toskano. Ob 
okusnem martinovem kosilu sta 
nam zaigrala in zapela glasbenik 
in pevka z izbranim glasom tako, 
da so nas v trenutku zasrbele pete 
...

Blagoslov mošta na hudomušen 
način je opravil ta pravi škof 
Martin s svojim spremstvom. 
Obrani trsek, odet v trtne liste, 
je prisostvoval obredu. V pomoč 

je bil tudi župnik, ministrant s 
kadilom v majolki, dve nuni sta 
brali odpeve in tudi naš Marjan 
je zastopal Primorsko in je pridno 
testiral vino iz 'flaškona'. Vmes so 
se skrbno posvetovali z Bogom – 
pokušali pridelano in se končno 
odločili, da je vino dobro in ga 
lahko pijemo ta dan in še vse leto 
do naslednjega Martina. 

In mi smo se dobesedno držali 
predlaganega. Ob dobri hrani 
smo pridno nazdravljali in pili 
blagoslovljeno rujno kapljico, 
plesali in se zabavali. Prehitro je 
minil popoldan, prevesil se je v 
večer, posloviti smo se morali od 
prijaznih, gostoljubnih Štajercev 
in se odpeljali proti domu. 

Lep, zanimiv, predvsem pa 
zabaven je bil Martinov dan. 
Preživeli smo ga v druženju, 
zabavi in dobri volji. Naj jih bo 
še mnogo, na zdravje!

Rožica Kovač, 
DU Ajdovščina

Martinovanje v neznano 2023
Ko sveti Martin enajstega novembra obišče vse kleti, da blagoslovi mošt, ki se prav tega dne 

spremeni v vino, si malo spočije, nato pa se spomni še na upokojence, ki so svoje vinograde 
prepustili mlajši generaciji in se odloči, da je prav, da tudi starejši obeležijo ta praznik, 
martinovo in degustirajo vina, pridelana v tem letu.

Dober teden po tem, ko smo 
z našimi člani vinogradniki 
proslavili in počastili god 
zavetnika vinogradnikov, 
vinarjev, gostilničarjev ... in 
abstinentov svetega Martina, 
smo se člani 20. novembra 
v velikem številu udeležili 
tradicionalne svete maše v 
Vipavskem Križu. Maša je bila 
darovana za stanovitnost članov 
našega društva in za vse, ki se še 
borijo z odvisnostjo od alkohola. 

Uvodoma je naša članica povedala, 
da je problem odvisnosti v iskanju 
sreče drugje namesto pri samem 
sebi, pater mašnik pa je dejal, da 
je boj z odvisnostjo podoben boju 
malega dečka z zmajem, kot je to 
upodobljeno v Celovcu. Deček 
je s svojo vztrajnostjo premagal 
zmaja, kot smo mi premagali 
odvisnost.

Po maši smo kot običajno 
druženje nadaljevali 'pri Milojki'. 
Milojka je žena našega člana, 

več let ga je tudi spremljala na 
terapevtskih srečanjih v društvu. 
Oba nas ob vsaki taki priložnosti 
gostoljubno sprejmeta v svoje 
prostore, zato je društveno 
priznanje, ki ga je Milojki predal 
naš predsednik Ivan, več kot 
zasluženo.

In nadaljevanje! Rekli bi lahko, 
da so se mizam pod dobrotami 
šibile noge, toliko jih je bilo. Pred 
'uporabo' pa jih je požegnal pater. 
Če bi se tak dogodek zgodil pred 
pričetkom abstinence, bi rekli, da 
nam je rujna kapljica razvezala 
jezike, pogovori so kar stekli, po 
potrebi tudi z menjavami sedežnih 
redov. Damjan je uglasil kitaro na 
Iztoka Mlakarja, da smo še zapeli. 
Škoda, ker je bil ponedeljek in so 
se nekateri spomnili, da je v torek 
služba, sicer bi še nadaljevali. 
Obljubili smo si, da se pred novim 
letom še nekajkrat zberemo v taki 
zasedbi, saj smo le veseli ljudje 
lahko srečni ljudje.

D. Turk

November -  mesec boja proti 
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Srečno v novem letu 2024!

Skupina Bandelli vam želi vse dobro v novem letu 2024
in vesele Božicne praznike 

Veseli december se je začel in 
že prvi dan smo se podali na pot 
k dobremu možu sv. Miklavžu. 
Planiran datum je bil petek, 1. 
12. 2023, a da bi bil obisk bolj 
zanimiv, smo se odpravili kar v 
večernih urah z lučkami.

Vreme nam ni dalo miru, 
saj smo cel dan gledali, če bo 
pohod lahko izvedljiv. Po ogledu 
vremenskih kart se je le posvetila 
lučka, da v času pohoda ne bo 
dežja. Ob 18.00 smo se zbrali na 

igrišču na Brjah, kar veliko nas 
je bilo, mlajših in starejših, ki 
smo bili radovedni, kako nas bo 
Miklavž razveselil. Odpravimo 
se skozi vas Brje s prižganimi 
svetilkami, ki so nam polepšale 
večerni pohod. Šli smo po cesti, 
ki se vije nad vasjo Brje mimo 
vinogradov. Na poti smo srečali 
močerada, ki se nam je nastavljal 
za slikanje. Višje kot smo bili, 
lepši je bil razgled na razsvetljeno 
Vipavsko dolino.

Hodimo in hodimo in le 
prispemo do prvih hiš naselja 
Sveti Martin. Sedaj pa pozor! 
Bližali smo se cerkvici, kjer bomo z 
navdušenjem srečali sv. Miklavža. 
Preden smo vstopili v cerkev, 
so nas že pričakali angelčki. 
Pogumno in z radovednostjo 
vstopimo, se usedemo v klopi in 
nestrpno čakamo. In glej, obišče 
nas sveti Miklavž. Po krajšem 
nagovoru nas je tudi obdaril 
z bomboni, mandarinami … 
Preden smo se od Miklavža 
poslovili, so se otroci še poslikali 
za lep spominček. Pod cerkvico 
sv. Martina pa nas je počakala še 
stojnica s čajem, kuhanim vinom 
in drugimi dobrotami. Malo smo 
se okrepčali in veseli zakorakali 
proti Brjam. Ob spuščanju smo 
občudovali prelepo osvetljeno 
Vipavsko dolino.

Gorazd Lapanja, Planinsko 
društvo Ajdovščina

Planinsko društvo Ajdovščina

Miklavžev pohod do Svetega Martina

Društvo Wada v pripravah na 
januarsko regato

Članice in člani Društva Wada so pred dnevi nazdravili na zaključnem dogodku na Slapu – 
jubilejno leto je bilo nadvse uspešno. Začelo se je z odmevno jubilejno 25. novoletno regato, 
zaključuje se v velikih pripravah na 26. regato v januarju 2024.

Tradicionalno novoletno 
srečanje ljubiteljev morja in 
jadranja ajdovskega Društva Wada 
je prva regata v letnem koledarju 
Jadralne zveze Slovenije. Hkrati 
pa tudi največja, saj privablja 
številne jadralce iz Slovenije in 
tujine. Letošnjega januarja je 
v nepozabnem vzdušju minila 
jubilejna, 25. po vrsti. V teh 
dneh pa so člani Društva Wada 
že v velikih pripravah na 26. 
novoletno srečanje ljubiteljev 
morja in jadranja. Prva regata v 
letu 2024 bo potekala 6. januarja 
(ob 10. uri) na pomolu Valdoltra 
v Ankaranu. Ljubitelji morja in 
jadranja, vabljeni! 

Društvo Wada pa vabi tudi 
vse zainteresirane ponudnike 

pridelkov, izdelkov, dobrot 
Vipavske doline, da se brezplačno 
predstavijo jadralski druščini na 
pomolu. To je odlična priložnost 
za promocijo lokalnih pridelkov in 

izdelkov ter za krepitev povezave 
med jadralci in našo lokalno 
skupnostjo. Če bi želeli sodelovati 
ali če potrebujete dodatne 
informacije, pišite na info@wada.si.

Zbirko psalmov, ki je luč sveta 
ugledala v tiskani obliki avgusta 
2023, je izdal in založil Zavod 
za cerkveno glasbo, imprimatur 
pa je izdala Škofija Koper. Nova 
knjiga sledi pred letom dni 
izdani zbirki z naslovom Glej 
prihajam, v kateri so spevi med 
berili za liturgično leto A, ki se je 
z nedeljo Kristusa Kralja izteklo. 
In prav na to nedeljo so nam pevci 
MePZ Angelski spev Otlica in 
pevci MePZ župnije Podraga pod 
vodstvom zborovodkinje Nadje 
Bratina Berčan ter solist, tenorist 
Jože Oblak, predstavili nekaj 
izbranih psalmov iz nove zbirke. 
Pevce je na orglah spremljala 
organistka Tonja Slokar. Avtorica 
Katarina Vidmar je k sodelovanju 
povabila s. Diano Novak, ki 
je pri izdaji zbirke opravila 
glasbeni pregled. Njena besedna 
predstavitev se je dotaknila ne le 
novonastalih psalmov in spevov 
pred evangelijem, ampak tudi 
pomena ostalih pétih delov 
bogoslužja. Prav tako smo lahko 
med pogovorom slišali številne 
zanimivosti, ki so se zgodile 
avtorici v času snovanja in 
uglasbitve psalmov.

Katarina Vidmar je besedilo 
psalmov »zajemala iz čiste 
studenčnice« Božje besede. 
Besedila so v formi, ki jo 
predvideva naše bogoslužje v 
liturgičnih knjigah. Tako kot v 
predhodni zbirki je tudi v novi 
knjigi spevov avtorica uglasbila 
psalme in speve pred evangelijem 
za vse svete maše, ki jih prinaša 
lekcionar za nedelje in praznike, 
ter velikonočno, binkoštno in 
telovsko pesem slednico. Tako 
imamo pregledno in urejeno 
zbirko, ki sledi lekcionarju, 
in je kot taka v veliko pomoč 
zborovodjem, organistom in 
pevcem. 

Urednica zbirke in izdaje dr. 
Cecilija Oblonšek v predgovoru k 
novi zbirki z veseljem ugotavlja, da 
je lanskoletna zbirka lepo zaživela 
na slovenskih korih in med pevci. 
To priča o tem, da je avtorica 

uglasbitev Katarina Vidmar 
preko dela s pevci v domači 
župniji na Otlici in zaznavanju 
pevskih moči v cerkvenih 
zborih v okolju prepoznala 
vokalne moči povprečnih 
cerkvenih zborov in se jim tako s 
primerno zahtevnostjo glasbene 
materije posameznega psalma 
ali odpeva približala. Melodije 
niso prezahtevne, upoštevala je 
zakonitosti obsega nešolanega 
posameznega pevskega glasu ter 
tako omogočila, da pevci brez 
težav usvajajo nove melodije 
psalmov iz tedna v teden. 
Poskrbela je tudi za prilagoditve 
glede izvajanja; izvajalcem ponuja 
možnost, da lahko posamezni 
psalm izvajajo enoglasno (zbor 
ali psalmist) oziroma večglasno, 
če pevski sestav razpolaga s 
potrebno vokalno zasedbo za 
večglasje. Njene psalme odlikuje 
preprostost, nikakor pa ne banalna 
praznost. S primerno izbiro 
tonalitete in ritma je avtorica 
zvesta sledilka besedilu, ki ga z 
melodijo ustrezno podkrepi, a 
ne preglasi Božje besede. Tako ta 
»plemenita preprostost«, kot jo 
imenuje dr. Cecilija Oblonšek, v 
psalmih Katarine Vidmar najde 
pot do pevcev in vključuje vse 
vernike pri bogoslužju.

Poleg prepevanja njenih 
avtorskih del so se pevci in vsi 
zbrani na predstavitvi, ki je bila 
dan po slovesu od Jožeta Trošta, 
spomnili še pokojnega skladatelja 
z njegovim psalmom Gospod, 
ti si delež moje dediščine. Ta 
molitev je bila hkrati zahvala za 
njegovo delo in življenje, ki ga je 
v polnosti posvetil cerkveni glasbi 
in glasbenikom. 

Psalmom na pot, ustvarjalcem 
dogodka in vsem, ki smo obdani 
z uglasbenimi in zgledno 
predstavljenimi psalmi preživeli 
lepo popoldne, je na koncu 
koprski škof msgr. dr. Jurij Bizjak 
podelil apostolski blagoslov. 

Jerica Rudolf, 
foto Teo Krivec

Zbirka Gospodu gre 
moja hvalnica

V nedeljo, 26. novembra 2023, je otliško cerkev Angelov 
varuhov napolnilo petje psalmov avtorice Katarine Vidmar iz 
nove knjige z naslovom Gospodu gre moja hvalnica – zbirke 
spevov med berili in pred evangelijem za liturgično leto B.
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In prav to smo storili tudi 
krajevni skupnosti Šmarje. Na prvi 
pogled se zdi, da se ni zgodilo nič 
novega. Večina luknjastih cest še 
ni zakrpana, za cerkveno streho 
nismo dobili zaprošene pomoči od 
države, v kraju nimamo ustreznega 
parkirnega prostora, marsikateri 
del vasi je premalo osvetljen …

Pa vendar se je zgodilo veliko 
lepega, pa tudi koristnega. In to ne 
po naključju. Vse zaradi zagnanih 
krajanov, ki jim je mar za sočloveka 
in okolje v katerem živijo. V mesecu 

marcu smo krajani v skrbi za čisto 
okolje pristopili k čistilni akciji. Da 
bi ohranili vaško cerkev, pomemben 
kulturno zgodovinski spomenik, ki 
je v starih zapisih prvič omenjena 
leta 1330, smo začeli zbirati 
prostovoljne prispevke. Z njimi 
bomo popravili dotrajano streho. 
V začetku novembra smo se krajani 
družili na krajevnem prazniku. 
Sodelovali smo pri izvedbi pohoda 
Po Vertovčevih poteh. 2. decembra 
smo v dvorani Gasilskega doma 
Šmarje izdelovali venčke in z 

njimi okrasili pročelja hiš v vasi. 
S tem smo želeli prispevati k bolj 
prazničnemu vzdušju v kraju.

Z optimizmom zremo v 
prihodnje leto, saj je občina 
odkupila manjši prostor ob šoli, 
kamor bomo postavili otroška 
igrala, gradnja igrišča na Vrtovčah 
poteka po načrtih, obljubljena nam 
je tudi sanacija nekaterih cest, da bo 
vožnja v kraj in po njem bolj varna.

Vsem, ki to berete, še posebej 
prebivalcem Šmarij, namenjamo 
naslednje voščilo:

Želimo vam veliko optimizma,
da ga boste lahko delili z drugimi, 

veliko volje, da boste lahko sledili 
svojim vrednotam, veliko moči, 
da vas ne bo zlomila nepopolnost 
sveta, zaupanja, spoštovanja, miru 
in drobnih trenutkov, ki naredijo 
življenje zanimivo.

Estera Vodopivec
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Vabljeni v naši dve LEONE Sladoledarni in čokoladnici 
v Ajdovščini (Cesta 5. maja 5, 5270 Ajdovščina) in 
Novi Gorici (Erjavčeva ulica 45, 5000 Nova Gorica).

Praznovanje je potekalo v 
četrtek, 30. novembra, v Dvorani 
prve slovenske vlade v Ajdovščini. 
Lepo obletnico so počastili s svojo 
prisotnostjo tudi predstavniki 
Občinskih uprav Ajdovščine in 
Vipave, številni gosti iz sosednjih 
Univerz za tretje življenjsko 
obdobje v Sloveniji in zamejstvu, 
simpatizerji in člani Društva Most. 
Predsednik Društva Most, Stane 
Kodele, je predstavil pot in pomen 
delovanja Mosta v okolju, kjer živijo 
in delujejo v tretjem življenjskem 
obdobju in si želijo popestriti 
svojo vsakdanjost. Predstavili so 
tudi izobraževalne vsebine ter 
gibalne in ustvarjalne dejavnosti. 
Bogate vsebine so zajete v 39 
različnih programih, ki jih vodijo 
- od izobraževanja, umetniškega 
izražanja, raziskovanja, 
medgeneracijskega sodelovanja, 
gibanja za mobilnost in zdravje, 
ohranjanja ročnih spretnosti do 
navezovanja socialnih stikov in 
sklepanja prijateljstev.

Podelili so častne nazive vidnim 
članom Društva Most, ki so s 
svojim delom prispevali k dobremu 

delovanju. Marija Brecelj je postala 
častna predsednica, Dora Furlan, 
Klara Štrancar in Marjan Polanc 
pa častni člani.

V prazničnem programu sta 
sodelovala tudi baritonist Peter 
Grdadolnik in pianistka Andreja 
Kosmač. Osrednji dogodek je bila 
predstava lutkovne skupine Žar, 
ki je ob svoji 20. obletnici na oder 
postavila zgodbo Zelenega fantka, 
avtorja Vinka Möderndorferja. Ob 
tej priložnosti je podžupan Občine 
Ajdovščina Matjaž Bajec lutkovni 
skupini Žar v imenu župana 
Tadeja Beočanina izročil jubilejno 

priznanje. 
Vsebinsko in tehnično sta 

prireditev oblikovala zakonca 
Pelicon, Edo je prireditev tudi 
povezoval.

Jana Črnigoj, foto Silvester 
Čotar, Marjan Polanc

25 let delovanja Društva MOST Božični čudež v 
Vipavskem Križu

Praznični december ima to čarobno moč, da človeka ponese 
nazaj v brezskrbno otroštvo in pričara nasmeh na obraz.

Vipavski Križ je v teh dneh 
že povsem praznično obarvan, 
saj si lahko v soju vseh lučk in 
raznolike okrasitve že ogledamo 
tradicionalne jaslice, ki so našle 
svoj prostor tudi v najbolj skritih 
kotičkih vasice. 16. decembra 
je namreč že potekala otvoritev 
razstave jaslic v Domu krajanov, 
grajski kleti in po kriških gasah.

Pika na i pa seveda še pride. 
Letošnji osrednji decembrski 
dogodek bo že tradicionalno 
prevzela Božična zgodba, že kar 
12. zapovrstjo. Prireditev, ki se 

bo v več ponovitvah odvila 23. 
decembra, s pričetkom ob 16:30, 
bo zagotovo zopet edinstvena, 
saj igralci ne bodo zgolj žive 
figure, temveč bodo spregovorili 
v značilnem primorskem narečju. 
Vlogo igralcev, kakih sto jih 
bo, bodo tudi tokrat prevzeli 
domačini, kar dogodku vsekakor 
pripiše dodano vrednost. Božično 
zgodbo pa bo seveda spremljal 
tudi božični sejem.

Vsi lepo vabljeni, da z nami 
doživite božični čudež.

Harij Bat

Dobrodelna Odprava 
zelenega zmaja 

V Varstveno delovnem centru Ajdovščina – Vipava smo 
dobrodelnih akcij za naše delovanje izjemno hvaležni. S 
podarjenimi sredstvi varovancem omogočimo različne 
nadstandardne aktivnosti in doživetja, ki jih sicer ne bi izkusili. 
V ta namen bomo usmerili tudi sredstva od prodanih kart za 
dobrodelni božični koncert, ki ga organizira ajdovska glasbena 
zasedba Odprava zelenega zmaja. Na svojo dobrodelno noto 
bodo zaigrali v petek, 22.12.2023, v Baru Hiša Mladih.

V Varstveno delovnem centru 
Ajdovščina – Vipava smo se v 
prvi polovici decembra razveselili 
klica glasbenikov iz ajdovskega 
'banda' Odprava zelenega zmaja. 
Z novico, da bodo sredstva 
od prodanih kart za njihov že 
6. dobrodelni koncert, letos 
namenili prav našemu VDC-
ju. Prekaljeni 'punk-rockerji', ki 
slovensko glasbo ohranjajo na 
svojevrsten način, bodo svojo 
srčnost, posluh za potrebe drugih 
in skrb za lokalno skupnost 
izkazali v petek 22.12.2023 zvečer, 
z bučnim božičnim koncertom v 
Palah (Bar Hiša Mladih). 

V VDC-ju z vsemi storitvami 
spodbujamo samostojnost, 
socialno vključevanje v družbeno 
okolje, ustvarjalnost ter tudi 

delovno aktivno življenje naših 
varovancev – odraslih oseb 
z motnjo v duševnem ali 
telesnem razvoju. Gradimo 
prostor povezanosti, v katerem 
vsak uporabnik po svojih 
zmožnostih sodeluje, se uči, 
izraža in uresničuje želje ter 
soodloča. Predvsem pa se počuti 
pomemben in vreden. Poleg 
standardnih storitev izvajamo 
letovanja in številne druge 
nadstandardne dejavnosti. Prav 
s pomočjo donacij, kot so sredstva 
iz 'dobrodelne Odprave zelenega 
zmaja', omogočamo čim večjemu 
številu varovancev doživetja in 
aktivnosti, ki jih sicer ne bi mogli 
izkusiti. 

Ivana Lavrenčič

Miklavž od hiše do hiše
Male Žablje je spet obiskal 

eden od treh radodarnih mož in 
sicer sveti Miklavž .Pri svojim 
sprehodu po vasi od hiše do hiše 
je obdaril vse pridne in malo manj 
pridne otroke. Ni pozabil obiskati 
niti starejših, vdov ,vdovcev ter 
osamljenih vaščanov in prav vsak 
je bil deležen sicer skromnega a 
prisrčnega darila in izkazane 

pozornosti. Vsi smo bili zelo 
veseli obiska svetega Miklavža 
in seveda angelčkov, hudičkov 
pa malo manj, ampak tudi oni 
spadajo zraven. Okrog 10. ure 
zvečer je Miklavž končal svoj 
obisk in obljubil, da drugo leto 
spet pride skupaj s spremstvom.

Šmarje, kraj kjer z optimizmom 
gledamo v prihodnost

Narava se pripravlja na počitek, z dreves odpada zadnje listje, ljudje so na poljih pobrali zadnje 
pridelke ... In to je čas, ko se radi ozremo nazaj. Kaj nam je v iztekajočem letu uspelo in kaj malo 
manj, kaj nas je presenetilo.

Klavska psa pokončala 
našega muca Bojčija

Muc Bojči je bil tri leta star 
dolgodlak, prijazen muc. Vsega 
se je bal, že če mu je veter razmršil 
košati rep, je trznil - od tod ime. 
Vedno le okoli hiše, nobenih 
potepanj in na domačem dvorišču 
sta ga popoldne 6. decembra 
napadla nemški ovčar in velik črn 
mešanec. Zaslišala sem ropot in 
mačji krik, stekla na dvorišče in 
zagledala Bojčija v gobcu mešanca. 
Na vso moč sem zakričala, takrat 
ga je izpustil in muc je nemočno 
obležal, psa sta zbežala. Muca 
sem vsega raztrganega stisnila 
k sebi. S hčerjo sva odbrzeli 
proti Vipavi. Muc je med potjo 
hlastal za zrakom in v ambulanti 
izdihnil. Vedno ko zaprem oči, 
podoživljam zame neskončno 
vožnjo in tiste zlato rjave očke, ki 
so v grozi zrle vame in jaz nisem 
mogla več pomagati. 

To je bil letos že tretji napad na 

našem dvorišču, prvič, 4. 2. sta 
muci poškodovala stegno, drugič, 
14. 3. pa sem ju pravočasno 
pregnala, sta pa imela morijo na 
poti skozi Plače. 

Kolikor je meni znano, sta psa 
iz Malih Žabelj in obvladujeta 
teritorij vsaj štirih okoliških vasi, 
spravita se tudi na druge domače 
živali. 

Neodgovorna lastnika, pozivam 
vaju, poskrbita za psa, da ne bosta 
prosta. Bosta naslednjič mene, 
otroke? Sta tudi že renčala na 
otroke! 

Dragi bralci, ne dovolite izgube 
še več naših muc! Obveščajte 
pristojne organe o gibanju teh 
psov. Policija, veterinarska 
inšpekcija, zavetišče. Ne bojte se 
izpostaviti sebe v prijavi, le tako 
bomo morda potrkali na vest 
neodgovornih lastnikov.

Vida Ipavec z Ustja

Združeni v inovativnost: 
Incom LEONE in FPM Černigoj

V srcu Ajdovščine se je rodila 
nova zgodba sodelovanja, ki piše 
naslednje poglavje dveh podjetij 
z bogato zgodovino. Podjetje 
Incom LEONE, znano po svoji 
inovativnosti in kreativnosti v 
proizvodnji sladoleda in čokolade, 
združuje moči s FPM Černigoj, 
strokovnjakom na področju 
mehanske obdelave kovin in 
proizvodnji visokokakovostnih 
kovinskih izdelkov.

Začelo se je v skromnih 
delavnicah pred dobrimi tremi 

desetletji. Podjetje FPM je pod 
vodstvom očeta Franca in 
njegovih sinov Petra in Martina 
Černigoja zrastlo iz majhne 
družinske delavnice. Ta duh se 
odraža tudi v Incom LEONE, 
ki stoji na viziji in trdem delu 
Andreja Slokarja, ki je, odločen, 
da bo 'skuhal' najboljši sladoled, 
s tem pričel kar v garaži.

V Incom LEONE v okviru 
lastnega tehniško-razvojnega 
centra sami konstruirajo vitalne 
dele strojev, ki so ključni za 

ponudbo inovativnih izdelkov. 
S pridružitvijo FPM bodo v 
strojegradnji še močnejši. Novi 
direktor podjetja FPM, Jože 
Peljhan, in direktor Incom 
LEONE, Boštjan Jerončič, delita 
skupno vizijo inovativnega 
razvoja. »Partnerstvo nam 
omogoča, da združimo naše 
znanje in strokovnost ter skupaj 
ustvarimo nekaj resnično 
edinstvenega in inovativnega,« 
sporočajo iz obeh podjetij.
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Veseli smo, da je natečaj dosegel 
tako izjemen odziv. Iz lokalnih 
šol OŠ Dobravlje, PŠ Vrtovin, 
PŠ Črniče, OŠ Danila Lokarja 
Ajdovščina, OŠ Šturje, PŠ 
Budanje, OŠ Draga Bajca Vipava, 
PŠ Vrhpolje; s Srednje šole Veno 
Pilon Ajdovščina in s počitniških 
letovanj v organizaciji MDPM 
Ajdovščina smo na naš naslov 
prejeli kar 173 del - 163 likovnih, 
6 literarnih in 4 fotografska. Vsa 
umetniška dela je pregledala 
strokovna komisija in najboljša 
uvrstila v koledar 2024.

Umetniške stvaritve so 
presegle vsa pričakovanja. 
Učenci, učenke in dijakinje so z 
različnimi likovnimi tehnikami, 
fotografijami in literarnimi 
prispevki ovekovečili edinstvene 
trenutke s svojimi prijatelji. 
Slikarji in slikarke so ustvarili 
čudovite slike, ki so izražale 
globoko prijateljstvo in skupne 
dogodivščine. Fotografi so v 
objektiv ujeli trenutke medsebojne 
pomoči in prijateljskega 
sodelovanja. Literarne ustvarjalke 
pa so s čustvenimi besedami skozi 
zgodbe in pesmi pripovedovale 
o edinstvenosti prijateljskih 
vezi. Tako smo prijatelja lahko 
prepoznali v sošolcu/sošolki, 
mami, bratu, hišnemu ljubljenčku 
in celo v naravi. 

Prireditev je tako privabila 

številne obiskovalce. Mentorice 
in mentorji, starši, stari 
starši, bratci in sestrice so s 
svojo prisotnostjo podprli 
mlade umetnike. Zaključek 
umetniškega natečaja Jaz in moj 
prijatelj je bil navdihujoč dogodek, 
ki je poudaril pomembnost 
umetnosti in prijateljstva v 
našem življenju. Hkrati pa takšna 
medgeneracijsko obarvana 
druženja prispevajo tudi k bolj 
povezani in harmonični družbi. 
Dogodek bo vsem udeležencem 
zagotovo še dolgo ostal v lepem 
spominu, saj je pokazal, da sta 
prijateljstvo in umetnost resnično 
neprecenljiva darova, ki ju je 
treba skrbno negovati.

Osmošolka Zala je v svojem 
spisu zapisala: »Ko bomo starejši, 

se ne bomo spomnili vseh 
prijateljev, ampak samo tistih, ki 
so pustili res dobro sled v naših 
srcih.« Ajda in Mei pa sta v pesmi 
poudarili: »Pravih prijateljev ni 
veliko, zato jih išči kot najmanjšo 
piko.«

Mi se z vsemi tremi umetnicami 
še kako strinjamo. 

MDPM Ajdovščina

Naša organizacija se sooča s 
povečanim povpraševanjem po 
psihosocialni pomoči za otroke, 
ki se srečujejo z različnimi izzivi, 
kot so čustvene težave, travme, 
nasilje in drugi psihosocialni 
stresi. Kot družba se vedno bolj 
zavedamo, kako pomembno 
je, da otroke obravnavamo 
kot posameznike s čustvenimi 
potrebami, ki se lahko soočajo 
z različnimi izzivi in stiskami. 
Pravočasna psihosocialna pomoč 
omogoča, da otroci razvijajo 
veščine za obvladovanje stresa, 
reševanje konfliktov in razvoj 
pozitivnih odnosov z drugimi. 
Tovrstna pomoč je torej ključna 
in potrebna storitev, ki prispeva 
k njihovemu duševnemu zdravju 
ter jim pomaga postati boljše in 
bolj samozavestne osebe. 

Na žalost pa si takšne oblike 
pomoči veliko družin ne more 
privoščiti, zato otroci niso 
deležni ustrezne obravnave. 
Ker zagovarjamo dostopnost 
in enake možnosti za vse, vas 
vabimo, da nas podprete pri 
licitaciji slik. Društvu jih je, 
skupaj z vsem materialom, v ta 
namen podarila slikarka Vesna 
Duval. Na njeno pobudo so 
otroci pod mentorstvom likovnih 
pedagoginj Silve Copič in Ines B. 
Mohorič slikarska dela umetniško 
nadgradili in jih pripravili, da 
najdejo svoj dom. Izklicna cena 

slike, v velikosti 50 X 70 cm, je 
50,00 €. Zbrana sredstva bodo 
v celoti namenjena financiranju 
programov psihosocia lne 
pomoči otrokom. Verjamemo, 
da lahko skupaj naredimo 
razliko v življenju teh otrok in jim 
omogočimo svetlejšo prihodnost.

Če ste pripravljeni prispevati 
z nakupom slik, vas prosimo, da 
nas kontaktirate na telefonsko 
številko 041 490 360 ali na 
elektronski naslov info@mdpm-
ajdovscina.si. Z veseljem bomo 
odgovorili na vaša vprašanja.

MDPM Ajdovščina

V okviru projekta Imej se 
zdravo smo 21. novembra izvedli 
prvi strokovni posvet za strokovne 
delavce in ostalo zainteresirano 
javnost, ki deluje na področju 
mladinskega dela. Strokovni 
posvet Agresivno izberem 
nenasilje se je tokrat osredinil na 
tematiko agresivnosti in nasilja 
med mladimi. Udeležili so se 
ga predstavniki vseh lokalnih 
osnovnih šol in ajdovske srednje 
šole, mladinskih organizacij ter 
občine Ajdovščina. Strokovni 
posvet sta odprla predstavnika 
Centra za socialno delo Severna 
Primorska in Slovenske policije, 
ki sta z udeleženci delila svoje 
uvide glede stanja med mladimi 
na terenu, tj. v lokalni skupnosti. 
Apelirala sta na šolnike, da se 
lahko v primeru kakršnekoli 
negotovosti ali nejasnosti obrnejo 
nanje za dodatna pojasnila in 
nasvete.

Posvet je nadaljevala Darja 
Barborič Vesel, mag. soc. 
ped., certificirana voditeljica 
seminarjev in predavanj Familylab 
Slovenija za starše, strokovne 
delavce, otroke in mladostnike. Z 
udeleženci posveta je spregovorila 
o pomembni razliki med 
agresivnostjo in nasiljem mladih. 
Pravi, da gre pri pojmovanju teh 
dveh socialnih odzivov velikokrat 
za zmotno predpostavko, ki nam 
preprečuje uzreti (tudi) pozitivne 

lastnosti agresivnosti. Pravi, da je 
agresivnost »socialni odziv, ki se 
poraja v možganih. Agresivnost 
je nujna in življenjsko pomembna 
sila, brez katere ne bi bilo življenja. 
Res pa je, da potrebujemo ljudje 
10-15 let, da – če so pogoji 
optimalni – ustrezno integriramo 
agresivna čustva in se naučimo 

destruktivno agresivnost 
transformirati v konstruktivno«. 
Po drugi strani pa opredeljuje 
nasilje kot ponavljajoče se hoteno 
škodljivo dejanje nad žrtvijo, ki je 
zakonsko prepovedano.

Z ozirom po zmanjševanju 
nasilja med mladimi se moramo 
osredotočiti na preventivo. Slednja 
predvideva implementacijo 
primernih strokovnih vsebin tako 
v vzgojo kot v šolstvo in druge 
socialne prostore. Kot enega 
ključnih dejavnikov je poudarila 
reguliranje vedenja mladostnikov, 
ki ga dosežemo z dvigovanjem 
frustracijske tolerance, s 
krepitvijo rezilientnosti mladih, 
z upoštevanjem njihovih 
sociopsiholoških značilnosti, 
zadovoljitvijo osnovnih potreb 
ipd.

Dogodek je še dodatno osvetlil, 
kako pomembno je, da stroka 
deluje složno v prizadevanju za 
skupni višji cilj, tj. skrb za dobrobit 
mladostnikov. Pomembno je, da 
se v čim večji meri povezujemo 
(vzgojno-izobraževalni zavodi, 
represivni, preventivni in drugi 
organi), da skrbimo za ažurnost 
informacij in si tako odpiramo 
prostor za še tesnejše sodelovanje 
tudi v prihodnje.

Mladinski Kulturni Center 
Hiša Mladih Ajdovščina

 M: 041 497 170    prodaja@lineaflex.si     www.lineaflex.si 
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Zahvaljujemo se vsem, ki ste
 v naših pridelkih prepoznali

 kakovost in domačnost, 
obenem pa vam želimo 
miren božič in uspešno

novo leto 2024!
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Strokovno srečanje predstavnikov šol, mladinskih organizacij in občine

Agresivno izberem nenasilje

Mladinski Kulturni Center Hiša Mladih Ajdovščina

Projekt 
ParticipARTorna 
umetnost 

Projekt #participARTornaumetnost je luč sveta uzrl septembra 
2023, ko je Hiša mladih sodelovala na Incastri - dnevu ajdovske 
industrije in podjetništva. Povezovalna tema dogodka in s tem 
tudi našega projekta je bila zeleno, trajnostno in digitalno.

V projektu smo skupaj z mladimi 
in s skupnostjo želeli ustvariti 
nekaj drugačnega, nekaj, kar bi 
povezalo skupnost in obenem 
naši Hiši pustilo trajnejši pečat. 
Tako je po principu ponovne 
uporabe odpadnega lesenega 
materiala nastala povezovalna 
in skupinska umetnost, ki smo 
jo poimenovali ParticipARTorna 
umetnost.

Umetnina je nastajala izpod 
rok več kot stotih mladih - 
obiskovalcev mladinskega centra 
in Incastre ter učencev iz lokalnih 
šol. Na pomoč sta nam priskočila 
tudi mizarska mojstra Vasja in 
Nejc. Projektu je umetniško noto 
dala likovnica Ines B. Mohorič. 
Vsem se iskreno zahvaljujemo! 

Projekt je svoj zaključek dobil 

novembra 2023 v Festivalu Hiše 
mladih.

Umetnina od takrat krasi steno 
avle v Hiši mladih - vabljeni k 
ogledu.

Mladinski Kulturni Center 
Hiša Mladih Ajdovščina

Umetniške slike za dober namen
Medobčinsko društvo prijateljev mladine Ajdovščina je neprofitna organizacija, katere glavno 

poslanstvo je zagotavljati pomoč in podporo otrokom in mladim ter njihovim družinam. 
Prizadevamo si za ustvarjanje varnega, spodbudnega in vključujočega okolja za otroke in 
mlade, kjer se lahko razvijajo v zdrave, srečne in odgovorne posameznike. 

Varne točke v Ajdovščini
V Ajdovščini je vzpostavljena izjemno koristna mreža Unicefovih varnih točk za otroke, ki se 

zaradi različnih razlogov znajdejo v stiski. Koordinacijo vzpostavitve mreže varnih točk v lokalni 
skupnosti ima v rokah Mladinski center Hiša mladih Ajdovščina.

Kaj so varne točke in kako 
delujejo? 

Varne točke so posebno 
označeni javni prostori, kamor 
se otroci in mladostniki lahko 
zatečejo, če se znajdejo v 
kakršnikoli stiski, npr. če se 
izgubijo, če jim kdo grozi, če 
zaradi kateregakoli razloga ne 
morejo/nočejo domov, če so bili 
priča kaznivemu dejanju ipd.

V varni točki lahko poiščejo 
pomoč tudi, ko se morajo nujno 
umakniti z ulic, če tam doživljajo 
kaj neprijetnega ali življenjsko 
ogrožujočega, ko potrebujejo 

telefon za nujen klic, nasvet ali 
dodatne informacije ali pa ko 
potrebujejo zgolj pogovor ali 
družbo.

Odrasli v Varnih točkah 
mladim pomagajo po svojih 
najboljših močeh, nudijo podporo 
in potrebne informacije, kako 
naprej. V resnejših primerih pa 
na pomoč pokličejo tudi pristojne 
institucije, kot so Policija ali 
Center za socialno delo, ki 
nadaljnje nudi strokovno pomoč. 

Kje v Ajdovščini so varne 
točke in kako jih prepoznamo?

Varne točke lahko prepoznamo 

po posebni nalepki, smejoči se 
hišici, ki je nameščena ob vhodu 
oziroma drugje na vidnem mestu 
različnih javnih organizacij.

Zaključek umetniškega natečaja 
Jaz in moj prijatelj

V prostorih Mladinskega kulturnega centra Hiša mladih Ajdovščina smo 21. novembra 
zaključili umetniški natečaj z naslovom Jaz in moj prijatelj. Natečaj, ki je potekal od maja do 
oktobra 2023, je k sodelovanju povabil učence in dijake med 6. in 18. letom. Društveni projekt, 
ki že tretje leto zapored poteka pod okriljem urednice Sare Bone, je bil namenjen spodbujanju 
ustvarjalnosti in umetniškega izražanja na temo prijateljstva.

Ob mednarodnem dnevu 
strpnosti smo se na OŠ Danila 
Lokarja Ajdovščina učenci 
3. razredov v podaljšanem 
bivanju pogovarjali o strpnosti 
in izpostavili temo letošnjega 
projekta Stop sovražnemu 
govoru. Poslušali smo pravljico z 
naslovom Drugačen ter likovno 
ustvarjali. Družili smo se z učenci 
iz oddelkov iz prilagojenega 
programa z nižjim izobrazbenim 
standardom - OPP NIS. S 
kamišibajem smo jim predstavili 
pesmi o živalih in ob koncu 
srečanja ob petju pesmi 'Simama, 
kaa' še zaplesali. Naslednji dan 
smo na tekaški stezi sodelovali 
v športnih igrah in poligonu. 
Dejavnosti ob dnevu strpnosti 
so potekale preko celega tedna. 
Zaključili smo jih z obiskom pri 
učencih OPP NIS, kjer smo igrali 
družabne igre in jim podarili 
zapestnice prijateljstva, ki smo jih 
učenci tretjih razredov izdelali v 
času podaljšanega bivanja.

Učence prvega in drugega 
razreda podaljšanega bivanja nas 
je zgodba Drugačen popeljala k 
pogovoru in razmišljanju o 
sprejemanju drugih. Zgodbo smo 
likovno poustvarili. 

Tudi učenci 4. in 5. razreda smo 
se v času od 13. do 17. novembra 
pri urah podaljšanega bivanja 
pogovarjali o strpnosti. Raziskali 
smo, kako je nastal Mednarodni 
dan strpnosti in poiskali, kaj o njej 
mislijo svetovni misleci. Napisali 

smo, kaj strpnost pomeni nam in 
se poizkusili v pisanju pesmi na 
to temo. Tudi mi smo prisluhnili 
zgodbi pisateljice Kathryn Cave z 
naslovom Drugačen. Pogovarjali 
smo se o vsebini in našem odnosu 
do ljudi, ki so drugačni. Poiskali 
smo misli o prijateljstvu in na 
šolskem igrišču skupaj z ostalimi 
oddelki podaljšanega bivanja 
oblikovali krog prijateljstva. 
Posebno pozornost smo namenili 
temi letošnjega projekta, v 
katerega smo se vključili, Stop 
sovražnemu govoru – spoštujmo 
razlike med nami, katerega avtor 
je Društvo za strpne odnose 
EKSENA. Ustvarili smo zgodbe 
v obliki stripov in teden zaključili 
s šolsko himno: »Pridi prijatelj, 
podaj mi roko, bodi ob meni in 
dobro ti bo. Pravi prijatelj zate vse 
da, utrže še zvezdo z neba.«

Vse, kar smo v tem tednu 
delali, smo predstavili na šolskem 
panoju in prišli do zaključka, 
da so strpnost, sprejemanje 
drugačnosti in prijateljstvo zelo 
pomembni v našem vsakdanu, če 
želimo, da se mi in drugi dobro 
počutimo ter da je pogovarjanje 
in razmišljanje o teh temah 
potrebno vsak dan ne le v tednu 
mednarodnega dne strpnosti.

Učenci in učiteljice 
OPB (1., 2., 3., 4. in 5. r) ter 

OPP NIS (1., 2. in 3. r)

16. november - Mednarodni dan strpnosti 

Dan za strpnost in 
prijateljstvo
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Obiskovalci so lahko spoznali 
raznolikost dejavnosti, ki potekajo 
v VDC-ju, tako v okviru storitve 
Vodenje, varstvo in zaposlitev pod 
posebnimi pogoji kot v okviru 
programa institucionalnega 
varstva odraslih. Razveselili 
smo se otrok iz kar štirih skupin 
Vrtca Ajdovščina – enota Vipava 
ter osnovnošolcev iz OŠ Draga 
Bajca Vipava. Obiskali so nas 
'VDCjevski' prijatelji iz Nove 
Gorice (enota Solkan) ter Postojne 
in Cerknice. Utrip življenja v 
naši skupnosti so začutili tudi 
številni posamezni obiskovalci 
iz različnih ustanov, prostovoljci, 
sosedje, znanci in drugi naši 
podporniki. 

Skupaj smo ustvarjali novoletne 
okraske in voščilnice. Prijatelji iz 

VDC Postojna – enota Cerknica so 
nas presenetili z zvoki harmonike. 
Zadišalo je po domačih piškotih, 
s fotografijami smo obujali 
spomine na praznovanje 20. 
obletnice naše enote v Vipavi in 
delali tudi načrte za prihodnja 
sodelovanja in povezovanja. 

Dogodek, s katerim smo odprli 
tako naša vrata kot misli in srca, 
nas je z lokalno skupnostjo še 
tesneje povezal. Kar je pomemben 
prispevek k razvoju bolj 
vključujoče družbe, ki spoštuje 
in ceni vse svoje člane. Dan smo 
zaključili s hvaležnostjo do vseh, 
ki so se druženja udeležili in nam 
dali še dodatno spodbudo za naše 
prihodnje delovanje. 

 Ivana Lavrenčič

Letošnji Tradicionalni slovenski 
zajtrk je potekal pod sloganom 
'Kruh za zajtrk – super dan!' 
Kruh je poleg masla, mleka, 
medu in jabolka ali drugega 
slovenskega sadja ena od sestavin 
Tradicionalnega slovenskega 
zajtrka. Letos obeležujemo tudi 
mednarodno leto prosa.

Na naši šoli že vrsto let 
tradicionalni slovenski zajtrk 
poteka zelo posebno. Devetošolci 
pri obroku gostijo prvošolce. 
Sprejmejo jih k pogrinjku in jim 
pomagajo pri jedi.

O kruhu so letos veliko 
razmišljali naši četrtošolci. 
Zbranim v jedilnici so prebrali 
ljudsko pravljico Hlebčki kruha 
dobrega graščaka. Petošolci so 
zaplesali Čebelice ob zvokih 
Čukov in Ribiča Pepeta. Za 

konec kratkega programa pa je 
poskrbel Izak, učenec 6. razreda, 
ki je zaigral Slakovega Čebelarja.

Sledil je le še prijazen 'dober 
tek ' vsem devetošolcem 
in prvošolcem, njihovim 

razrednikom ter vodstvu šole, ki 
so se ob tej priložnosti zbrali v 
jedilnici in skupaj zajtrkovali za 
lepo pripravljeno mizo.

Jelka Sorta, 
vodja šolske prehrane

Od tu naprej smo pot 
nadaljevali skozi ozke ulice – 
'gase', kjer smo opazovali majhne 
kamnite hiše, ki so grajene tesno 
druga ob drugi. Gospa Kristina 
nam je povedala, da v gasah 
nikoli ne piha veter prav zato, 
ker se 'držijo' tako skupaj. Prav 
tako pa so, zaradi zaščite pred 
vetrom, na strehah hiš položeni 
kamni in skrle. Otrokom je bilo 
posebej zanimivo videti, kako 
majhne so bile hiše, v katerih so 
živele velike družine. Prav zato so 
otroci ves dan preživeli zunaj, po 
gasah in poljih, kjer so se igrali 
in pomagali staršem pri različnih 
opravilih. 

Sredi vasi poleg cerkve stoji 
velik kamnit vodnjak, ki so ga 
pred mnogimi leti izkopali, da bi 
prišli do vode, a žal neuspešno, 
zato so si pomagali z žlebovi, ki so 
jih speljali v vodnjak, v katerega 
je potem tekla deževnica. Blizu 
vaškega vodnjaka stoji hiša, na 
kateri so otroci opazili pravo 
topovsko kroglo, ki je tam ostala 
še iz časa obleganja mesta. Otroci 
so kasneje v vrtcu o tej krogli še 
veliko pripovedovali.

Kmalu zatem nas je gospa 
Kristina povabila, da sledimo beli 
tlakovani poti, ki so jo imenovali 
'gosposka pot', po kateri se je 
sprehajala grajska družina. Ta 

posebna pot nas je vodila vse do 
glavnega trga ob samostanski 
cerkvi, kjer nas je čakalo veliko 
presenečenje. Pričakali so nas 
grof, grofica in vaški stražar. 
Otroci so bili navdušeni, ko so 
jih lahko pozdravili in pomerjali 
njihova zanimiva pokrivala, 
deklice pa tudi grofičino pahljačo. 
Gospa Kristina nam je ob tem 
povedala zelo zanimivo zgodbo 
o zlatem križu, ki sta ga grof 
in grofica v znak hvaležnosti 
podarila Križu. Nepridipravi 
so poskušali zlati križ ukrasti, 
vendar jim zaradi čudeža to ni 
uspelo. Grof in grofica sta po 
tem dogodku zlati križ skrila in 
namesto tega postavila velik lesen 

križ, ki ga danes lahko vidimo 
na trgu ob samostanski cerkvi. 
Otroke je zgodba zelo nagovorila, 
posebej zato, ker zlatega križa 
še do danes niso našli, grof in 
grofica pa tudi nista želela izdati 
skrivnosti otrokom. 

Dogodivščino smo zaključili 
v samostanski jedilnici, kjer 
so otroci narisali svoje vtise in 
doživetja s potepanja po Križu. 
Posebej bi se rade zahvalile gospe 
Kristini Vrčon Jejčič in tudi 
vsem sodelujočim iz turističnega 
društva Vipavski Križ, ki so 
si posebej za nas vzeli čas in 
nam tako pripravili nepozabno 
dopoldne.

Alenka in Dolores 

Na letošnjem natečaju so 
poleg rednega in prilagojenega 
programa OŠ Danila Lokarja 
Ajdovščina sodelovale tudi OŠ 
Šturje Ajdovščina, OŠ Col, OŠ 
Dobravlje, CIRIUS Vipava, OŠ 
Otlica in OŠ Vipava.

Program so glasbeno obogatili 
člani instrumentalne skupine 
CIRUS Vipava ter violinistki 
glasbene šole Vinka Vodopivca 
Ajdovščina. Večer je zaključila 
priložnostna dramska skupina 

otrok iz PŠ Lokavec.
Letošnja nagrajenca, ki sta se 

s svojimi deli uvrstila tudi na 
državni izbor, sta Benjamin Ličer, 
8. r. in Maja Bukvič Žgur, 7. F.

Priznanja za razstavljena dela 
so prejeli: Matevž Kompara, 6. 
r., Metka Bizjak, 6. r., Gabrijela 
Frančeškin, 7. r., Ema Kete, 7. 
r., Januš Marolt, 7. E in Amina 
Krasniqi, 7. E.

Vsem mladim umetnikom in 
nastopajočim iskreno čestitamo.
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ELEKTO AGREGATI
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Plakat miru
OŠ Danila Lokarja Ajdovščina je 15. novembra 2023 gostila 

podelitev priznanj, nagrad in odprtje razstave otroškega likovnega 
natečaja Plakat miru, ki ga organizira Lions klub Zemono.

Potep po Vipavskem Križu
Z otroki skupin Žirafe in Zebre iz Otroškega vrtca Ajdovščina smo obiskali slikovito srednjeveško 

vasico Vipavski Križ. Že sama vožnja z avtobusom je bila za otroke poseben dogodek, ki so se ga 
zelo razveselili. Pred mestnim obzidjem nas je pričakala gospa Kristina Vrčon Jejčič, ki nas je v vlogi 
lokalne vodičke popeljala skozi staro mestno jedro. Najprej smo obiskali samostansko knjižnico, 
kjer smo si ogledali dragoceno zbirko starih knjig. Otroci so izvedeli, da knjigam pravimo tudi 
'bukve', saj so bile platnice prvih knjig izdelane prav iz lesa bukve. Te pa so bile pogosto hrana 
lesnim črvičkom, zaradi katerih smo na platnicah knjig lahko opazili manjše luknjice.

Tradicionalni slovenski zajtrk 
'po štursko'

Tradicionalni slovenski zajtrk je glavni dogodek dneva slovenske hrane, ki ga obeležujemo od 
leta 2012 na vsak tretji petek v novembru.

Učenci 9. c razreda OŠ Šturje na 
izmenjavi pri vrstnikih na Češkem

Pri učenju tujega jezika je zelo pomembno, da učenci spoznajo njegovo avtentičnost in 
uporabnost, kar jih motivira za nadaljnje delo. Z učiteljico angleščine s Češke sva želeli ta cilj 
doseči s pomočjo dopisovanja.

Tako so si v času korone 
učenci takratnega 6. c razreda 
pričeli dopisovati s sovrstniki 
iz kraja Velké Opatovice na 
Češkem. Pozneje smo si izmenjali 
predstavitve značilnih slovenskih 
in čeških jedi, praznikov, 
simbolov držav, okolice šole ter 
se srečali na platformi zoom. 
Skupno navdušenje je vodilo v 
dogovor za izmenjavo. 

Med 13. in 17. novembrom 
letos smo učenci 9. c in učitelji 
spremljevalci preživeli nepozaben 
teden pri naših gostiteljih na 
Češkem. Dopoldneve nam je 
zapolnil pouk z mlajšimi učenci 
kot tudi sovrstniki, skupaj smo 
plesali, igrali 'floorball', izdelovali 
okoljevarstvene logotipe ter se 
učili o razlikah in podobnostih 

med državama. Ob popoldnevih 
so se zvrstili obiski okoliških 
krajev, cerkev, kartografskega 
muzeja, pomerili smo se tudi v 
bowlingu ter skupaj pripravljali 
značilne slovenske in češke 
jedi. Naše učence so gostile 
družine čeških učencev in po 
besedah učencev iz 9. c razreda 
so bili gostitelji »zelo prijazni, 
ne tako glasni kakor mi in 
gostoljubni«. Naši devetošolci 
so šolo gostiteljico opisali kot 
odlično tehnološko opremljeno, 

na hodnikih med odmori niso 
opazili gneče, v avli pa sta jih 
navdušili mizi za namizni tenis 
in nogomet. 

Po petih dneh druženja smo se s 
težkim srcem poslovili. Ustvarili 
smo veliko lepih spominov in 
poznanstev, sedaj pa že komaj 
čakamo, da nam Čehi aprila 
vrnejo obisk. 

Polona Mohorčič, 
razredničarka 9. c, 

foto Nejc Premrn in 
Marko Koren 

Učenci Osnovne šole Dobravlje 
pojejo in igrajo 2023

V Dobravljah se je 30. novembra odvila že tradicionalna prireditev 'Učenci Osnovne šole 
Dobravlje pojejo in igrajo'.

Lansko leto je potekala kot več 
manjših prireditev - ločeno po 
podružnicah in na matični šoli. 
Še leto pred tem se je preselila na 
splet. Tokrat smo jo lahko spet 
doživeli v njeni prvotni obliki – 
kot skupno proslavo vseh učencev 
šole. Ustvarili so jo tako mlajši s 
podružnic v Vipavskem Križu, 
Skriljah, Vrtovinu in Črničah kot 
tudi učenci na matični šoli. 

Podnaslov letošnje prireditve 
in rdeča nit je bila misel 'Nihče 
ni otok' in želja, da se med nami 
resnično nihče ne bi počutil sam 
v nesreči ali osamljen nasploh. Za 
nekaj trenutkov smo se preselili v 
svet zaigranih prizorov in glasbe 
z bogatim sporočilom, dvorano je 
napolnilo petje pevskega zbora in 
glasba šolskega ansambla. 

Svojo ustvarjalnost so učenci 
pokazali tudi s številnimi izdelki, 
ki so jih ustvarili za bazar, ki je 
sledil. Tudi zato šola po končanem 
programu ni kar utihnila. Še 
dolgo je bilo živahno v dvorani 
in po hodnikih. 

Veseli nas, da starši in stari 
starši – mnogi med njimi so naši 
nekdanji učenci – radi obiščejo 
šolo in se jim ne mudi domov. 

Danica Krapež, foto Filip 
Artico in Mia Feltrin

9. festival Brati gore 
Festival 'Brati gore' je pobuda, katere namen je poudariti 

raznolikost alpske kulture, jezika, običajev in doživetij. 
Festival poteka v dneh okrog 11. decembra, ko praznujemo 
Mednarodni dan gora.

Države v Evropi, ki si 
delijo Alpe, so dale pobudo 
za ozaveščanje naravnega 
ekosistema. Sodelujoči dan 
praznujemo z najrazličnejšimi 
oblikami. Na Osnovni šoli Danila 
Lokarja Ajdovščina že vrsto let, 
kar tradicionalno, sodelujemo 
pri izvedbi mednarodnega 
dneva gora. Letos so ga učenci, 
ki obiskujejo OPB, s svojimi 
učiteljicami obeležili s krajšim 
sprehodom na bližnji Škol. 

V šolski knjižnici so si ogledali 
razstavljene leposlovne in 
poučne knjige na temo gora in 
prisluhnili zgodbi S kozo Kiko 
v gore. Po prebrani zgodbi smo 
se pogovarjali o pravilni opremi, 
ki jo potrebujemo za izlet v gore. 
Spregovorili smo o nesrečah, ki 
se dogajajo, in o reševalcih, ki 
rešujejo ponesrečence. 

Med 11. in 13. 12. 2023 je učence 
od 3. do 5. razreda podaljšanega 
bivanja obiskala naša učiteljica 
Marijana Tomažič. Pokazala in 
predstavila jim je alpinistično 
opremo. S fotografijami in 
kratkimi filmi jim je približala 
alpinizem, kot ga doživlja sama.

Starejši učenci so izdelali 
različne plakate o gorah, medtem 
ko so se tretješolci preizkusili tudi 
na umetni plezalni steni.

Druženje smo zaključili z 
mislijo, da je potrebno gore 
ohranjati v njihovi neokrnjenosti. 
Z obiskom gora naredimo nekaj 
dobrega za svoje zdravje, ob 
tem ne smemo pozabiti tudi na 
'zdravje' narave.

Srečno gore in vsem 
obiskovalcem gora!

Nataša Markič, foto Ksenja 
Benko in Nataša Markič

VOLK GIPS d.o.o.
Plače 28d

5270 Ajdovščina
telefon: 040-773-849

 

e-mail: volk.polonca@gmail.com

Želimo vam vesele 
praznike in srečno 

v letu 2024!
- montaža gips sten in stropov
- montaža akustičnih stropov 

- beljenje in kitanje 
- diamantno kronsko vrtanje

Dan odprtih vrat VDC 
Ajdovščina - Vipava 

Varstveno delovnem centru Ajdovščina - Vipava (VDC) smo 8. 
decembra odprli svoja vrata lokalni in širši skupnosti, ponujajoč 
vpogled v naše delovanje na področju socialnega varstva 
odraslih oseb z motnjami v duševnem in telesnem razvoju. 
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Nekoč poletni cikel je dobil 
enodnevno jesensko preobleko, 
v kateri se je glasba flavtistke 
in violončelistov prepletala z 
naravo, zgodovino in vinarsko 
tradicijo Vipavske doline. Nekaj 
obiskovalcev se je tako odzvalo 
predlogu organizatorjev in se na 
prireditev podalo peš po Poti okoli 
Vipavskega Križa. Ob 18. uri je na 
oder stopila flavtistka Annemarie 
Glavič in s suverenim solističnim 
recitalom več kot upravičila 
prejem nagrade na mednarodnem 
glasbenem tekmovanju Concorso 
Internazionale Musicale “Citta 
di Cervignano” 2023. V skladu 
z ambientom je poslušalcem 
predstavila dela za flavto solo 

od baroka do sodobnosti z 
nenavadnimi tehnikami igranja. 
Zazvenela pa ni le prečna flavta, 
temveč tudi pikolo in redkeje 
slišana altovska prečna flavta, ki 
je še posebno mistično resonirala 
z grajskimi stenami.

Po koncertu so obiskovalci 
lahko nazdravili z mladim 
vinom in se okrepčali ob joti ter 
mesninah Kmetije Ilc iz Malih 
Žabelj, kar lepo število pa se 
jih je pod vodstvom Patrika 
Zgonika iz Zavoda Vipavski 
Križ odpravilo na ogled samega 
kraja. Po povratku je ob 20.30 
sledil še drugi koncert tega dne, 
na katerem so nastopili Kvartet 
Amos v zasedbi Karmen Pečar 
Koritnik, Tamare Gombač, 
Polone Repše in Sebastiana 

Bertonclja. Štirje akademski 
čelisti, izvrstni pedagogi in 
izkušeni koncertni poustvarjalci, 
so pod kletne oboke vnesli dela 
zahodnoevropskih, iberskih 
in južnoameriških klasičnih 
skladateljev. 

Atraktivnost inštrumentov, 
močne ha rmonije  in 
temperament tanga je koncert in 
celotno prireditev Zven grajskih 
sten pripeljal h koncu. Letošnja 
edicija je bila izvedena ob podpori 
Občine Ajdovščina in Nove 
KBM, generalnega pokrovitelja 
Glasbenega društva NOVA. Med 
grajskimi stenami pa je ostal 
odmev želje, da zazvenijo še kdaj 
v prihodnosti.

Sara Štrancar, 
foto Jernej Humar

Bančništvo. Tukaj. Zdaj.
www.phv.si

Naj bo novo leto 
polno pravih 
odločitev.
Srečno 2024!
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Glasbeni večer 'Poj mi pesem'
Dvorana prve slovenske vlade je 16. novembra 2023 zaživela v zvokih čarobnega glasbenega 

večera z naslovom 'Poj mi pesem'. Večer je zaživel v živahno vzdušje, saj so učenci in učitelji 
Osnovne šole Šturje združili moči ter ustvarili dogodek, ki je združil šolske pevske zbore, 
instrumentaliste in povezovalce v nepozabno glasbeno izkušnjo.

Začetek prireditve je 
zaznamovala učenka Klara 
Repič na violini, ki je občinstvo 
popeljala v večer, poln čustev 
in harmonije. Sledili so nastopi 
naših šolskih zborov. Najprej je 
oder zasijal pod rokami Orffove 
interesne dejavnosti, ki jo je 
vodila Danijela Čermelj, nato 
sta srčno zapela tudi najmlajša 
glasbena zbora, Otroški pevski 
zbor od 1. do 4. razreda pod 
vodstvom Andreje Margon ter 
Otroški pevski zbor Budanje 
pod dirigentsko taktirko Kristine 
Škrlj Trošt. Občinstvo sta za 
zaključek navdušila še zbora pod 
vodstvom Igorja Hodaka, in sicer 
Mladinski pevski zbor in Pevski 
zbor učiteljev.

Spremljava Mladinskega 
pevskega zbora je bila v rokah 
naših mladih glasbenikov, Izaka 
Krašne na harmoniki, Ane Bele 
Bajec na klarinetu in Jurija Vrtovca 
z bobnom. Spremljavo Otroškega 
pevskega zbora Šturje in Budanje 
je prispevala gospodična Laura 
Mikuž, medtem ko je Izak Sorta 
spremljal Pevski zbor učiteljev.

Medtem ko so glasovi zborov 
polnili dvorano, so se odlično 
izkazali tudi učenci prireditveno-
recitacijskega krožka pod 
vodstvom Anje Devetak, ki so 
s svojim povezovanjem odlično 
zaokrožili naš glasbeni večer. 
Preden pa smo se dokončno 
poslovili, je oder zasijal še v 
barvah harmonike, ko je Aleks 
Curk s svojimi spretnimi prsti 
zaigral živahno in razigrano 
melodijo.

Prireditev sta zabeležila 
objektiva dveh učencev 
fotografskega krožka, Davida 

Šinigoja in Timoteja Samca, ki sta 
prispevala čudovite posnetke. Da 
pa je večer postal še čarobnejši, 
nam je pričarala tudi Tea Curk 
Sorta, ki je s svojo zvezdnato 
okrasitvijo odra ustvarila pravo 
pravljično vzdušje.

Prireditev je zaključila 
ravnateljica z iskrenimi zahvalami 
vsem, ki so s svojim trudom in 
predanostjo omogočili ta čarobni 
glasbeni večer. 

Hvala vsem, ki ste bili del tega 
glasbenega potovanja.

Anja Devetak, 
vodja prireditve 

Na začetku revije sta vse 
nastopajoče in poslušalce v 
dvorani pozdravila predsednik 
PZDU-ja Zlatko Martin Marušič 
ter predsednik DU Ajdovščina 
Maksimiljan Marc. Prepričana sta 
bila, da bo revija uspešna in da bomo 
v slišanem vsi zadovoljni. Vsem sta 
zaželela uspešno delo še naprej. 
Vsi smo se pa strinjali s tem, da so 
še danes vidne posledice korone, 
saj se veliko zborov po 'prisilnem 
mirovanju' ni več vzpostavilo in 
zaživelo.

Tudi letošnja Zlata jesen je čutila 
kadrovsko stisko, saj smo se 25. 
novembra v Dvorani prve slovenske 
vlade zbrali le Mešani pevski zbor 
Društva slovenskih upokojencev 
za Goriško, MePZ DU Idrija, ŽePZ 
Soča KD Slavec Solkan ter ŽePZ 

Večernica DU Ajdovščina. Uvod v 
Zlato jesen in spremljavo nekaterih 
pesmi so izvedli Kvartet flavt 4F iz 
Nove Gorice.

Večer je bil res lep, zato hvala vsem 
pevcem, pevkam in zborovodjem 
za ves trud, ki ga vlagate v pevce 
v jeseni našega življenja. Hvala pa 
tudi vsem, ki ste kakorkoli pomagali 
pri izvedbi revije in HVALA vam 
gospa Milena Prinčič, ki ste revijo 
poslušala, ocenjevala in podala 
strokovno mnenje. Saj se spomnite, 
da sem v začetku omenila, da je 
revija tekmovalnega značaja!

Bravo Večernice, zdaj pa hitro 
razmišljati še o organizaciji 'Zlate 
jeseni 2024'.

Marija Petrovčič, 
DU Ajdovščina

Zlata jesen 
Zaradi lanskega uspeha nas je letos čakalo konkretno delo. 

S pomočjo Pokrajinske zveze društev upokojencev Severno 
primorske regije ter Društva upokojencev Ajdovščina smo 
pevke ŽePZ Večernica organizirale revijo »Zlata jesen 2023', ki 
je tudi tekmovalnega značaja.

Martinovanje nekoliko drugače

Večer napitnic
»Prijatli, obrodile so trte …« je zadonelo iz grl pevcev MPZ 

Razpotje, v pozdrav vsem, ki smo se v velikem številu zbrali na Colu, 
11. 11. 2023. V Tomaževi štali, pravem prostoru za tako druženje. 
Večer napitnic so ga poimenovali, da počastimo sv. Martina.

»Nikol ne bom pozabu …« v 
izvedbi gostov, pevca Simona 
Eržena in citrarja Tomaža 
Plahutnika, se je začelo pravo 
praznovanje sv. Martina. Polna 
'štala' nasmejanih, zgovornih 
obiskovalcev. Pod staro mizo 
flaškon, ob njej dva sodčka, na 
njih pa nekaj kupic 'zrelga vinčeca'. 
Moški pevski zbor Razpotje, pod 
vodstvom Martine Peljhan, je bil 
gostitelj in ni nas pustil hladnih. 
Prisluhnili smo colskemu kronistu 
Lucijanu Troštu in zgodbi o eni 
najstarejših trt na slovenskem 
- dišečki. 'Cvetje v jeseni' izpod 
rok citrarja Tomaža Plahutnika 
je bilo balzam za dušo. Ko pa je 

znova zapel pevski zbor s tistimi 
mladimi prekrasnimi solističnimi 
glasovi, nam je zaigralo srce. »En 
glažek vinca … in En starček je 
živel …« je bil presežek. 

Še tista njihova, s prirejenim 
besedilom »Videl dežele sem 
tuje …«. »Zavriskal bom gor u 
strmino, ko šel bom do Križne 
gore, z nje videl Vipavsko dolino 
… s pogledom na Colske vasice.«

Ja, vsak se je našel v njej. Brez 
pompa, drage Martinove večerje, 
brez gosi in mlincev. Nekaj 
preprostega, kot so tisti ljudje tam 
gori. S kupico ali brez, pogrelo nas 
je. 

Marjeta Žigon

Zvenele so stene grajske kleti
V Vipavskem Križu so 18. novembra zazvenele stene Grajske kleti. Z dvema koncertoma in 

spremljevalnimi dogodki je Glasbeno društvo NOVA s soorganizatorjem Zavodom Vipavski Križ 
po nekajletnem premoru obudil koncertni cikel Zven grajskih sten.
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Prireditev je bila prepletena 
s harmonijo glasov domačega 
okteta Castrum. Saj glina je 
kot pesem. Ima melodijo, daje 
zvok, ustvarja igro besed in daje 
pomen. Za najlepšo točko večera 
pa je poskrbela Zarja Trošt, ki 
nas je s čarobno recitacijo pesmi 
'Glinena zabava' skozi otroške oči 
nagovorila, kako je ustvarjanje z 
glino lahko zabavno. Prireditev 
je bila tako polna čustev in 
priznanj, ki so poudarila trdo 
delo, predanost in predvsem 

povezanost vseh, ki so sodelovali 
pri razvoju in rasti društva. 
Kot že samo ime 'POC', ki se v 
slovenščini uporablja v nekaterih 
narečnih govorih za označevanje 
mehke, razmočene zemlje, gline, 
ki ne samo, da povezuje različne 
dele keramičnega izdelka med 
seboj, temveč prav tako služi kot 
metafora za tisto, kar društvo 
predstavlja. Kot vezivni element, 
ki omogoča oblikovanje celote iz 
posameznih delov, POC odraža 
moč skupnosti in sodelovanja 
znotraj društva. In tako kot 

glina združuje posamezne dele 
keramičnega izdelka, tako tudi 
člani društva združujejo svoje 
strasti, izkušnje in kreativnost, 
s čimer oblikujejo trajne vezi pri 
ustvarjanju umetniških del, ki 
nosijo v sebi še poseben pomen 
- pomen skupnosti, solidarnosti 
ter neizmerne lepote.

Prireditev je bila tudi priložnost 
za zahvalo vsem članom, tako 
sedanjim, kot tistim, ki so bili del 
njega v preteklosti. Nenazadnje 
pa tudi Občini Ajdovščina, ki 
je društvu za boljše delovanje 

namenila nove prostore ter 
sofinancirala nabavo dveh peči 
za žganje glinenih izdelkov ter 
s tem pripomogla k uresničitvi 
umetniških vizij društva. V 
društvu POC so si tudi za 
prihodnost zastavili velike cilje, 
ki jih bodo izpeljali na temeljih 
pridobljenega znanja in doseženih 
rezultatov. In en velik cilj je bil 
tudi izdelati mozaik, ki so ga prvič 
predstavili na dogodku InCastra, 
kjer so obiskovalcem omogočili, 
da na lističe zapišejo svoje ideje 
za njegovo poimenovanje. In tako 
zanj izbrali ime 'Zarja'. 

Idejni vodja mozaika je bila 
vseskozi akademska slikarka 
Mojca Gulič, ki je najprej ustvarila 
osnovni likovni koncept. Nato 
je skupina petih umetnic z 
natančnostjo in skrbnostjo 
sestavljala mozaik, košček za 
koščkom, dve leti. Člani društva 
si iskreno želijo, da bi mozaik 
'Zarja', ki prikazuje čudovito 
deklico iz Vipavske doline, 
obdano z mogočno goro Čaven, 
slikovito reko Hubelj, silovito 

burjo, zelenimi polji, rodovitno 
zemljo ter simbolično vključuje 
tudi letalo in zlato ribico, našel 
svoje mesto, kjer bi lahko izpolnil 
svoj pravi namen in očaral 
obiskovalce.

Pred 25 leti, 20. februarja 1998, 
je tako društvo POC začelo 
potovanje v svet keramike. Skozi 
leta se je društvo razvijalo in 
ustvarjalo ter postalo pomemben 
del lokalne umetniške skupnosti. 
Zgodba o društvu je tako 
zgodba o ustvarjalnosti, strasti 
in umetnosti v glini. Keramika 
jih povezuje in oblikuje njihove 
sanje. »V procesu dela z glino 
nikoli ne dosežemo konca, saj se 
nenehno odpirajo nove možnosti 
z raziskovanjem novih materialov, 
glazur in tehnik,« pravijo člani 
društva. Zato naj bo ta obletnica 
le začetek novega poglavja 
'Zgodbe v glini'. Ob tej priložnosti 
vabijo v društvo nove ustvarjalne 
duše. »Zato prijatelji, pridite vsi! 
Glino v roke in nasmeh na obraz, 
ustvarjalnost v srcu, to je naš čas.«

Anja Devetak

Tokrat sta moči združila 
Mostova krožka Zgodovinska 
potepanja in Umetnostna 
zgodovina in skoraj cel 5. 
december namenila obisku 
slovenske prestolnice. Dopoldne 
je minilo v spoznavanju dveh 
»velikopoteznih investicij v 
kulturi«, kot so nekateri zajedljivo 
pospremili prenovo tovarne Rog 
in Cukrarne v režiji ljubljanske 
občine. Cifri sta zares veliki – 2 
x po (najmanj) 25 milijonov! 
Sta pa bili in še vedno sta zares 
impozantni, saj je prenova 
sledila dejanskemu obsegu iz 19. 
stoletja. Stavba Roga je dolga celih 
120 metrov (je torej daljša od 
ajdovskega stadiona), Cukrarna 
pa je imela kar 6 nadstropji. 

Sedanji Center Rog dolguje 
ime tovarni koles (spomnimo 
se ponijev), ki pa je nasledila 
usnjarsko industrijo (zaradi 
smradu tedaj daleč v predmestju). 
Ko se je Rog preselil v nove 
prostore še bolj na obrobje mesta, 
so zapuščeno stavbo zavzele razne 
kulturniške in druge skupine. 

V tem času se je mesto širilo in 
propadajoča tovarna se je znašla 
takorekoč v središču mesta 
(podobno velja za Cukrarno). 
Današnji Center Rog, odprt 
vsega kakšen mesec, se oznanja 
kot kreativno središče, vendar o 
alter (kulturni) sceni ni ne duha 
ne sluha. Med vodenim ogledom 
smo se sprehodili kozi devet 
proizvodnih laboratorijev, recimo 
jim kar delavnice, kjer so na voljo 
tako klasična ročna orodja kot 
tudi najsodobnejše tehnologije, 
pa naj gre za les, kovine, tekstil 
ali celo zlato. Pod vodstvom 
mentorjev si lahko sešijete obleko 
ali izdelate podmornico (raketo), 
seveda ob ustrezni denarni 
participaciji. Ob samostojnem 
delu omogočajo tudi vodene 
tečaje, delavnice, mentorske 
programe, usposabljanje s strojno 
opremo ter kmalu tudi počitniško 
varstvo. Potemtakem je koncept 
zelo podobne ajdovski Garaži, 
le da prostorov in opreme ne gre 
primerjati. 

V tej velikanski stavbi je še čuda 
drugih prostorov, velike razstavne 
in prireditvene dvorane, sejne 
sobe in učilnice, javna knjižnica, 
trije gostinski obrati in več 
trgovskih lokalov ob nabrežju 

Ljubljanice.
Mimo Plečnikovih zapornic in 

čez Fabianijev most smo se z levega 
brega Ljubljanice preselili na 
desnega, naravnost v Cukrarno. 
Po požarih je ostal samo obod, ki 
so ga ob prenovi dodatno utrdili, 
v tem velikanskem kubusu pa so 
na nosilce 'obesili' perforirano 
kov insko konst r u kcijo, 
namenjeno galerijski dejavnosti. 
Trenutno je namenjena 35. 
grafičnemu bienalu, le ta pa 
nekakšnemu recidivu nekdanjega 
neuvrščenega prijateljstva med 
Gano in Jugoslavijo. Morda 
smo zaman iskali rdečo nit med 
povsem različnimi dojemanji 
umetnosti, ali pa je ganski kurator 
namenoma ni poiskal, da smo bili 
zato ob nekaterih ustvarjalcih še 
toliko bolj šokirani. Tako so nam 
razstavljeni 'švelerji' (železniški 
pragovi) razkrili, da je v Ljubljani 
vozila čisto prava pionirska in 
ozkotirna železnica (iz Rožne 
Doline v Podutik).

Manj znane podrobnosti o 
znamenitostih od Cukrarne ob 

Ljubljanici navzgor (s poudarkom 
na Plečnikovih delih) pa nam je 
odkrivala Tina Ponebšek, sicer 
direktorica Pilonove galerije, 
ki je svoje poznavanje likovne 
umetnosti dokazala z imenitnim 
vodenjem po razstavi v Mestnem 
muzeju (ki domuje v še eni 
posodobljeni zgodovinski zgradbi 
– Turjaškem dvorcu). 'Slovenske 
umetnice v obdobju 1850–1950' 
je naslov razstave, ki v središče 
postavlja 22 slikark in kipark in 
njihovih 100 njihovih umetniških 
del. Ustvarjale so v časih, ki 
ženskim umetnicam nasploh niso 
bili naklonjeni (tudi če so bile 
finančno preskrbljene), posebej 
pri strokovnem izobraževanju, 
saj so imele akademije še dolgo 
v 20. stoletje zanje zaprta vrata. 
Pa tudi kasneje so, deklarativno 
emancipirane, morale tehtati 
med žensko družinsko vlogo ali 
umetniško svobodo ... 

Po polni meri vizualnega 
doživetja (da množine podatkov 
ne štejemo) ni nikomur padlo 
na pamet, da bi šel občudovat 
praznično okrašeno Ljubljano. 
Sploh pa je začelo deževati in tudi 
v Ajdovščini so lučke.

Foto Jerica Pelicon

Tekmovanje je organiziral 
Javni sklad Republike Slovenije 
za kulturne dejavnosti. Strokovno 
žirijo so sestavljale Andreja 
Martinjak, Mateja Černic in 
Petra Grassi. Predstavili smo 
se s štirimi skladbami: Ekate 
pekate, skladatelja Tineta Beca, 
Kam hitiš, izpod peresa Andreja 
Makorja, Marko skače, v priredbi 
Blaža Pavlakoviča, Marka Rusa in 
Gašperja Urha in Ta na Solbici, 
ki jo je napisal Samo Vovk. Po 
odpetem programu smo poželi 
bučen aplavz, ki smo ga bili 
izredno veseli, še bolj pa smo bili 
veseli, ko smo prejeli priznanji 
in se je ves naš trud poplačal. Po 

dveh uspešnih tekmovanjih v 
tujini je bilo to prvo doma. Zato 
smo uspeha še toliko bolj veseli.

Svojega uspeha na tekmovanju 
se veseli tudi Moški pevski zbor 
Srečko Kosovel, ki si je pod 
vodstvom Andreja Makorja prav 
tako prislužil zlato priznanje in 
posebno priznanje za najboljšo 

izvedbo skladbe od 20. stoletja 
do danes. Prejeli so ga za skladbo 
Tam za turškim gričem, priredbo 
je napisal Pavle Merku. Zapeli so 
še Cantate Domino, skladatelja 
Hansa Lea Hasslerja, Otche Nash 
iz Treh duhovnih zborov Andreja 
Makorja in Vabilo, skladatelja 
Davorina Jenka.             Iris Leban

Kosovelovci dvakrat zlati na 
Regijskem tekmovanju v Postojni!

Mešani mladinski pevski zbor Srečko Kosovel se je pod vodstvom zborovodkinje Petre Habjanič 
Gregorc na Regijskem tekmovanju odraslih pevskih zasedb 2023, v nedeljo, 23. novembra, v 
Postojni, odrezal več kot odlično. Domov je prinesel zlato priznanje in priznanje za najbolj 
obetavno zasedbo tekmovanja.

Pelhan predstavljajo 
video 'Narava kaže zobe'

Pelhan, udarni ajdovski trio, 
v sestavi Aleš Pelhan (vokal, 
kitara), Matej Likar (bas kitara) 
in Simon Mislej (bobni), je izdal 
uradni glasbeni video za single s 
prihajajočega novega albuma, in 
sicer za skladbo 'Narava kaže zobe'.

Video izhaja iz koncerta 
generacij, ki se je odvil na 
Lavričevem trgu v Ajdovščini 2. 
julija 2022 in ga lahko preverite 
na njihovi uradni spletni strani: 
www.pelhan.si.

Razstava fotografov Primorskega 
škljoca DU Ajdovščina

Vsako leto izbiramo nove teme, 
ki bi nas navdušile in pritegnile 
tudi druge k ogledu. Tako je 
nastalo že veliko foto zgodb 
v 15 letih, kar smo ustanovili 
skupino. V vseh teh letih se 
je zvrstilo mnogo ljubiteljev 
fotografije in tudi nekaj mojstrov, 
ki so nam podajali znanje. Vsem 
smo hvaležni, da so del poti 
prehodili z nami in užili lepoto 
skozi objektive fotoaparatov. Na 
žalost smo se za vedno poslovili 
od naših dveh dragih prijateljev 
Romana in Bogdana. Veliko sta 
nam dala in ohranili ju bomo za 
vedno v naših srcih.

Tudi zato zavzeto nadaljujemo 
svoje poslanstvo, v spomin 
nanju. Letos smo s prvo razstavo 
ovekovečili mostove v naši 
bližini. Drugo razstavo pa smo 
posvetili preteklosti in sicer 
natančneje starim predmetom. 
Stari predmeti, iztrgani pozabi 
so v Muzeju v Budanjah. Večina 
eksponatov je starih več kot sto 
let. Edo Krašna nas je sprejel v 
muzeju in predstavil predmete, 
zgodovino, zgodbe tako doživeto 

in strokovno, da smo skoraj 
pozabili na fotografiranje. 
Večkrat smo obiskali muzej, saj 
je bilo delo obsežno, zanimivo 

in zahtevno. Z nasveti sta nam 
pomagala Bojan Bizjak in Samo 
Trebižan. 

Veliko fotografij se je nabralo, 
zato je bil izbor še toliko težji. A 
smo tudi to pripravili in na dan 
otvoritve v avli Ljudske univerze 
Ajdovščina je Alenka predstavila 
lepo zgodbo o davnih časih in 
predmetih, iztrganih pozabi. 

Zgodbe bomo nadaljevali, 
saj imamo že načrte za naprej. 
Vabljeni v našo skupino.

Nevenka Vidmar

Rog, Cukrarna, (Plečnik) 
in umetnice …

Zgodba v glini – 25 let strasti, 
ustvarjalnosti in umetnosti

Prireditev ob 25. obletnici Kulturno umetniško izobraževalnega društva POC in slavnostni 
otvoritvi mozaika 'Zarja' je potekala 10. novembra. Ta pomemben jubilej, ki je zaznamovan s 
trdim delom, predanostjo in ljubeznijo do keramike, smo obeležili z nepozabnim dogodkom, 
ki je združil tako člane, podpornike društva, kot tudi prijatelje umetnosti. Skozi vezni tekst 
prireditve smo se ozrli v preteklost, se spomnili začetkov in vseh dosežkov ter skupaj gradili 
mostove za prihodnost. 

Na predvečer zadnjega 
novembrskega dne smo se v šolski 
dvorani potopili v skrivnosti 
poezije Makse Samsa. Njene 
pesmi smo slišali v recitacijah 
Gregorja Budala ter v samospevih 
skladatelja Bojana Glavine, ki jih 
je občuteno podajala učiteljica 
petja, sopranistka Jerica Rudolf, 
izdatno vlogo pa je ob tem imel 
pianist Marko Kanalec. 

30. novembra so pianisti 
pripravili glasbeno potovanje 
v obdobje baroka. Slišali smo 
lahko lepo bero menuetov, 
gavot in preludijev ter drugih 
podobnih oblik. Največ skladb je 
prispeval sloviti Johann Sebastian 
Bach; na sporedu so bila tudi 
dela Händla, Telemanna in 

Rameauja, v njihovo družbo pa 
so stopili tudi sodobniki iz bolj 
zaprašenih in zapuščenih omar. 
Vesel in pričakovanja poln je bil 
Miklavžev koncert godalnega 
oddelka, ki je z ubranimi zvoki 
5. decembra zvečer klical prvega 
dobrega moža. 13. decembra so 
poslušalci spet napolnili dvorano 
na šolskem nastopu; doslej smo 
v treh večerih lahko prisluhnili 
domala vsem instrumentom ter 
številnim komornim skupinam. 

8. decembra se je za naše učence 
odprla tudi sezona tekmovanj; 
šele osemletna violinistka Karin 
Makovec iz razreda Kristine 
Markovič se je po dobrem letu 
učenja violine udeležila 18. 
mednarodnega tekmovanja Ars 

Nova v Trstu in v A kategoriji 
dosegla 3. nagrado. Pri klavirju jo 
je spremljala Kristina Morelj Gec. 

Zadnji šolski teden v letu je že 
tradicionalno obarvan praznično 
in to radost želijo mladi glasbeniki 
deliti z obiskovalci novoletnih 
koncertov. Prvi je že bil v Vipavi, 
drugi pa bo 21. decembra ob 18. 
uri v Dvorani prve slovenske vlade 
v Ajdovščini. Koledarsko leto bo 
zaprlo šolska vrata po petkovem 
klavirskem recitalu, ki ga 22. 
decembra ob 18.30 pripravljata 
nekdanja učenca, zdaj študenta 
glasbe, Nika Gorše in Jan Rener.

Naj vas glasba očara s svojimi 
zvoki ter popelje skozi praznični 
čas v novo leto. Srečno!

Katarina Vidmar

Tudi v glasbeni šoli diši po praznikih
Učenci in učitelji Glasbene šole Vinka Vodopivca Ajdovščina so v polnem zagonu. Že v oktobru so 

pripravili prve razredne in šolske nastope, po jesenskih počitnicah pa je s takimi ali drugačnimi 
nastopi obogaten skoraj vsak večer do božičnih praznikov. 
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Pridemo tudi... na borjač. 

040 289 009
primoasfalt@gmail.com

Primoasfalt d.o.o.
Dolga Poljana 50, 5271 Vipava

ASFALTIRANJE MANJŠIH
IN VEČJIH POVRŠIN 
Svetovanje, kvalitetni in strokovni  

strojno in ročno asfaltiranje
PRIMOASFALT

strojno in ročno asfaltiranje
PRIMOASFALT

Srečno v novem 
letu 2024!

Kadetinje in mladinke odlične v 
prvem delu sezone!

Eden poglavitnih ciljev ŽRK Mlinotest je, da veliko kvalitetnega poudarka namenja vsem 
mladinskim selekcijam. Tudi v letošnji sezoni se lahko pohvali s celotno piramido, ki uspešno 
nastopa v tekmovanjih pod okriljem RZS. Najstarejši dve selekciji – kadetinje in mladinke sta 
rezultatsko in tekmovalno gledano najbolj obremenjeni.

Sistem tekmovanja pri 
kadetinjah je postavljen 
tako, da so ekipe iz celotne 
Slovenije najprej razvrščene v 
kvalifikacijske skupine glede 
na rezultate iz pretekle sezone. 
Prvih šest krogov v posameznih 
kvalifikacijskih skupinah določi, 
katere ekipe v nadaljevanju igrajo 
v prvi in katere v drugi ligi. Sistem 
velja za težavnega, vendar po 
njegovi zaslugi trenutno najboljše 
ekipe igrajo med seboj. Naši 
kadetski ekipi, kateri že nekaj 
sezon poveljuje nekdanja odlična 
rokometašica in kapetanka kluba 
Ana Žigon, je v kvalifikacijah 

uspel veliki met in se je suvereno 
uvrstila v 12 člansko prvo ligo. 
Tudi tam Mlinarke beležijo dobre 
rezultate, prvenstvo pa bo trajalo 
vse do junija.

Mladinke že tretjo zaporedno 

sezono igrajo v elitni prvi državni 
ligi. Na začetku sezone so imele 
varovanke Marka Cenciča še 
nekaj težav s poškodbami, v 
zadnjem času pa so v seriji zmag, 
kar se pozna tudi na prvoligaški 
tabeli. Mladinska ekipa velja za 
odskočno desko za člansko ekipo, 
ki si je v zadnjih letih pridobila 
naziv druge najboljše ekipe v 
državi.

Vsekakor zelo vzpodbudna 
prva polovica sezone in upamo, 
da bodo Mlinarke nadaljevale v 
takem tempu še naprej!

Kar 33 ekip na festivalu 
rokometa – Moja igra

Rokometna zveza Slovenije je v sodelovanju z moškim 
rokometnim klubom Ajdovščina in Ženskim rokometnim 
klubom Mlinotest izpeljala rokometni festival, katerega 
se je udeležilo rekordnih 33 ekip iz primorske regije, kar je 
pomenilo, da se je po veliki in mali dvorani na Policah podilo 
okrog 300 otrok in sicer od letnikov 2014 do 2017. Nabito polna 
tribuna velike dvorane priča, da si je celoten turnir ogledalo 
več kot 600 obiskovalcev.

Le kakšen teden kasneje 
(1. decembra) je Osnova šola 
Danila Lokarja v sodelovanju z 
ŽRK Mlinotestom organizirala 
še šolski turnir v Ajdovščini. 
Udeležilo se ga je kar 180 otrok od 
1. do 5. razreda. Poleg domače šole 
sta se turnirja udeležili še matični 
osnovni šoli Šturje in Dobravlje 
ter otroci iz podružničnih šol 
Lokavec, Budanje, Črniče in 

Skrilje. Da je bila udeležba še 
bolj pestra in množična so 
se vabilu odzvali tudi iz OŠ 
Srečka Kosovela Sežana. Prav 
vsi udeleženci so se ob igranju 
rokometa neizmerno zabavali in 
sklepali nova prijateljstva. 

Na koncu so se vsi akterji 
posladkali z najboljšimi krofi iz 
Mlinotesta.

Mlinarke v lovu za 
zgodovinskim 
mejnikom!

Rokometna mrzlica že počasi trese mesto burje. Takoj po 
novem letu se bodo Mlinarke podale v boj za zgodovinski 
mejnik. Na sporedu bo namreč 1/8 finala evropskega pokala 
EHF Cup. Ajdovke so se tja uvrstile po zmagah nad grško 
Panoramo in švicarsko zasedbo HV Herzogenbuchsee.

Pred Mlinotestom je do sedaj 
najtežja ovira, pričakovano, 
saj so ostale samo še najboljše 
ekipe. V naše mesto prihaja 
šestkratni slovaški državni prvak 
MSK Iuventa iz Michalovcev. 
Ekipa, ki bo boljša v dveh 
medsebojnih srečanjih se bo 
uvrstila v četrtfinale omenjenega 
tekmovanja. 

Prvo srečanja bo gostila 

legendarna dvorana Police in 
sicer v soboto, 13. 1. 2024 ob 
18.00. Povratna tekma sledi v 
nedeljo, 21. 1. 2024 na Slovaškem.

V kolikor Mlinarkam uspe 
veliki met, bo to zgodovinski 
dosežek v bogati zgodovini 
ajdovskega kluba, kar se tiče 
tekmovanj v evropskih pokalih. 

Vabljeni na spektakel!

Pikado sekciji DU Vipava

Prehodni pokal 'Baron 
2023' v Logatcu 

Na 4. Miklavževem pokalu 
v pikadu, ki ga je 9. decembra 
organiziral ŠD Baron Logatec, 
so pikaderke in pikaderji 
Društva upokojncev Vipava 
visoko dvignili prehodni pokal 
za skupno prvo mesto. Pikado 
sekcija DU Vipava je do pokala 
prišla s prvima mestoma tako v 
moški kot v ženski konkurenci 
med 14 moškimi in 14 ženskimi 
ekipami.

Posamezne uvrstitve med 140 

tekmovalci so tudi odlične. Med 
ženskami je 2. mesto osvojila 
Pavla Jamšek in 3. mesto Vesna 
Ferjančič, med moškimi pa je 
2. mesto osvojil Silvo Princes, 5. 
mesto pa Tomislav Šumanovac.

Ekipi sta nastopili - ženske: 
Neva Margon, Ivanka Turk, Pavla 
Jamšek, Vlasta Popovski in Vesna 
Ferjančič; moški - Silvo Princes, 
Valter Ferjančič, Ivan Rondič in 
Tomislav Šumanovac.

Tomislav Šumanovac

Plesni center ADC s polno paro
Plesalci Plesnega centra ADC so aktivni od septembra dalje. Tekmovalne skupine so se najprej 

uspešno odrezale na Hip hop svetovnem prvenstvu na Poljskem, nato Street showu v Laškem, 
udeležile pa so se tudi že dveh plesnih tekmovanj.

Iz Kostrene na Hrvaškem so 
se vrnili s petimi zlatimi odličji, 
z denarno nagrado in pokalom 
najboljše plesne točke festivala 
(tudi druga najboljša točka je bila 
njihova). 

Na drugo plesno tekmovanje, 
Dance fest Novo mesto, sta 
25. novembra peljala kar dva 
avtobusa tekmovalcev. V prvem 
delu tekmovanja sta Amelie 
Zerezghi in Doroteja Rojko 
osvojili 1. mesto (gold), Leja 
Messec in izposojena soplesalka 
iz novomeškega Plesnega studia 
PNMS Petra Stamenkovič pa v 
konkurenci starejših članov 2. 
mesto (gold).

V nadaljevanju tekmovanja 
pa tudi ostali niso zaostajali z 
odličnimi uvrstitvami! Bombice 
so osvojile 1. mesto (elitno 
srebrno), Tauri 3. mesto (elitno 
srebrno), Pionirji z novo plesno 
točko Camp rock 2. mesto (elitno 
srebrno), Mladinci 2 s točko Jump 
off 6. mesto (srebrno), Mladinci 1 
v koreografiji na pesem U glavi 3. 
mesto (elitno srebrno) ter Člani 
s točko Breathe 1. mesto (elitno 
zlato).

Izjemen uspeh je tudi uvrstitev 

v večerni del, kjer se predstavijo 
najboljše točke festivala. V 'malo 
GALO' sta bila uvrščena para 
Amelie in Doroteja ter Leja in 
Petra, 'veliko GALO' pa so si 
prislužili člani, kjer so osvojili 3. 
mesto med najboljšimi festivala 
in osvojili tudi denarno nagrado!!

Seveda pa rezultati, ki se 
kažejo s stopničkami, niso vse 
kar v ADC šteje. Pomembno 
jim je, da se počutijo vedno bolj 
povezani, da se družina širi, da se 
razvijajo lepi odnosi in prijateljske 
vezi povezujejo s plesom, pa ne 
glede na generacije. In tako 
so za vse skupine, ki plešejo v 
ADC, organizirali pravo plesno 

poslastico. To je tradicionalni 
plesni dogodek - Božično 
novoletna produkcija ADC. 

ADC, s plesom se svet vrti.

Primorski osnovnošolski pokal 2023/24

Rekordna udeležba na turnirju
Severno primorska regija je bila 18. novembra priča izjemnemu šahovskemu dogodku. 

Šahovski turnir za osnovnošolce, ki ga je organiziralo Šahovsko društvo Čaven iz Ajdovščine, se 
je odvijal na Osnovni šoli Draga Bajca v Vipavi. Dogodek je zaznamovala rekordna udeležba 116 
mladih šahistov, ki so prišli iz vseh koncev regije, od Kopra do Tolmina.

V kategoriji fantov je zmagal 
Nejc Zagoršek iz OŠ Šempas, ki 
je s svojimi izvrstnimi potezami 
navdušil vse prisotne in se izkazal 
kot pravi šahovski mojster. Na 
drugem mestu se je uvrstil Maks 
Vičič iz OŠ Solkan, medtem 
ko je tretje mesto zasedel Anej 
Zlatolas iz OŠ Spodnja Polskava. 
Izpostaviti velja tudi odlično 
uvrstitev Matevža Preglja iz OŠ 
Col, ki je dosegel 13. mesto.

V ženski konkurenci je prvo 
mesto osvojila Eva Prodan iz 
Izole, ki je s svojimi premišljenimi 
potezami in taktično dovršenostjo 
zasluženo zmagala. Nastja Herega 
iz Solkana je zasedla drugo 
mesto, tretje pa je pripadlo Lari 
Morenčič iz Deskel. 

Posebno priznanje gre Osnovni 
šoli Col, ki je na turnir poslala kar 
20 udeležencev, in OŠ Vipava z 
impresivnimi 16 šahisti, kar priča 
o rastočem zanimanju za šah med 
mladimi na tem območju.

Turnir je bil več kot samo 
tekmovanje; bil je praznik 
šaha, kjer so se mladi šahisti 

iz različnih delov regije zbrali, 
da bi delili svojo strast do igre. 
Organizatorji so zagotovili, da 
je dogodek potekal gladko in 
da so se vsi udeleženci počutili 
dobrodošle.

Ob tem velikem uspehu 
Šahovsko društvo Čaven že vabi 
na naslednji turnir, ki obeta še 
večjo udeležbo in navdušenje. 
Ta dogodek ne bo le priložnost 
za nadaljevanje šahovske poti, 
ampak tudi za sklepanje novih 

prijateljstev in učenje skozi igro.
Za aktualne informacije o 

prihodnjih dogodkih in turnirjih 
obiščite spletno stran Šahovskega 
društva Čaven ali sledite 
njihovim objavam na družbenih 
omrežjih. Vabljeni so vsi mladi 
šahisti, ki želijo svoje sposobnosti 
preizkusiti na šahovski plošči in 
se pomeriti z vrstniki iz različnih 
delov severnoprimorske regije. 
Naj šahovske figure znova zaživijo 
na turnirjih po vsej regiji!      DC

OGLAŠUJTE v časopisu Latnik 
e-naslov: komerciala.latnik@gmail.com

Kombiniran prostor, zgrajen l. 2008, adaptiran l. 2023, 610 m2 zemljišča, 1/1 nad., pisarna, skladiščni prostori, cena cca 
2.400,00eur/mesec. V prvem nadstropju poslovne stave delne etažnosti K+P, ki se nahaja v industrijski coni v Gojačah, 
je od septembra na razpolago za najem: kombiniran poslovni prostor, in sicer pisarna z vključenimi skladiščnimi prostori. 
Stroške uporabe in obratovanja krije najemnik.

Za več informacij smo na voljo: Makropol d.o.o., Celjska cesta 24B, 3212 Vojnik, Telefon: 040 457 470

Oddaja poslovnega prostorja, Gojače, Industrijska cona, 610 m2

Pisarniški del: 60m2 površine, ogrevanje in hlajenje s 
klimo, urejeno prezračevanje z rekuperacijo, sanitarije, 
internet. Delitev prostorov po dogovoru oz. potrebah 
najemnika

Skladiščni del: skladiščni prostori na prostem s 550m2 
asfaltirane površine, ograjena površina z 2,5m visoko 
ograjo in 5m širokim vstopnimi samonosnimi vrati ter 
osebnim prehodom, videonadzor, osvetljava.
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Prvo fotografijo je 13. 5. 1924 
posnel Arturo Avanzani in jo 
poimenoval 'Il fungo di Mala 
gora'.

Druga fotografija je iz 
fotografske zapuščine Ferdinanda 
Nandeta Rolicha, zavednega 
Slovenca in planinca iz Gorice. 
Posnel jo je 17. 5. 1936 in jo 
poimenoval Goba na Mali gori. 

Na tej fotografiji se v ozadju 

vidi pobočje Gore, kar daje 
slutiti, da je fotografija verjetno 
nastala nekje na skalnem pobočju 
vzhodnega dela Male gore. Ker 
nam po poizvedovanju ni uspelo 
odkriti lokacije te znamenite 
gobe, naprošamo bralce glasila, 
da nam pri tem pomagajo. Vsaka 
informacija nam bo dobrodošla in 
se vam že vnaprej zahvaljujemo. 

Planinska sekcija Kamnje, 
031-571-056

Prva razprava je izčrpno 
zajela različne teme iz področja 
energetike in njene prihodnosti. 
Vodila sta jo Anže Žibrik, strojni 
energetik, zaposlen kot zagonski 
inženir in projektni vodja na 
podjetju Litostroj in Darjo 
Uršič, mladi raziskovalec na FE 
v laboratoriju za fotovoltaiko in 
ustanovitelj podjetij FromBora 
in ENEDAR, kjer se ukvarjajo s 
postavljanjem sončnih elektrarn 
z baterijskimi zalogovniki in 
pametnim upravljanjem le-teh; 
oba mentorja iz Garaže. 

Drugo razpravo je vodil dr. 
Miha Živec iz Fakultete za 
aplikativno naravoslovje Univerze 

v Novi Gorici, kjer je raziskovalec 
v skupini za astrofiziko in 
kozmologijo. Predstavil je del 
obsežnega področja delovanja 
celotnega spektra ter lastnosti 
posameznih kozmičnih žarkov 
oziroma delcev ter trenutno 
stanje.

Razprava tri: Šolstvo na 
razpotju: premislek o pomenu 
izobraževalnega sistema v dobi 
interneta. Osnovno misel bo 
podal Timotej Lemut, Magister 
fizike, doktorski študent in 
mladi raziskovalec na FMF UL, 
koordinator ter mentor v Garaži.

Z namenom razprave o 
vplivu tehnologije na način 

komuniciranja, na izobraževalni 
sistem ter pedagoške pristope, 
bomo v Garaži začeli z odprto 
debato predvsem na temo 
izobraževalnega sistema, 
njegove vloge in prihodnosti 
v digitalni dobi. Dotaknili se 
bomo raznih funkcij, ki jih šole 
kot izobraževalni sistem zasedajo 
v splošni družbi in v znanstveno 
raziskovalnem svetu ter kako se 

bodo te v prihodnosti razdelile, 
konsolidirale ali delegirale. 
Obravnavali bomo raznolike 
pedagoške pristope in nove 
tematike, ki bi jih bilo v šole 
smiselno uvesti z namenom 
zagotavljanja kvalitetne in 
uporabne izobrazbe šolarjev, da 

konservativnost pri (ne)uporabi 
novih tehnologij ne povozi 
šolskega sistema.

Garaža bo od 18. decembra 2023 
do 8. januarja 2024 zaprta zaradi 
kolektivnega dopusta.  Garažni 
krožek nadaljuje svoja srečanja v 
soboto, 6. januarja 2024, ob 10.00.
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Pozabljena 
znamenitost Male gore

Narodna noša tudi v 
Vietnamu

V Vietnamu se trenutno odvija 
tekmovanje MISS EARTH 2023. 
Slovenijo predstavlja Monika 
Čavlović iz Nove Gorice, ki je za 
predstavitev narodnih noš izbrala 
tradicionalno vipavsko nošo in 
tako predstavila del Folklornega 
društva Vipava. Počaščeni smo, 
da je izbrala prav nas in nas 
predstavlja na drugem koncu 
sveta. Hvala Monika za zaupanje 
in vso srečo!

Andreja Petrič

Pihalni orkester Burja z gostjo Evo Boto 

Med ljudi pripeljali praznično 
vzdušje, toplino in ljubezen!

17. decembra 2023 je v dvorani Edmunda Čibeja v Lokavcu Pihalni orkester Burja Ajdovščina, pod 
vodstvom dirigenta Andreja Kobala, pripravil praznični koncert s prav posebno gostjo, Evo Boto.

Koncert smo odprli s skladbo 
A Huntingdon Celebration in 
glasbeno temo iz risanega filma 
Polarni ekspres. V drugem delu 
koncerta pa se nam je pridružila 
Eva Boto in ob naši spremljavi 
zapela nekaj svojih uspešnih 
pesmi. Z občinstvom smo se 
odlično povezali in vsi so z 
navdušenjem prepevali z nami. 

Člani orkestra se zahvaljujemo 
vsem podpornikom, še posebej 
našim sponzorjem, ki so nam 
omogočil izvedbo koncerta. 
Posebna zahvala za izkazano 
podporo pa gre občini Ajdovščina 
in županu Tadeju Beočaninu, 
Glasbeni šoli Vinka Vodopivca 
Ajdovščina z ravnateljico Bernardo 
Paškvan, Krajevni skupnosti 
Lokavec s predsednikom Angelom 
Vidmarjem ter podjetju Sartorius 
BIA Separations d.o.o. Prav tako 

se zahvaljujemo Evi Boto, saj je 
izjemno popestrila naš koncert in 
nam pomagala med ljudi pripeljati 
praznično vzdušje, toplino in 
ljubezen.

Člani društva smo v pripravo 
koncerta vložili veliko truda in v 
čast nam je, da smo lahko igralo 
pred tako številčno publiko. 
Zahvaljujemo se za vse bučne 
aplavze in navdušene vzklike, ki 

so nam dali vedeti, da ustvarjamo 
nekaj čudovitega. Veselimo se že 
izzivov, ki nam jih bo prineslo 
novo leto in komaj čakamo, da 
vam spet pripravimo kaj novega.

Tanaja Odar, članica društva

Strokovne razprave v Garaži
V Garaži sta se v decembru odvili že dve strokovni razpravi iz področij energetike in astrofizike, 

namenjeni splošni odrasli javnosti. Zadnja v tem letu pa se bo odvila, v petek, 22. 12. 2023 ob 
18. uri na temo izobraževalnega sistema in digitalnih tehnologij.


